
شناسه آگهی : 1394501
به استناد  رونوشت  سند  شماره 21952 مورخ  1401/03/04 با  
شناسه سند 140111456973000010 دفتر اسناد رسمی 78 
دیلم آقای سید رضا عوض پور فرزند سید بارونی 3 دانگ سهام خود 
در مالکیت لنج باری  به شماره ثبت 12671- بندرعباس را به آقای 

علی میری زاده فرزند مهدی انتقال قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 

قانون دریایی ایران آگهی می گردد

نقل و انتقال لنج بارینقل و انتقال لنج باری
به شماره ثبت به شماره ثبت 1267112671- بندرعباس- بندرعباس

)نوبت دوم()نوبت دوم( شناسه آگهی : 1394516

آگهي فراخوان مزایده حضوریآگهي فراخوان مزایده حضوری
)نوبت دوم()نوبت دوم(

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان درنظر دارد »سرمایه گذاری در طرح 
برداشت  مقابل  لایروبي و ساماندهي رودخانه های شهرستان میناب در 
مصالح مازاد شن و ماسه رودخانه کریان« با برآورد هزینه 4.998.000.000 ریال 
و پایه مزایده )وجه مازاد بر اجرای طرح ساماندهی( به مبلغ  20.000.000 ریال را از 
طریق مزایده عمومی )حراج حضوری( به سرمایه گذار واجد صلاحیت پیمانکاری پایه 5 
رشته آب یا راه و باند فرودگاه و یا بهره برداران شن و ماسه ) با بکارگیری پیمانکار دارای 
صلاحیت مذکور( واگذار نماید. مبلغ سپرده شرکت در مزایده 100.000.000ریال از نوع 
)www.setadiran.ir( پرداخت الکترونیکی، مهلت تهیه اسناد از سامانه ستاد ایران 

حراج  برگزاری  زمان   ،1401/08 مورخ 02/  تا  حداکثر  و  آگهی  این  درج  تاریخ  از 
حضوری ساعت 8  الی 12مورخ  03/ 08/ 1401 می باشد. در ضمن هزینه کارشناسی 

دادگستری و آگهی روزنامه به عهده برنده مزایده می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/07/25 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/07/30

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

وزارت نیرو
شركت مدیریت منابع آب ایران

روابط عمومي شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

مشخصات آدرس ملکردیف
ملک

نوع  
وکاربری

مساحت   
متر مربع

قیمت پایه کارشناسی
کل - ریال

 مبلغ سپرده شرکت
شرایط پرداخت در مزایده

شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 1
نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 

A32 زمین قطعه
تجاری

50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع
6 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 2

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
A33 زمین قطعه

تجاری
50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع

6 قسط مساوی 
ماهیانه

شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 3
نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 

A34 زمین قطعه
تجاری

50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع
6 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 4

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
A35 زمین قطعه

تجاری
50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع

6 قسط مساوی 
ماهیانه

شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 5
نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 

A36 زمین قطعه
تجاری

50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع
6 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 6

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
A37 زمین قطعه

تجاری
50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع

6 قسط مساوی 
ماهیانه

شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 7
نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 

A38 زمین قطعه
تجاری

50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع
6 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 8

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
A39 زمین قطعه

تجاری
50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع

6 قسط مساوی 
ماهیانه

شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 9
نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 

A40 زمین قطعه
تجاری

50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع
6 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 10

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
A41 زمین قطعه

تجاری
50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع

6 قسط مساوی 
ماهیانه

شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 11
نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 

A42 زمین قطعه
تجاری

50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع
6 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 12

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
A43 زمین قطعه

تجاری
50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع

6 قسط مساوی 
ماهیانه

شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 13
نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 

A44 زمین قطعه
تجاری

50 درصد نقد الباقی 780/000/000ریال15/600/000/000ریال 24 مترمربع
6 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 14

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
A45 زمین قطعه

تجاری
31/22
متر مربع

50 درصد نقد الباقی 1/014/650/000ریال20/293/000/000 ریال 
6 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 15

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
B3 زمین قطعه

تجاری
396

متر مربع
50 درصد نقد الباقی 7/455/000/000یال 149/100/000/000ریال 

12 قسط مساوی 
ماهیانه

شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 16
نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 

B24 زمین قطعه
تجاری

405
مترمربع

50 درصد نقد الباقی 6/950/000/000ریال 139/000/000/000ریال
12 قسط مساوی 

ماهیانه
شهر محمدیه ناحیه شهری مهرگان بلوار خاتم الانبیاء مطابق 17

نقشه و  کروکی پیوست  سند قرارداد واگذاری 
B14 زمین قطعه

تجاری
396

متر مربع
50 درصد نقد الباقی 12/862/500/000ریال 257/250/000/000ریال

12 قسط مساوی 
ماهیانه

شهر محمدیه  ضلع جنوبی منطقه 5 تعاونی ادارات  - کارمندان 18
پروژه ساختمانی نیمه کاره )وضعیت موجود (  سند بصورت 

قرارداد واگذاری

تعاونی های 
7/5هکتاری 

ادارات 

مسکونی 
بلند مرتبه

 3060
مترمربع

50 درصد نقد الباقی 8/800/000/000ریال 176/000/000/000ریال
12 قسط مساوی 

ماهیانه
تاریخ انتشار  نوبت اول : مورخ 1401/07/23 تاریخ انتشار نوبت دوم : مورخ  1401/07/30

روابط عمومی شهرداری محمدیه

شهرداری محمدیه به استناد مجوز  شماره 1401/20/م/ش  مورخ 1401/1/25 شورای محترم اسلامی 
شهر محمدیه و  در نظر دارد به تعداد 17قطعه زمین با کار بری تجاری واقع در ناحیه شهری مهرگان و   
یک دستگاه  پروژه ساختمانی نیمه کاره ) وضعیت موجود ( واقع در شهر محمدیه   را از طریق مزایده 
عمومی بصورت اقساط  به شرح جدول  ذیل به فروش رساند لذا متقاضیان میتوانند از در گاه سامانه 

تدارکات الکترو نیکی دولت  به شمار ه 2001005118000004 بشرح ذیل  اقدام نمایند:
1-کلیه مراحل برگزاری تجدید مزایده از دریافت اسناد تجدید مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گر و باز گشایی 
 www.setadiran.ir پاکت ها از طریق در گاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس 
انجام خواهد شد و لازم است مزایده گر در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور 

و در یافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند . 
2-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است .

3-هزینه های  نشر آگهی و سامانه ستاد  به عهده برنده  مزایده میباشد  .
4-درصورتیکه برندگان اول و دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد
5-سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد ) سامانه ستاد ( مزایده مندرج می باشد.

6- شرکت کنندگان میبایست  مطا بق مبلغ اعلام شده جدول ذیل  را به عنوان سپرده شرکت در 
مزایده بصورت نقدی یا ضمانت نامه بانکی به حساب شماره 3100002331001 نزد بانک ملی شعبه 

محمدیه  ارائه نمایند .
7- تاریخ انتشارتجدید  مزایده در سامانه تاریخ 1401/07/30می باشد.

 8-مهلت زمانی دریافت اسناد تجدید  مزایده از سایت ، تا ساعت  16 روزدو شنبه  1401/08/09
می باشد.

9-مهلت زمانی ارائه پیشنهادتا ساعت 16روز شنبه مورخ   1401/08/21می باشد .    
10-زمان باز گشایی پاکات ساعت 9 صبح روز  یک شنبه  مورخ 1401/08/22 میباشد.

11- اطلاعات تماس دستگاه مزایده گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده  و 
ارائه پاکت های 

تلفن  و  محمدیه  شهرداری  )ع(  حسین  امام  بلوار  محمدیه  شهر  قزوین  استان   : آدرس   – الف 
 02832562700

ب- اطلا عات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه 41934-021 و دفتر ثبت نام 
88969737و85193768 -021

نوبت دومآگهی تجدید مزایده عمومیآگهی تجدید مزایده عمومی

شناسه آگهی : 1395205

آگهي تجدید مزایده اجارهآگهي تجدید مزایده اجاره
)نوبت اول()نوبت اول(

اجاره یک باب زیرزمین ساختمان داعی واقع در خیابان نادری شمالی ملکی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قزوین از طریق مزایده برگزار می گردد. 

 دریافت اسناد مزایده: از تاریخ 1401/07/30 لغایت 1401/08/07 از طریق )سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت www.setadiran.ir( و پایگاه ملی مناقصات کشور ، آخرین مهلت بارگذاری 

اسناد در سامانه ستاد ساعت 9 صبح روز دو شنبه مورخ 1401/08/23 می باشد .
 تاریخ بازگشایی : ساعت 10 صبح روز دو شنبه  مورخ 1401/08/23 .

 »متقاضیان قبل از ارائه پیشنهاد الزاماً از مورد مزایده بازدید و از کم و کیف موارد مزایده آگاهی 
کامل داشته باشند.«

 متقاضیان باید دارای مجوز پروانه تولید و تمدید كارگاهي یا پروانه تولید و تمدید انفرادي را 
دارا باشند.

 بر اساس ارزیابی کاربری ملک مذکور توسط هیئت کارشناسی رسمی دادگستری صرفاً جهت 
واگذاری به صنعتگران صنایع دستی برای امور خدماتی و کارگاهی، آموزشی لحاظ شده است.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/07/30 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/08/01

اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری
و صنایع دستی استان قزوین

استان قزوین

هفته نامه  »بامداد لرســتان« با مدیر مسوولی و صاحب 
امتیازی عزت اله چنگایی به عنــوان یکی از قدیمی ترین 
هفته نامه در اســتان لرستان است به چاپ هزارم رسید. 
این نشــریه یكم اردیبهشت ۱۳۷۶ آغاز بکار کرد و امروز 

با گذشت بیش از ۲۵ سال به چاپ هزارم خود رسید.
 به مناسبت چاپ هزارمین شماره هفته نامه بامداد لرستان 
مراســمی با حضور جمعی از اصحاب رســانه و مطبوعات 

استان در دفتر »بامداد لرستان« برگزار شد.
روزنامــه یــادگار امروزچــاپ هزارمیــن شــماره را به 
مدیر مسوول و دست اندرکاران بامداد شادباش و تبریک 

می گوید 

زش صادرات  افزایش ۴۰    درصدی ار
فرآورده های نفتی  نسبت به سال گذشته

رئیس هیئت مدیره اتحادیــه صادرکنندگان فرآورده های  نفتی گفت: 
اقلام عمده صادراتی بخش صنایع پایین  دستی امسال عمدتا گازمایع، 

پلیمر، متانول، قیر و  روغن صنعتی بوده است . 
حســینی گفــت: در ۶ ماه نخســت امســال  در بخش نفــت،  گاز و 
پتروشــیمی و بخش های پایین دســتی آن ها ۲۶  میلیون تن کالا به 
ارزش ۱۵ میلیارد دلار صادرات  داشــته ایم که به نسبت سال گذشته 
که صــادرات ۱۱  میلیارد دلار بوده افزایــش قابل قبول ۴۰ درصدی 

 داشتیم . 
او می گوید:امــا از لحاظ وزنی صادرات کاهش پیدا کرده  اســت. اقلام 
عمده صادراتی بخش صنایع پایین دســتی  امســال عمدتا گازمایع، 

پلیمر، متانول، قیر و روغن  صنعتی بوده است. 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

شنبه 30 مهر ماه     1401 25 ربیع الاول  1444  سال هفتم  شماره  1101 قیمت 2000 تومان

متن کامل صفحه 4

22 Oct 2022 yadegar_emrooz@yahoo.com yadegaremrooz.ir  

حذف تصویر یوزپلنگ آسیایی از پیراهن تیم ملی فوتبال
در آســتانه رونمایــی از پیراهن تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی قطــر، به گفته تولیدکننده آن، نقش  یوزپلنگ 
آســیایی از این پیراهن حذف شــده و تنها نمادی از پوست یوز روی آن طراحی شده است.بر  اساس این گزارش، در 
جهان دو گونه یوزپلنگ وجود دارد؛ یک گونه آسیایی و دیگری گونه  آفریقایی. گونه آفریقایی یوزپلنگ در شمال این 
قاره پهناور منقرض شده و حضور آن در حال حاضر  فقط محدود به جنوب این قاره شده است. نسل یوز آسیایی که 
زمانی در گســتره وسیعی از غرب این  قاره از سوریه و عربستان تا هندوستان و ترکمنستان پراکنده بود، از ۲۰ سال 
پیش جز در ایران  منقرض شــده اســت. در حال حاضر زیستگاه یوزپلنگ آسیایی فقط به ایران که از ۴۸ سال پیش 
 برنامه حفاظتی خود را برای نگهداری نسل این حیوان آغاز کرده، محدود می شود، به همین دلیل  است که امروزه به 

یوز آسیایی، یوز ایرانی نیز گفته می شود.

تاثیرقطعیاینترنتبرزندگیمردم
گروه اقتصاد -در چند روز اخیر، قطعی اینترنت تشــدید شده و توزیع قطره چکانی دارد. به بیان  دیگر، 
قطعی اینترنت مانند  داروی تجویز شده، ساعت پیدا کرده و دسترسی به بیشتر شبکه های مجازی محدود 
شده که مهم ترین آن، اینستاگرام است. براساس گزارشات مرکز آمار ایران، حدود ۱۱ میلیون نفر از طریق 
شــبکه های مجازی، کســب درآمد می کنند که از این میزان،  حدود ۹ میلیون نفر، یعنی ۸۳ درصد در 
اینستاگرام فعالیت دارند. هنوز درباره موقتی یا دائمی بودن این محدودیت موضعی  گرفته نشده اما بعید 
نیست که زیر سایه این قطعی موقتی، فیلترینگ دائمی پنهان شده باشد. در این صورت، معیشت افراد 
 بســیاری از بین خواهد رفت. گسترش نیوز در این گزارش به بررسی ابعاد گوناگون اختلالات اینترنت و 
تاثیر آن بر  کسب وکارهای فضای مجازی پرداخت. لازم است از قطعی اینترنت به عنوان نخستین اقدامی 
که پس از هر اتفاق از ســوی دولت انجام می  شــود، نام برد. در لابه لای  قطعی های ساعتی، فیلتر شدن 
نیز مطرح اســت. این روزها مردم دست به دامن فیلترشــکن هایی شده اند که در جوار این اینترنت  کم 
توان قدرت نمایی دارد. فیلترینگ اینســتاگرام چه در کوتاه مدت و چه بلندمدت، ضربه های سهمگینی به 
معاش بیش از ۹ میلیون نفر کاربر آن خواهد زد  و با تشدید محدودیت های اینترنت در ایران درآمد این 
گروه به شدت کاهش می یابد. با فیلترینگ اینستاگرام و واتس اپ و با توجه  به ظرفیت محدود پلتفرم های 
داخلی، بســیاری از مردم درگیر اســتفاده از وی پی ان و پروکسی هستند. طبق برخی آمار منتشر  شده، 
درخواست برای خرید فیلترشکن با افزایش ۳ هزار برابری روبه رو شده است. به گفته بعضی از کارشناسان، 
درآمد ســالانه حاصل از فروش فیلترشــکن در ایران از حدود ۱۰۰ میلیارد تومان در سال ۹۲ به   ۶۰۰ 
میلیارد تومان در سال های اخیر رسیده است و آخرین گردش مالی این بازار تا هزار میلیارد تومان در سال 
تخمین زده  می شــود؛ بنابراین می توان گفت اعمال محدودیت در استفاده از پیام رسان های پرمخاطب، 
نه تنها باعث ریزش کاربران این  پلتفرم ها نمی شود، بلکه به عاملی برای رونق بیشتر تجارت پرسود فروش 
فیلترشــکن در ایران می انجامد.   در این راستا کیوان نقره کار کارشناس فناوری اطلاعات.پیرامون قطعی 
اینترنت و تأثیر آن بر اقتصاد کشور گفت: درباره  قطعی اینترنت، یک موضوع را باید شفاف سازی کنم. ما 
در مورد اینترنت، شاهد مسدود شدن هستیم اما در خصوص اینترنت  ملی، با محدودیت دسترسی افراد 
به اطلاعات ســروکار داریم. قطعی اینترنت یا مسدود شدن، تبعات به  مراتب بدتری دارد. در  شبکه ملی 
اطلاعات، حتی شاید بتوان فضایی برای استفاده از شبکه های اجتماعی بین المللی و پیام رسان های جهانی 
نیز ایجاد  کرد اما احتمال اعمال محدودیت بر روی این پلتفرم ها وجود دارد. او ادامه داد: در هر دو صورت، 
زیان های زیادی به بار خواهد آمد. برخی از این ضررها، به شکل مستقیم و برخی دیگر  به طور غیرمستقیم 
بر کســب وکارها اثرگذار هســتند. در صورت ایجاد یک جو بی اعتمادی، کاربران تمایلی برای استفاده از 
 فضای جدید نخواهند داشــت؛ چون ســرمایه گذاری انرژی، مالی و کاری در این زمینه، فقط بحران و 
ضرر برای آن ها در پی  دارد. این کارشــناس فناوری اطلاعات پیرامون تأثیر قطعی اینترنت بر روند تولید 
کشــور بیان کرد: بسیاری از کسب وکارها، صنایع و  حتی خدمات دولتی بر مبنای این فضا است. زمانی 
که زیرســاخت ها، دچار نوسان و اختلال شــود، آثار زیان باری ایجاد می شود.  در ادامه نیز نارضایتی های 
عمومی را شاهد خواهیم بود. اپراتورهای ما، نسل چهارم و پنجم را ارائه می کنند و بیلبوردهای  آن ها را در 
سطح شهر می بینیم. هوشمندی و فناوری در حال تلفیق شدن با صنایع مختلف است. فناوری اطلاعات 
در حال  حاضر، از ســرگرمی و فرهنگ تا حوزه سلامت را دربر می گیرد؛ بنابراین اگر این فضا دستخوش 
اختلال و یا مســدود شدن  شود، جان انســان ها نیز به خطر می افتد. نقره کار در پاسخ به این پرسش که 
عده ای معتقدند بدون اینترنت و با داشتن یک شبکه داخلی هم می شود اقتصاد دیجیتال  داشت، توضیح 
داد: در ابتدا باید در مورد اقتصاد دیجیتال تعریف روشنی ارائه داد. اقتصاد دیجیتال در دنیا، یک اقتصاد 
 بین المللی محسوب می شود؛ به این معنا که ما باید اجازه شکل گیری ارتباطات جهانی را بدهیم. تبادل 
دانش و مسائل مالی باید  وجود داشته باشد. ایجاد یک شبکه داخلی به تنهایی کارساز نیست؛ بنابراین در 
این حوزه، به تعاملات بین المللی نیاز است. فقط  در این شرایط می توان گفت که در مسیر درستی قرار 
داریم. وگرنه در یک بازه محدود، هر شاخصه و تعریفی گذاشته شود،  می تواند برای تعریف کنندگان آن 

مؤلفه ها، جذاب و درست باشد. 

یادداشت
کابینه در ۵۵ درصد روز ها یک جای خالی داشته است
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ســه شنبه  گذشــته خبری در رسانه ها از ســوی بانک مرکزی 
منتشــر شد مبنی بر اینکه در ۶ ماهه ابتدای  سال جاری ۱,۹۵۴ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است . اگر قیمت دلار را ۳۰ هزار 
تومان  در نظر بگیریم این مبلغ به اندازه ۶۰ میلیارد دلار بوده که مبلغ 
بسیار قابل توجهی است، اما پرداخت  این تسهیلات چند نکته اساسی 
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بامداد به چاپ هزارم رسید
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مقتدی صدر اعلام برائت 
کرد

»مقتدی صدر« رهبر جریان صدر عراق روز پنج 
شنبه از هرگونه گروه های نظامی که شرع و قانون 

را نقض نمایند، اعلام برائت کرد.
»صالح محمد« از افــراد نزدیک به مقتدی صدر 
به نقــل از وی گفت: من اعلام می کنم که اینها 
اقدامات، اخلاق و شــیوه ما حتــی در تعامل با 

فاسدان هم نیست چه برسد به غیر آنها.
وی در عین حال از این گروه ها در مقابل خداوند 

و مردم عراق اعلام برائت کرد.
مقتدی صدر همچنین همگان را به همکاری برای 
اطلاع رسانی درباره این گروه ها از یک سو و عدم 

همراه شدن با آنها از سوی دیگر دعوت کرد.
وی افزود که اقدامات این گروه ها با تمام قوانین 

الهی و نظام اخلاقی و اجتماعی در تضاد است.
این در حالی اســت که جریان صدر پیش از این 
مخالفــت خود را با مشــارکت در هرگونه دولت 

آینده عراق اعلام کرده بود.
صالح محمد العراقی چهره نزدیک به رهبر جریان 
صدر که در شــبکه های اجتماعی بــه »وزیر« و 
سخنگوی او معروف شــده، روز شنبه گذشته با 
انتشار پستی در شــبکه های اجتماعی به مکلف 
شدن »محمد شیاع السودانی« به تشکیل کابینه 

جدید عراق واکنش نشان داد.
مقتدی صدر، دو روز پس از انتخاب رئیس جمهور 
و مامور تشــکیل کابینه جدید عراق پس از یک 
بحرانی سیاسی طولانی، اعلام کرد که در دولت 

آتی مشارکت نخواهد کرد.

سازمان ملل از دریافت نامه 
اوکراین درباره ایران خبر 

داد
سخنگوی سازمان ملل با بیان اینکه نامه اوکراین 
درباره ادعای استفاده روسیه از پهپادهای ایرانی 
را دریافت کردیم، گفت که تمام اطلاعاتی را که 
اعضای سازمان ملل در اختیار ما قرار می دهند، 

بررسی می کنیم.
استفان دوجاریک سخنگوی سازمان ملل متحد 
روز پنجشنبه به وقت محلی در جمع خبرنگاران 
دربــاره نامه کی یف به ســازمان ملــل و ادعای 
اســتفاده از پهپادهای ایرانی از سوی روسیه در 
جنگ با اوکراین افزود: اکنون بیشتر از این نمی 
توانم بگویم که ما تمــام اطلاعاتی را که اعضای 
ســازمان ملل در اختیار ما قرار می دهند، تجزیه 

و تحلیل می کنیم.
دوجاریک افزود: گفتگوها در جریان است. خانم 
رزماری دی کارلو، معاون دبیر کل سازمان ملل در 
امور سیاسی و صلح روز گذشته گزارشی را درباره 

این موضوع به شورای امنیت ارائه کرد.
سخنگوی سازمان ملل همچنین گفت: اقدامات 
سازمان ملل متکی بر قطعنامه ها و دستور العمل 
ها است که یکی از این دستور العمل ها یادداشت 
رییس شــورای امنیت در ســال ۲۰۱۶ است.اما 
ســازمان ملل درباره هیچ موضوعی پیشــداوری 

نمی کند.
وی روز چهارشــنبه به وقت محلی نیز در پاسخ 
به پرسشی درباره نامه اوکراین به رئیس شورای 
امنیت سازمان ملل و اینکه آیا سازمان ملل درباره 
تشخیص اینکه پهپادهای ساقط شده در اوکراین، 
ایرانی هســتند، مشــارکت خواهد کرد؟ افزود: 
همیشه آماده بررســی هر اطلاعاتی هستیم که 

اعضای سازمان ملل به ما ارائه می کنند.
دوجاریک تصریح کرد نامه نماینده اوکراین درباره 
ادعای اســتفاده روســیه از پهپادهای ایرانی در 

جنگ را مورد بررسی قرار خواهیم داد.
وی در عیــن حال اظهار کرد: اطلاعاتی که به ما 
ارائه می شود نخست باید مورد بررسی قرار بگیرد، 
ســپس متخصصان و کارشناسان ما نظر خود را 

ارائه خواهند داد.

آمریکا: 

کرات وین  تمرکزی بر مذا
نداریم

ند پرایس ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا که 
اعلام کرده اســت تمرکزش بــر مذاکرات وین 
نیست، بار دیگر اعلام کرد که توافق با ایران قریب 

الوقوع نیست.
ند پرایس ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا روز 
پنجشنبه به وقت محلی در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه منظور از اینکه ایالات متحده بر مذاکرات 
متمرکز نیست، چیست؟ گفت که توافق در آینده 

نزدیک با ایران را محتمل نمی دانیم.
این مقام وزارت خارجه آمریکا افزود که بر کسی 
پوشیده نیست که دستیابی به توافق با ایران در 

حال حاضر محتمل به نظر نمی رسد.
پیش از این، جان کربی هماهنگ کننده ارتباطات 
راهبردی شــورای امنیت ملی آمریــکا نیز روز 
پنجشنبه به وقت محلی به خبرنگاران به صراحت 
اعلام کرد: آمریکا در حال حاضر اساسا تلاش برای 
مذاکره با ایران را به دلیل عرضه پهپاد به روسیه 
کنار گذاشته اســت. این مقام آمریکایی تصریح 
کرد: ما در حال حاضر روی دیپلماســی متمرکز 
نیســتیم. هماهنگ کننده ارتباطــات راهبردی 
شورای امنیت ملی کاخ سفید ادامه داد: بازگشت 

به برجام بسیار دور به نظر می رسد.

 از عصر ۱۴ مرداد ۱۴۰۰ که ابراهیم رئیسی در 
مجلس سوگند خورد و رسما رییس جمهوری 
ایران شــد تا امروز، 444 روز گذشــته اســت. 
اما در این مدت تنها 200 روز کابینه رئیســی 
کامل بوده اســت و دربقیه آن، دست کم یکی 

وزارتخانه های ایران، با سرپرست اداره می شد.
در واقع دولت رئیسی از زمان تحلیف، حدود ۴ 
ماه فرصت لازم داشت تا با مجلس بر سر وزارت 
آموزش و پرورش به توافق برسد و درباره وزارت 
کار هم بعد از برکناری حجت عبدالملکی، همین 
ماجرا تکرار شــد و وزیر جدید کار، چهار ماه و 
چهار روز بعد از استعفای وزیر قبلی سرانجام روز 

چهارشنبه از مجلس رای اعتماد گرفت.
در واقع احتمالا مهمترین بحثی که در این مدت 
بین مجلس و دولت جریان داشته، بحث »ترمیم 
کابینه« بوده اســت؛ و البته این بحث با وزارت 
صولت مرتضوی به نقطه پایانی خود نرســیده 
اســت بلکه ناظران سیاسی می دانند که بعضی 
وزارتخانه ها چقدر در مجلس مخالف دارند و تیغ 
اســتیضاح تا چه اندازه روی گردن برخی یاران 
ابراهیم رئیسی احســاس می شود. حتی پیاده 
شدن ســعید محمد از اتوبوس دولت هم آبی 

روی آتش اختلاف نبوده است.
دقیقــا همــان روزی که صولــت مرتضوی به 
صندلی وزارت رســید، هیات رئیســه مجلس 
طرح اســتیضاح ســیدرضا فاطمی امین وزیر 
صنعت، معدن و تجــارت را اعلام وصول کرد. 

)استیضاح اولین وزیر دولت سیزدهم از چندماه 
پیش مطرح و ۷ تیر وارد مرحله آخر هم شــده 
بود، اما محمدباقر قالیباف با اشــاره به رایزنی 
با دولت، اعــلام کرد: به دلیل تصمیم دولت به 
اصلاح وزارت صنعت و تبدیل به دو وزارتخانه، 
درخواســت شــد دو ماه به دولت فرصت داده 

شود.(
از طرفی قالیباف همچنان از ســوپرانقلابی ها 
انتقــاد می کنــد و همه می فهمنــد، مخاطب 
انتقادات قالیباف کیســت. او روز قبل از جلسه 
رای اعتماد بــه صولت مرتضوی هم برای یکی 

از چهره های نزدیک به پایداری خط و نشــان 
کشــید و خطاب به او گفت »آقای اوجی! شما 
فکر می کنیــد ۸۰ میلیارد دلار پول وجود دارد 
که بدهند تا ناترازی گاز را حل کنید؟ به جای 
دســت گدایی دراز کردن، مصرف و هدررفت 

انرژی را اصلاح کنید.«
همزمان بعضــی نمایندگان از عملکرد عزت الله 
ضرغامی انتقــادات تندی مطــرح می کنند و 
معقتدند رئیس ســابق صداوسیما، رفتارهایش 
بیش از اندازه نمایشی است و برنامه مدونی برای 
اداره وزارتخانه ندارد. این مسئله بیشتر از طرف 

نمایندگان اســتان اصفهان در مجلس مطرح 
می شــود که اتفاقا همگی اصولگرا و از جریان 

نسبتا تندروتر آن هستند.
مقتدایی نماینده اصفهان چنــد روز پیش در 
توییتر نوشته بود » آقای رئیس جمهور عزیز و 
پرتحرک؛ ما برای کمک به شما و اینکه کارنامه 
بهتری در  میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی پیدا کنید اســتیضاح وزیر محترم را به 
جریان انداختیم، حالا وزیرتان بیشتر دل به کار 
خواهد داد و مردم اخبار بیشتری از تحرک وزیر 
خواهند شنید این یعنی قدرت تحرک آفرینی 

استیضاح!«
زمانــی که معرفی وزیر کار روز به روز به تاخیر 
می افتاد، سیدمحمدحســینی معاون پارلمانی 
رئیســی گفته بود »شراف به مسائل اقتصادی، 
ساماندهی مسایل کارگری و تصمیم گیری بر 
مسایل سیاسی و اجتماعی و مقبول نمایندگان 
بــودن از جملــه ویژگی هایی وزیر کار اســت. 
گزینه هــای متعددی هم مطرح شــد و دلیل 

تاخیر، انتخاب فردی با تجربه و توانمند بود.«
اما طبیعــی بود که باور این امــر برای فعالان 
سیاسی دشوار است. چنانچه رئیسی اولین بار 
سرپرســت وزیر کار و بــار دوم معاون اجرایی 
خود را معرفی کــرد. بنابراین نه بحث توانایی 
مطرح بود نه شــناخت در حوزه کار بلکه ماجرا 
از این قرار است که فردی که نزدیکی زیادی به 
ابراهیم رئیسی داشت و دم دست ترین گزینه ها 
برای سپردن سکان وزارتخانه به شمار می رفت، 
انتخاب شده تا فعلا کار به هر شکلی جمع شود 
و وزارتخانه از بلاتکلیفی خارج شــود نه اینکه 
برنامه ای برای یکی از مهمترین وزارتخانه های 
دولت وجود داشته باشد. به این ترتیب همچنان 
احتمال تغییــرات دیگر وجــود دارد؛ چنانچه 
در روز رای اعتمــاد صولــت مرتضوی یکی از 
نمایندگان مخالف گفته بود ســابقه مرتضوی 
هیچ تناسبی با وزارت کار ندارد و نماینده موافق 
گفته بود ســوابق ایرادی نــدارد، او جهادی و 

انقلابی است!

خیز جمهوری خواهان برای تصاحب مجلس 
نمایندگان؛

ترامپ باز می گردد؟
انتخابــات میان دوره ای کنگره نقطــه عطف و مهمی در 
عرصه سیاست داخلی آمریکا است که می تواند با پیروزی 
جمهوری خواهان و هموارتر شدن مسیر برای حضور دونالد 

ترامپ در انتخابات ۲۰۲۴ همراه شود.
 انتخابــات میان دوره ای کنگــره آمریکا و احتمال قدرت 
گرفتن جمهوری خواهان و متعاقب آن حضور دونالد ترامپ 
در انتخابات ریاســت جمهــوری ۲۰۲۴ تبدیل به کابوس 
طیفی از نخبگان و سیاسیون در ایالات متحده شده است. 
تبعات جنگ اوکراین بر سیاســت داخلی آمریکا و کاهش 
محبوبیت جو بایدن تبدیل بــه بهترین فرصت برای رقبا 
یعنی جمهوری خواهان شده است تا بار دیگر قدرت را در 
دســت بگیرند. شاید مهمترین پرسش در حال حاضر این 
باشد که آیا ترامپ با توجه به فشارهای موجود از جمله اف 
بی آی و تحقیقات درباره اسناد محرمانه پا به عرصه رقابت 
های انتخاباتی خواهد گذاشت؟ اگر این اتفاق بیفتد و ترامپ 
بار دیگر راهی کاخ سفید شود چه تحولاتی در انتظار ایالات 
متحده آمریکا خواهد بود. برخی معتقدند که ترامپ با بردن 
اسناد محرمانه کاخ سفید به عمارت خود و فشارهای اف بی 
آی دورانش به سر آمده و ریاست جمهوری ۲۰۲۴ برای او 
موضوعی تمام شده است. اما همه ماجرا این نیست چرا که 
برخی معتقدند که ترامپ با پشت سر گذاشتن این موضوع 
می تواند به کاخ ســفید راه یابد و پس از قدرت گرفتن با 
تغییر رئیس اف بی آی و پاکسازی گسترده در این سازمان 
فشارها را از روی خود بردارد. البته این تنها مشکل ترامپ 
نیست چرا که تحقیقات کمیته ۶ ژانویه نیز فشارهای زیادی 
را بر ترامپ متحمل می کنــد و اگر به احضاریه های این 
کمیته بی اعتنایی کند احتمال متهم شدن او افزایش می 

یابد.
اما طبق قانون اساسی آمریکا مجرم بودن به طور خودکار 
شخص را از ریاست جمهوری منع نمی کند، حتی اگر در 
زندان باشــد. اما حذف غیرقانونی، پنهان کردن و تحریف 
اسناد دولتی یکی از این موارد است که امکان نامزدی را از 

فرد سلب می کند.
ســناریوی غافلگیرکننده در خصوص ترامپ می تواند این 
فرضیه باشد که وی نامزد مورد حمایت جمهوری خواهان 
در انتخابات تلقی نشود و به طور مستقل به این عرصه ورود 
پیدا کند. موضوعی که پل رایان، رئیس پیشــین مجلس 
نمایندگان آمریکا نیز این مساله را عنوان کرد که حواشی 
زیادی با ترامپ داشت. قوی بودن این فرضیه از آنجا نشأت 
می گیرد که تعداد زیادی از نزدیکان ترامپ نیز حالا بطور 
علنی نقدهای تند و تیزی را علیه او مطرح می کنند. مایک 
پنس، جان بولتون و تعداد زیادی از چهره های جمهوری 
خواه نمی خواهند بار دیگر شــاهد حضور ترامپ در کاخ 
سفید باشند. از همین رو سناتورهای حزب جمهوری خواه 
در حال ســنجش میزان آسیبی هستند که به ترامپ وارد 
شده حتی در شرایطی که بایدن تضعیف شده و محبوبیتش 
به زیر ۴۰ درصد رســیده اســت. با این شرایط اگر ترامپ 
بخواهد در انتخابات مقدماتی حزب جمهوری خواه در سال 

۲۰۲۴ شرکت کند با رقابت سختی روبه رو خواهد شد.
ترامپ هنوز به طور رسمی تصمیم به نامزدی نگرفته است 
اما چندین بار تمایل خود را اعلام کرده است. بنابراین یک 
ســوال مهم مطرح می شود که چه زمانی می توان انتظار 
داشــت که ترامپ رســما برنامه های خود را اعلام کند؟ 
احتمالًا بعد از انتخابات میان دوره ای، اما عواقب تحقیقات 
و پرونده های قضایی که در آن گرفتار شده است همچنان 
مطرح اســت. با این حال به باور تحلیگران ترامپ ممکن 
است علاقه مند به راه اندازی کمپین ریاست جمهوری قبل 
از انتخابات میان دوره ای باشد تا بتواند هر گونه تحقیقات 
رســمی علیه خود را با انگیزه سیاســی به تصویر بکشد. 
اعلام نامزدی برای ریاست جمهوری پس از انتخابات میان 
دوره ای به ترامپ اجازه می دهد تا از نامزدهای جمهوری 
خواه که به طور بالقوه عملکرد خوبی دارند بهره ببرد. تا به 
اینجا حزب دموکــرات اکثریت را در مجلس نمایندگان و 
ســنا در اختیار دارد و این موضوع برای بایدن در تصویب 
قوانینی که خواهانش بود مفید اســت. اما حزبی که کاخ 
سفید را در اختیار دارد، کرسی  های خود را از دست دهد 
و اگر جمهوری خواهان کنترل را در دســت بگیرند، قدرت 
بیشــتری برای مداخله در برنامه های بایدن در موضوعاتی 

مانند تغییرات آب و هوا و کنترل سلاح خواهند داشت. 
جمهوری خواهان در حال حاضــر فرمانداری ۲۸ ایالت از 
۵۰ ایالت کشــور را در دست دارند و در ۳۰ مجلس ایالتی 
اکثریت را در اختیار دارند. نیمی از ۱۰۰ کرســی ســنای 
آمریکا توســط جمهوری خواهانی پر می شود که در حال 
حاضر مطیع هوس های سیاســی ترامپ هستند. اکثریت 
در دیوان عالــی ایالات متحده انتصابات خــود را مدیون 
حزب جمهوریخواه است. این حزب اکنون در موقعیتی قرار 
دارد که می تواند مســیر آینده سیاست ایالات متحده را 

دستکاری کند.
تا ۲ ســال آینده یعنی ۲۰۲۴ تحولات تعیین کننده ای از 
جمله انتخابات میان دوره ای می تواند مســیر پیش روی 
ایالات متحده را روشــن تر کند. عطش ترامپ برای پس 
گرفتن صندلی کاخ سفید و شکست دموکرات ها می تواند 
انگیزه ای مضاعف به او و جمهوری خواهان حامی اش بدهد 

و اتفاق غیرمنتظره سال ۲۰۱۶ را بار دیگر رقم بزند.

استعفای لیز تراس؛

مستاجری که نیامده رفت
نخست وزیر انگلیس که تنها شــش هفته از حضورش در 
خانه شــماره ۱۰ داونینگ اســتریت می گذرد از سمتش 

استعفا کرد.
لیز تراس، نخســت وزیر انگلیس که تنها شــش هفته از 
حضورش در خانه شــماره 10 داونینگ استریت می گذرد 
اعلام کرده که از ســمتش اســتعفا می دهد. او گفت که 

قصدش برای استعفا را به اطلاع پادشاه رسانده است.
اســتعفای لیز تراس بعد از آن صــورت گرفت که برنامه 
اقتصادی ارائه شده از سوی او باعث ایجاد شوک در بازارهای 
مالی شــده و تفرقه در میان اعضــای حزب محافظه کار را 

در پی داشت.
تــراس در حضور ده ها خبرنــگار گفت کــه او در دوران 
»بی ثباتی های عظیم اقتصادی و بین المللی« قدرت را در 
دســت گرفت. او گفت: »اذعان می کنم که با توجه به این 
وضعیت، نمی توانیم به وعده هایی که به خاطر آنها از سوی 

حزب محافظه کار انتخاب شدم عمل کنم.«
»نیک اردلی«، خبرنگار ارشــد رســانه دولتی بی بی سی 
گفت: »تا حالا همچین چیزی ندیده ام. باید درباره اتفاقی 
که افتاده صریح صحبت کنــم: تراس دیروز گفت که آدم 
جنگنده ای است، اما میزان هرج و مرج در دولت، پارلمان و 
حزب محافظه کار لیز تراس را به جایی رسانده که می داند 

نمی تواند کار را ادامه بدهد.«

وزیر امور خارجه ایران،با اشــاره به گفت وگوی تلفنی اخیر خود با مسوول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا گفت: در این گفت وگوی تلفنی به آقای بورل گفتم جمهوری اســلامی ایران از 
پشتوانه قوی مردمی و دموکراسی کارآمد برخوردار است، اما برخی از مقامات اروپا با تحلیل 
اشتباه و به بهانه دفاع از حقوق بشر از اغتشاشات در ایران حمایت کردند که اقدامی نسنجیده 
و با اهداف سیاسی مشخص بود. حسین امیر عبداللهیان در مطلبی در صفحه اینستاگرام خود 
در مورد رایزنی تلفنی اخیرش با جوزف بورل نوشت: »امروز با آقای جوزف بورل نماینده عالی 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا به ابتکار ایشــان و در مورد آخرین تحولات مربوط به بحران 

#اوکراین و مذاکرات لغو تحریم ها به صورت تلفنی گفتگو کردم. در خصوص ادعاهای استفاده 
از پهپاد ایرانی در جنگ اوکراین به آقای بورل گفتم ما با روســیه همکاری دفاعی داریم، اما 
سیاست ما در قبال جنگ اوکراین، احترام به تمامیت ارضی این کشور، عدم ارسال سلاح به 
طرفین درگیر، توقف جنگ و پایان دادن به آوارگی مردم اســت. جمهوری اسلامی ایران در 
تلاش برای توقف درگیری ها در اوکراین از طریق دیپلماســی است و به ایشان توصیه کردم 
اروپایی ها با رویکــردی واقع بینانه به این موضوع بنگرند. همچنین تاکید کردم ما مخالف 
جنگ هستیم و تحویل پهپاد به روسیه برای استفاده در جنگ با اوکراین را قویا رد می کنیم.

به آقای بورل یادآوری کردم جمهوری اســلامی ایران از پشتوانه قوی مردمی 
و دموکراســی کارآمد برخوردار است، اما برخی از مقامات اروپا با تحلیل 

اشــتباه و به بهانه دفاع از حقوق بشر از آشــوب، ترور و اغتشاشات در 
ایران حمایت کردند که اقدامی نسنجیده، غیرسازنده، مداخله آمیز و 

البته با اهداف سیاسی مشخص بود. اما تمرکز بر منطق، عقلانیت و 
دیپلماسی، مسیر حرکت سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران 
است و سیاست خارجی ما بر مبنای استانداردهای دوگانه نیست.

وزیر امور خارجه در گفتگوی تلفنی اخیرش با جوزف بورل؛

برخی از مقامات اروپا با تحلیل اشتباه از اغتشاشات در ایران حمایت کردند

کابینه در ۵۵ درصد روز ها یک جای خالی داشته است

444 روز با دولت سیزدهم
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عضو کمیسیون امنیت ملی 
مجلس:

هیچ گونه تغییرات 
مرزی را نمی پذیریم

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس 
درباره رزمایش ارس گفت: اتفاقات 
مرزهای شمال کشــور برای ما مهم است و هرجا که لازم باشد، برای 

دفاع از حقوق و امنیت کشور تمرین نظامی برگزار می کنیم.
»حســن همتی« در خصــوص رزمایش بزرگ اقتــدار نیروی زمینی 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی که در منطقه عمومی ارس در شمال 
استان های آذربایجان شــرقی و اردبیل برگزار شد، گفت: این رزمایش 
در راســتای نمایش قدرت و اقتدار ایران برگزار شــد و پیام آن برای 
کشــورهای همسایه صلح و دوستی و برای دشــمنان پاسخ قاطع به 

هرگونه تهدید است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، نیروهای نظامی 
هر کشور را حافظ امنیت ملی و تمامیت ارضی آن سرزمین دانست و 
گفت: اتفاقات مرزهای شمال کشور برای ما مهم است و هرجا که لازم 

باشد، برای دفاع از حقوق و امنیت کشور رزمایش برگزار می کنیم.
نماینده مردم تکاب و عضو مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی با 
بیان اینکه ایران هیچ گونه تغییرات مرزی در کشورهای منطقه را نمی 
پذیرد، اظهار داشت: هیچ قانون بین المللی تغییرات مرزی در کشورهای 
منطقه را نمی پذیرد؛ ما معتقدیم که هر کشوری شأن و جایگاه خود را 

دارد و باید تمامیت ارضی همه کشورهای منطقه حفظ شود.

سفیر و نماینده دائم جمهوری 
اسلامی ایران نزد سازمان ملل:

ادعاها در مورد نقش 
پهپادهای ایرانی در 
جنگ اوکراین بی 

اساس است
ادعاها در مورد نقش پهپادهای ایرانی در جنگ اوکراین بی اساس است
ســفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان ملل متحد 
در نیویورک، ادعاهای صــورت گرفته در مورد نقش پهپادهای ایرانی 
در جنگ اوکراین و مرتبط ساختن آن با قطعنامه ۲۲۳۱ را بی اساس 
دانست. امیر سعید ایروانی سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران 
نزد سازمان ملل متحد در نیویورک طی نامه ای، پیشنهاد اوکراین مبنی 
دیدار کارشناسان ســازمان ملل از این کشور برای بازرسی از قطعات 
پهپادهای سقوط کرده و مرتبط ساختن آن با اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ 
در مورد توافق هسته ای ایران را فاقد هرگونه پایه حقوقی در چارچوب 
قطعنامه مذکور دانست. سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران 
متعاقب ادعاهای صورت گرفته در مورد نقش پهپادهای ایرانی در جنگ 
اوکراین و مرتبط ساختن آن با قطعنامه ۲۲۳۱، طی نامه ای به دبیرکل 
و رئیس شورای امنیت سازمان ملل، استدلالات خود در مورد بی اساس 

بودن چنین ادعاهائی را مطرح ساخت.
امیر سعید ایروانی در این نامه از اینکه اوکراین موضع بی طرفی ایران در 
جنگ جاری در این کشور را نادیده گرفته و به ادعاها و موضعگیری های 
اشتباه براســاس اطلاعات ثابت نشده ادامه می دهد، ابراز تاسف نموده 

است. 

سفیر و معاون نمایندگی ایران:

ادعای غربی ها در 
حمایت از زنان ایران 

صادقانه نیست
سفیر و معاون نمایندگی ایران گفت: 
ما ادعای کشورهای غربی مبنی بر 

حمایت از زنان ایران را صادقانه و با حسن نیت نمی دانیم.
زهرا ارشادی ســفیر و معاون نمایندگی دائم جمهوری اسلامی ایران 
نزد ســازمان ملل متحد در نیویورک تاکید کرد، اقدامات غیرانســانی 
و یکجانبه قهری ایالات متحده پیامدهای ناخواســته و فاجعه باری بر 
حقوق زنان ایرانی داشــته و تحریم های ظالمانه و غیرانســانی حقوق 
اولیه زنان را نقض کرده اســت. سفیر و معاون نمایندگی کشورمان که 
در نشســت شورای امنیت سازمان ملل با موضوع زنان، صلح و امنیت 
ســخنرانی می کرد، افزود: زنان ایرانی باهوش، فرهیخته، فداکار، وطن 
دوست و آگاه به حقوق خود هستند. آنها همچنین می دانند که چگونه 
با دولت به شیوه ای سازنده و صلح آمیز برای پیشبرد حقوق خود تعامل 
کنند.  سفیر و معاون نمایندگی همچنین به مواضع مغرضانه و ادعاهای 
بی اســاس برخی از کشــورهای غربی در ادعای حمایت از زنان ایران 
پاســخ داد و گفت برخی از کشورهای غربی با سوء استفاده از فرصت 
این جلســه، ادعاهای بی اساسی علیه کشور من مطرح کرده اند، ما این 
اتهامات را که چیزی جز تلاش در جهت سیاســی کردن حقوق زنان 
نیست، محکوم و ادعاهای این کشورها مبنی بر حمایت از زنان ایرانی 
را با توجه به ریاکاری، استانداردهای دوگانه و رویکرد گزینشی آنها در 

قبال حقوق بشر صادقانه و با حسن نیت نمی دانیم.

به روایت تصویر

تحلیل

چهره ها

بین الملل

ادعای پنتاگون: 

استفاده روسیه از پهپادهای ایرانی جنبه روانی دارد

سخنگوی وزارت دفاع آمریکا ضمن تکرار ادعاها درباره حضور پهپادی ایران در جنگ اوکراین، از اعلام آمادگی کشورش 
به منظور تضمین دستیابی کی یف به کمک های نظامی لازم برای دفاع از خود خبر داد.

به گزارش المیادین، ســخنگوی پنتاگون از آمادگی کشورش برای تضمین دستیابی اوکراین به مهمات مورد نیاز به 
منظور مقابله با حملات روسیه از جمله با استفاده از پهپادهای ایرانی خبر داد و مدعی شد که تأثیر این پهپادها، روانی 

و ایجاد ترس در میان نیروهای اوکراینی است و تأثیر معکوسی بر روند پیشروی این نیروها ندارد.
بر اساس این گزارش، »پاتریک رایدر« در پاسخ به سوال خبرنگار المیادین در نشست خبری در واشنگتن خاطرنشان 
کرد: از دیدگاه وزارت دفاع آمریکا، تمرکز ما بر همکاری با اوکراین و متحدانمان و شرکای بین المللی برای ارائه پشتیبانی 

مورد نیاز کی یف است که شامل سامانه های دفاعی و ضد هوایی آمریکایی می شود.
سخنگوی پنتاگون در ادامه افزود: ما متعهد هستیم که از طریق انجمن هایی مانند گروه تماس درباره اوکراین مذاکره 

کنیم تا اطمینان حاصل کنیم که اوکرانی ها آنچه را که برای دفاع از کشورشان نیاز دارند، در اختیار دارند.
این ادعاهای سخنگوی پنتاگون در حالی است که یک مقام ارشد این وزارتخانه چند روز گذشته اعلام کرد که واشنگتن 
نمی تواند تأیید کند پهپادهایی که روســیه اخیراً برای انجام حملات به کی یف پایتخت اوکراین از آن استفاده کرده، 

ساخت ایران است.
گفتنی است که واشنگتن روز پنجشنبه در پاسخ به ادعاهایی مبنی بر اینکه تهران پهپادهای مورد استفاده در جنگ 
اوکراین را در اختیار مسکو قرار می دهد، اعلام کرد که در حال بررسی اعمال تحریم های جدید علیه ایران است. این 
در حالی است که ایران بارها و با قاطعیت از زبان مقامات وزارت خارجه و هیئت نمایندگی ایران در سازمان ملل این 

ادعاهای بی اساس و واهی را رد کرده است.
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از همان روزی که مســئول اول مسکن سازی در کشــور اعلام کرد نمی توانیم 
ســالانه یک میلیون واحد  بسازیم و ســاخت چهار میلیون خانه را به دو بخش 
دو میلیون واحدی تقســیم کرد این نگرانی ایجاد شــد کــه  پروژه  نهضت ملی 
مسکن گرفتار سستی و بی عملی شود . یک سال و دو ماه از زمان تصویب قانون 
جهش  تولید و تامین مســکن در ۱۷ مرداد ۱۴۰۰ می گذرد. هدف این بود که 
ســالیانه یک میلیون واحد مسکونی  ساخته شــود. اوایل تصویب قانون، کار به 
کندی پیش می رفت تا این که اواخر مهرماه پارســال رستم قاسمی  ـ وزیر راه و 
شهرسازی اعلام کرد که قرار نیست سالانه یک میلیون واحد بسازیم و با توجه 
به این که  ســاخت مسکن حدود یک سال و نیم زمان می برد، در دو مرحله باید 
چهار میلیون مسکن ساخته شود. این  صحبت وزیر شائبه هایی را مبنی بر عدم 
توانایــی در اجرای این ابرپروژه ایجاد کرد . کارنامه بیش از یک  ســال گذشــته 
وزارت راه و شهرســازی در طرح نهضت ملی مســکن نشان می دهد که ظاهرا 

چند جای کار  می لنگد؛ از مقاومت دســتگاه های دولتی در واگذاری زمین های 
خود به این طرح گرفته تا جاخالی دادن  سیستم بانکی و عدم اقبال طرف تقاضا 
از این پروژه . دولت ســیزدهم تا کنون برای یک میلیون و ۵۲۵  هزار واحد زمین 
تامین کرده اما آن چه عملا از ســوی دســتگاه متولی ساخت مسکن به مرحله  
ساخت رســیده   ۴۳۰ هزار واحد است. اسفند پارسال این عدد ۳۲۰ هزار واحد 
عنوان شد. یعنی در طی شش ماه گذشته  فقط ۱۱۰ هزار واحد به مرحله ی اجرا 
رســیده است که بخش قابل توجهی از آن به واحدهای خودمالکی  در روستاها 
و برخی شهرهای حومه ای برمی گردد . قرار است ۷۰۰ هزار واحد از طرح جهش 
تولید  مسکن در شهرهای جدید ساخته شود. تا کنون بسته  ۱۰۰ هزار واحدی 
اول شروع شده و قرار بود تیرماه  بسته ی دوم آغاز شود اما هنوز خبری از شروع 
این برنامه نیســت؛ چرا که بنا به گفته علیرضا جعفری ـ  مدیرعامل شــهرهای 
جدید درخصوص بســته اول فقط حدود ۵۰ درصد متقاضیان افتتاح حســاب 

 کرده اند . درخصــوص تامین آورده ظاهرا به دلیل عملکرد نامناســب دولت های 
قبل در بحث مســکن مهر،  اعتماد اجتماعی به طرح های مسکن دولتی از بین 

رفته است. 

نماینده مردم ســبزوار در مجلس با بیان اینکه مســیر تولید لوازم خانگی داخلی را باید با تعرفه واردات  هدایت کرد، 
گفت: اگر گمرک نقش خود را به خوبی ایفا کند، می توان با تغییر تعرفه واردات و نه  ممنوعیت کامل، از یک سو امکان 
رقابــت برای تولیدکننده داخلی را فراهم کرد و از ســوی دیگر حق  انتخاب بــرای مصرف کننده ایجاد کرد . علی اصغر 
عنابستانی درباره برخی گلایه های مردم از کیفیت لوازم  خانگی تولیدی پس از محدودیت در واردات، گفت: ایجاد این 
محدودیت به منظور ایجاد رانت نبود و پس  از گذشت مدتی از اعمال آن  بر این نکته نیز تاکید شد که تولیدکنندگان 
لوازم خانگی از این دستورالعمل  سوءاستفاده نکنند . نماینده مردم سبزوار، جغتای، جوین، خوشاب و داورزن در مجلس 
شورای اسلامی با  بیان اینکه مدیریت موضوع لوازم خانگی باید با وزارت صنعت، معدن و تجارت و گمرک باشد، افزود: 
 یکی از اشــکالات جدی موجود در کشور، گمرک است، در ســایر دنیا این نهاد نقش تنظیم کنندگی در  اقتصاد را ایفا 
می کند درحالیکه در ایران فقط به عنوان نهادی درآمدزا به آن توجه می شــود . وی اضافه  کرد: اگر گمرک نقش خود را 
به خوبی ایفا کند، می توان با تغییر تعرفه واردات و نه ممنوعیت کامل، از  یک سو امکان رقابت برای تولیدکننده داخلی 
را فراهم کرد و از سوی دیگر حق انتخاب برای   مصرف کننده ایجاد کند . وی بیان کرد: مسیر تولید لوازم خانگی داخلی 

را باید با تعرفه واردات هدایت  کرد. 

معاون نظارت بانک مرکزی عنوان کرد: برخی تسهیلات پرداختی بانکها از شمول تسهیلات کلان  بدلایلی مستثنی شدند 
اما در صورت نداشــتن دلایل موجه، براســاس مقررات با بانکهای متخلف برخورد  می شود . ابوذر سروش در خصوص وجود 
تخلف در ارائه تســهیلات کلان بانکها گفت: در این خصوص  دلایل مختلفی وجود دارد که یکی از این دلایل این اســت 
که در دوره ای بانک، تســهیلات و تعهدات کلان  اشخاص مرتبط را پرداخت کرده و بعد از آن بدلیل تغییر در نسبت های 
مالی، بانک به ظاهر از حد  معین تخطی کرده ولی در زمان اعطا تخطی صورت نگرفته است. که این بانکها طبق زمانبندی 
مشخص  باید ساختار مالی خود را مشخص کرده و به حدود معین برسند . وی افزود: بعضی از بانک ها وام هایی را  پرداخت 
کرده اند که گروه های مرتبط از شمول تسهیلات کلان بدلیل مصوبات بالادستی مستثنی شده اند  که در این مورد تخطی 
تلقی نمی شود . سروش ادامه داد: با برخی بانکهای متخلف هم برخورد انضباطی  صورت می گیرد و در صورت نداشتن دلایل 
موجه، براســاس مقررات با آنها برخورد می شــود . وی با  اشــاره به معرفی یک بانک به کمیسیون اصل ۹۰، گفت: برخی از 
تخطی ها ناشی از مجوزهاست به  طور مثال گروه صنایع از تسهیلات کلان معاف شدند . سروش تصریح کرد: عمده تسهیلات 
بانکی در  سامانه سمات ثبت می شود. موردی نداریم که وامی در این سامانه ثبت نشده باشد. البته موارد بسیار  نادری شاید 

وجود داشته باشد . 

کاهش ۱۵ درصدی خرید طلا و جواهر
  رییــس اتحادیه طلا و جواهر از کاهش ۱۵ درصدی خرید طلا و جواهر در 
کشور در پی اغتشاشات  اخیر خبر داد و گفت: نوسانات بازار طلا در ۱۰ روز 
اخیر کمتر از گذشــته بود . ابراهیم محمدولــی در  خصوص آخرین وضعیت 
بازار طلا در کشــور اظهار کرد: وقتی کشــوری در سطح جهان با مشکلاتی 
از  جمله تجمع و اغتشــاش مواجه می شــود، طبیعتاً این امر تاثیر زیادی بر 
بازار و دادوســتد دارد . وی افزود:  قاعدتاً ایران نیز از این امر مســتثنا نیست 
و طی یک ماه اخیر و با توجه به ناآرامی ها و اغتشاشــات اخیر  شــاهد زیان 
شــدید اصناف مختلف خصوصاً صنف طلا و جواهر در کشور بوده ایم . رییس 
اتحادیه طلا و  جواهر گفت: امیدواریم و انتظار داریم هر چه ســریع تر ثبات 
و آرامش در کشــور برقرار شود و جوانان  دست آویز شیطنت های کشورهای 
بیگانه علیه وطن نشــوند . محمدولی ادامــه داد: طی یک ماه اخیر به همین 
 دلیل تقاضا خرید طلا و جواهر و ســرمایه گذاری در این بازار با کاهش ۱۵ 
درصدی مواجه بوده  اســت . این مقام صنفی بیان کرد: قیمت انس جهانی و 
دلار تاثیر زیادی بر بازار طلا و جواهر دارد و این  بازار را با نوســانات زیادی 
روبرو می کند .   امیدواریم که در آینده این آرامش بیشــتر باشــد و بازار سکه 

و  طلا باثبات باشد . 

ا قتصادی

قرار بود بورس  تأمین مالی کند نه شبکه بانکی

دست بورس کوتاه از پول
سه شنبه  گذشــته خبری در رسانه ها از ســوی بانک مرکزی 
منتشر شد مبنی بر اینکه در ۶ ماهه ابتدای  سال جاری ۱,۹۵۴ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است . اگر قیمت دلار 
را ۳۰ هــزار تومان  در نظر بگیریم این مبلغ به اندازه ۶۰ میلیارد 
دلار بوده که مبلغ بســیار قابل توجهی اســت، اما پرداخت  این 
تسهیلات چند نکته اساسی دارد .یکی از نگرانی های اقتصاددانان 
افزایش پایه پولی و افزایــش  نقدینگی بوده که می تواند تبعات 
تورمی بر سال های آینده داشته باشد، رشد ۴۹ درصدی پرداخت 
 تســهیلات حرکت در مرز باریک بوده و اگر نتوان گردش پول را 
به درســتی مدیریت کرد این پول  می تواند آســیب های تورمی 
برای کشور داشته باشد . پیشتر میرکاظمی رئیس سازمان برنامه 
و بودجــه  درباره اوراق به جامانــده از دولت قبل گفته بود: »در 
ســال جاری فقط ۱۵ هزار میلیارد تومان سررســید  اوراق است 
که تسویه می کنیم یعنی حدود ۱۸۰ هزار میلیارد تومان امسال 
تســویه اوراق وجود دارد که  قبلًا مصرف شده است ». اکنون نیز 
بــه گفته مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی یکی از 
 مهم تریــن ابزارهای اعتباری اوراق گام اســت که تاکنون حدود 
۲۶ همت اوراق گام توسط بانک مرکزی  صادر شده و در اختیار 
بانک ها قرار گرفته اســت که بانک ها از این اوراق در شبکه های 
تأمین مالی تولید  استفاده می کنند. این اوراق نیز به مانند اوراق 
در سال های گذشته باید در موعد مقرر در سال های آینده  تسویه 
شــده و بار تورمی در جامعه ایجاد خواهــد کرد . طبق اظهارات 
محمد نادعلی مدیرکل عملیات پولی و  اعتباری بانک مرکزی در 
روز سه شنبه بخشی از این تسهیلات تکلیفی بوده که مربوط به 
وام های  ازدواج و فرزندآوری اســت، »۵۳۴ هزار فقره وام ازدواج 
تــا تاریخ ۲۳ مهر ۱۴۰۱ به مبلــغ ۷۳ هزار   ۵۰۰ میلیارد تومان 
پرداخت شده اســت که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵۵ 
درصد رشــد داشته است و  همچنین به ۴۳۱ هزار نفر تسهیلات 
قرض الحســنه فرزندآوری تعلق گرفته است که مبلغ آن به ۱۷ 
هزار  میلیارد تومان می رسد .  «کل تسهیلات وام ازدواج ۷۳ هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان بوده و کل تسهیلات  فرزندآوری نیز ۱۷ هزار 
میلیارد تومان. اگر این دو مبلغ را با هم جمع کنیم به مبلغ ۹۰ 
هزار و ۵۰۰  میلیارد تومان می رسیم که تقریباً پنج درصد از کل 
تسهیلاتی است که شبکه بانکی کشور برای  فرزندآوری و ازدواج 
هزینه کرده است . طبق آمار بانک مرکزی تسهیلات دیگر مربوط 
به ودیعه مســکن   ۴ هــزار و ۷۰۰ میلیارد تومان، شــرکت های 
دانش بنیــان ۵۸ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومــان، خرید تضمینی 
 گندم از کشاورزان ۳۰ هزار میلیارد تومان، خرید تضمینی سایر 
محصولات کشاورزی و نهاده ها ۳ هزار  میلیارد تومان بوده است. 
اگــر این تســهیلات را نیز با هم جمع کنیم بــه عدد ۹۶,۲۰۰ 
میلیارد تومان می  رسیم . متوسط معاملات خرد این روزهای بازار 
سرمایه به عدد ۲ هزار میلیارد تومان می رسد، اگر  روزهای کاری 
معاملات بازار ســرمایه را ۲۰ روز در ماه حســاب کنیم، به عدد 
۴۰ هزار میلیارد تومان  می رسیم، البته برای تثبیت وضعیت بازار 
سرمایه به معاملات خرد بالای ۵ هزار میلیارد تومان در روز  نیاز 
داشــته که تقریباً به صورت ماهانه به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
پول نیاز بوده که بخشــی از آن را  می توان از شبکه بانکی کمک 
گرفت، البته ساز و کار آن باید به صورت کارشناسی تعریف شده 
تا به  خط اعتباری بانک ها نیز آسیب نرسد، اما واقعیت آن است 
که هر چقدر پول در گردش بازار ســرمایه  افزایش یابد دســت 
بانک ها برای ارائه تسهیلات نیز بازتر خواهد شد و این عامل خود 
خط اعتباری  بانک ها را خواهد افزود . علاوه بر آن بازار ســرمایه 
پول را به خدمت تولید آورده و منافع زیادی برای  اقتصاد کشور 
دارد، این روزها سرمایه گذاران بورسی به مرز کلافگی رسیده اند 
که در این خصوص  می توان تمهیداتی اندیشید که شبکه بانکی 
به خدمت بازار سرمایه بیاید . یکی از برنامه های دولت این بود  که 
به جای تمرکز بر تأمین مالی از شــبکه بانکداری از بازار سرمایه 
تأمین مالی کند، ۶۷ درصد  تســهیلات بانک مرکزی مربوط به 
تأمین مالی بوده اســت، یعنی شبکه بانکی ۱,۳۰۹ هزار میلیارد 
تومان  تأمین مالی کرده است که بخشی از آن را می توان از بازار 
ســرمایه تأمین کرد، البته به شرطی که بازار  سرمایه در شرایط 
نرمال و وضعیت خــوب و معاملات خرد بالای ۱۰ هزار میلیارد 
تومان روزانه قرار  داشته باشد . شــفاف سازی در ارائه تسهیلات 
بانکی مهمترین نکته ای است که باید بر آن تاکید کرده تا  میزان 

مصارف آن نیز به دقت بررسی  شود. 

نباید حق انتخاب را از مصرف  کنندگان بگیریمبرخورد با بانک های متخلف

در حالی شهریورماه امسال سخنگوی وزارت صنعت از زمان 
ورود خودروهای خارجی در آذرماه امســال  پرده برداشت و 
اعلام کرد کــه آذرماه باید منتظر دیدن خودروهای وارداتی 
باشــیم، حالا با عقبگردی  عجیب، آب پاکی را به روی دست 
منتظــران ورود خودرو ریخت و اعلام کــرد نمی توان زمان 

دقیقی را  برای واردات اعلام کرد.

امید قالیباف گفت: فرآیند واردات خودرو فقط در اختیار 
وزارت صمت نیســت،  بلکه دســتگاه های زیادی از جمله 
بانک مرکزی، گمرک، اســتاندارد و… نیز در این فرایند 
نقش دارند  بنابراین نمی توان زمان دقیقی را برای واردات 
اعلام کرد، اما می توان گفت که کارها در حال انجام  است.

او همچنین درباره ارز مورد نیاز واردات خودرو عنوان کرد 
که بانک مرکزی براساس آیین نامه  اجرایی واردات خودرو 
باید یک میلیارد یورو ارز اختصاص دهد و در حال حاضر 
سیاســت گذار پولی  کشــور در یک فضای مثبت مشغول 
برنامه.ریزی بــرای تخصیص ارز مورد نیاز واردات خودرو 
 است.قالیباف همچنین در مورد اینکه گفته می شود فقط 
قرار اســت از چین خودرو وارد کشــور شود، متذکر  شد: 
آزادسازی واردات خودرو بدون هیچ پیش فرضی و صرفا 
برای تعادل بخشی به بازار تصویب شد.  تصویب این قانون 
و واردات خودرو ارتباطی با مذاکرات هســته ای نداشته و 
این که می گویند به دلیل به  نتیجه نرســیدن برجام فقط 
قرار اســت از چین خودرو وارد کنیم، به هیچ وجه صحت 
ندارد.این اظهارات  در حالی اســت که ســخنگوی وزارت 
صمت اواســط شهریورماه امسال در یک برنامه تلویزیونی 

اعــلام کرد  که بانک مرکزی باید ارز مورد نیاز واردکننده 
را تامین کند و پس از آن نیز مراحل واردات خودرو  انجام 
و در نهایت نیز خودروی وارداتی باید از گمرکات ترخیص 
و سپس به روش های مذکور در  آئین نامه باید عرضه شود.
به گفته او، اگر تمام شرایط به خوبی پیش رود، در آذرماه 

خودروهای وارداتی  وارد بازار می شود . 

وزیر صمت: واردات خودرو قطعی است  

در این میان، در نیمه مهرماه سیدرضا فاطمی امین، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت ضمن اشــاره بــه دریافت   ۳۰۰ 
درخواســت توسط شــرکت ها یا اشــخاص حقوقی برای 

واردات خــودرو توســط وزارت صمت و حــذف  تعدادی 
در همان ابتدای امر )بنابر عدم مشــمول بودن شــرایط 
واردات(، اعلام کرد: درخواســت ها اخذ شــده  و در حال 
پالایش و بررســی اســت.وی افزود: تــا ۱۰ روز ابتدایی 
مهر ماه، دو مورد از شــرکت های  درخواست کننده برای 
وزارت صمت مسجل شــده که حائز شرایط برای واردات 
هســتند، اما قاعدتا بر  تعداد آن ها افزوده و اســامی آن ها 
اعلام خواهد شد.به گفته او، واردات خودرو قطعی خواهد 
بود و در آینده  نزدیک شــاهد ورود نخستین خودروهای 
وارداتی به کشــور خواهیم بود. همچنین مهلت ارسال و 
تکمیل  مدارک برای واردکننده های خودرو که تا پیش از 
این، تا پایان شهریور ماه در نظر گرفته شده بود، تا  پایان 

مهر ماه تمدید شــد.وی متذکر شد: گفته شده حداکثر تا 
پایان مهر ماه اسامی تمام شرکت های واجد  شرایط اعلام 
خواهد شد.روز شنبه نیز ســخنگوی کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس ضمن اشــاره به قول  وزارت صمت، تاکید 
کرد: براســاس آنچه که وزارت صنعت و معدن قول داده 
اســت، باید ظرف دو هفته  آینــده واردات خودرو صورت 
گیرد.به گفته او، قطعا بر اساس قانون مصوب مجلس باید 
تا پایان ســال  جاری، تا سقف یک میلیارد دلار خودروی 
خارجی وارد شود. مجلس در بودجه سال ۱۴۰۱ دولت را 
 مکلف به واردات خودرو کرده است . از اسفند سال گذشته 
که رییس جمهور فرمان آزادسازی واردات  خودرو را صادر 
کرد تا به امروز حدود هشت ماه می گذرد. قرار بود در این 
مدت چندین هزار دستگاه  خودرو به کشور وارد شود، اما 
مسایلی مانند ناهماهنگی دستگاه های مختلف با یکدیگر 
بر سر این  موضوع به خصوص وزارت صمت و بانک مرکزی 
بر سر مساله تامین ارز، تاخیر در تدوین و اعلام  آیین نامه 
و همچنیــن عــدم احیای برجــام، اجازه نداده دســتور 
آزادســازی واردات خودرو اجرایی شــود.حدود دو  ماه از 
اعــلام آیین نامه واردات خودرو می گذرد و گمان می رفت 
با مشــخص شدن آن، ورود خودرو به  کشور اجرایی شود، 
اما چالــش و مانع بزرگی به نام تامین ارز همچنان اجازه 
شکســته شدن طلســم واردات  را پس از حدود ۴ سال و 
نیم نمی دهد.وزارت صمت برای آزادسازی واردات خودرو 
روی توافق ایران  و آمریکا بر سر احیای برجام حساب باز 
کرده بود؛ چه آنکه در صورت حصول توافق، درآمد ارزی 
 کشور افزایش می یافت و بانک مرکزی مشکل و مخالفتی 

بابت اختصاص ارز به واردات خودرو  نداشت . 

منتظر خودروهای وارادتی نباشید  

در این فضا، کارشناســان عنوان کرده بودند که شــرایط 
به گونه ای نیســت که بتوانیم منتظر خودروهای  وارداتی 
باشیم.امیرحســین کاکایی دربــاره واردات خودرو گفته 
بــود: قرار بود واردات خودرو اتفــاق بیفتد،  اما من از روز 
اول گفتم که امکان نــدارد چنین اتفاقی بیفتد. الان هم 
می گویم تا وقتی برجام درســت نشــود و  تا وقتی روابط 
بین المللی درســت نشود، وارداتی انجام نمی شود. اگر هم 

چنین اتفاقی بیفتد، یک واردات  رانتی خواهد بود. 

نماینده کارگران شــرکتی و قراردادی سراسر 
کشــور از تعلل در تصویب طرح ســاماندهی 
انتقــاد کرد . رامین  انــاری نماینــده کارگران 
قراردادی و شــرکتی سراســر کشور که در دو 
ســال گذشته از فعالان پویش طرح  ساماندهی 
اســتخدام کارکنان دولت بوده، بــا اعلام این 

موضوع، نسبت به تعلل در تصویب طرح هشدار 
 می دهد . این فعال کارگــری اضافه می کند: در 
هفته های گذشته بعد از تصویب جزئیات طرح 
ســاماندهی در  کمیســیون اجتماعی مجلس، 
اخبــار نگران کننده ای از نهادها و اســتان های 
مختلف بــه گوش رســید. باخبر شــدیم  که 

در برخــی از نهادهای مشــمول طــرح، وقتی 
پیمانــکاران و کارفرمایان متوجه شــدند که 
طرح قرار اســت  در صحن مجلس مطرح شده 
و به تصویب برســد، دست به تعدیل نیرو زدند 
تــا مجبور نشــوند آن ها را  تبدیــل وضعیت و 
رسمی کنند     . به گفته ی اناری، این تعدیل ها 
گسترده اســت؛ به نظر می رســد موج تعدیل 
 کارگران شرکتی، پیمانکاری و ارکان ثالث فرار 
رسیده، موجی که می تواند بخشی از نیروهای 
مشــمول  طرح را قبل از تصویب نهایی قربانی 
کند . او ادامه می دهد: این تعدیل ها در نهادهای 

مختلف صــورت  گرفته؛ از نهضتی های آموزش 
و پرورش گرفته تا شــرکت ملــی مخابرات و 
البته شــرکت های پیمانکاریِ  نفــت و گاز که 
زیرمجموعــه ی وزارت نفت هســتند، همه جا 
کارگران شــرکتی تعدیل شده اند و این مساله 
 موجبــات نگرانی مــا و فعــالان پویش طرح 
ساماندهی را فراهم آورده است . در این شرایط 
چاره چیســت؟وی  در این رابطه به مسئولیت 
سنگین نمایندگان مجلس شورا اشاره می کند 
و می گوید: وقتی طرح در  کمیسیون اجتماعی 
کامل بررســی و با جزئیات به تصویب رسیده، 

هیات رئیســه مجلس نبایــد معطل کند؛  پای 
زندگــی و آینده ی هــزاران کارگر کم درآمد و 
فاقد امنیت شــغلی در میان است؛ باید هرچه 
ســریعتر طرح  را با فوریت بالا به صحن بیاورند 
و تصویب کنند تا پیمانکاران ســودجو فرصت 
تعدیل بیشتر نداشــته  باشند . اگر طرح تا پایان 
آبان مصوب و به شورای نگهبان فرستاده شود 
و در ضمن مراقب باشند که در  این میان هیچ 
نیرویی خاتمه  قــرارداد نخورد، هیچ کارفرمای 
سودجویی نمی تواند با آینده کارگران مشمول 

 طرح بازی کند. 

چرا فرمان آزادسازی واردات خودرو مغفول ماند؟

کی روی دست منتظران ریختن  آب پا

سقوط قیمت ها در بازار سیمان
بررســی قیمت ها در بازار مصالح ساختمانی حاکی از ریزش چشمگیر قیمت 
سیمان در هفته های اخیر  اســت . گزارش ها  حاکی از آن است که هر پاکت 
ســیمان تیپ ۲ تهران امروز ۴۴ هزار و ۴۰۰ تومان  قیمت خورده است .روند 
ریزشی قیمت ســیمان از ابتدای تابستان آغاز شده اســت و حال با ورود به 
فصل  پاییز شیب ریزش قیمت ها تندتر شده است . رکود سنگین حاکم بر بازار 
ساخت و ساز یکی از عوامل  تعیین کننده روند قیمت سیمان در ماه های اخیر 
بوده اســت؛ طبق برآوردهای صورت گرفته ســردترین  فصل ساخت وساز در 
پایتخت برای بهار۱۴۰۱ به ثبت رسید. تیراژ تولید مسکن در تهران طی فصل 
 اول امســال به پایین ترین میزان طی حداقل ۱۸سال گذشته سقوط کرد . اما 
ساخت وســاز در تابستان نیز  رونق نگرفت و ایران برای ششمین سال متوالی 
کمترین میزان ساخت و ساز را به ثبت رساند . در میان  انواع دیگر سیمان های 
موجود در بازار هر پاکت ســیمان تیپ ۵ تهران ۵۵ هزار تومان قیمت خورده 
 اســت . مدیرکل دفتر صنایع وزارت صنعت، معــدن و تجارت گفت: با در نظر 
گرفتــن ۹ درصد ارزش  افزوده و ۱۰ درصــد هزینه حمل و نقل و ۱۵ درصد 
نرخ سود قیمت فعلی هر کیسه سیمان در بازار برای  مصرف کننده باید کمتر 

از ۵۰ هزار تومان باشد . 

نگاه روز

اخبار  کوتاه

مریم فکری/  گروه اقتصاد    

 حقوق ۸۰۴ هزار معلم دو برابر می شود
منادی سفیدان، رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: حقوق ۸۰۴ هزار معلم مشمول طرح  رتبه بندی دو برابر می 
شود . وی رقم اعتباری در نظر گرفته شده برای رتبه بندی معلمان را ۳۸ هزار  میلیارد تومان ذکر کرد و گفت: خوشبختانه شورای 

نگهبان همراهی خوبی برای اجرای این طرح داشته  است . وی ادامه داد: با اجرای طرح رتبه بندی، حداقل حقوق پرداختی به معلمان 
دو برابر افزایش یافته  است و احکام رتبه بندی معلمان در حال توزیع به ادارات شهرستانی است . 

طرح ساماندهی چه زمانی مصوب می شود؟

موج جدید تعدیل  ها در راه است

از  مسکن ملی  چه خبر  

با این دست فرمان می خواهیم چهار میلیون خانه بسازیم؟
خبر ویژه 
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وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی نیز در این دیدار با تبیین عملکرد وزارت 
بهداشــت، درمان  و آموزش پزشــکی گفت: امسال 10 هزار و 600 دانشجوی پزشک 
وارد دانشــگاه ها شدند که نسبت به  ســال قبل و ورود 7 هزار نفر ، پذیرش دانشجو 
رشد قابل توجهی را نشان می دهد. دکتر بهرام  عین اللهی؛ با بیان اینکه تربیت پزشک 
عمومی و متخصص برای رفع کمبودها در کشــور از اهمیت  ویژه ای برخوردار است، 
اظهار کرد: امســال همچنین پذیرش متخصص به 4 هزار نفر رســید و حال  آن که 
میزان پذیرش در ســال قبل 3 هزار و 200 نفر بود. امســال همچنین 500 سهمیه 
بومی گزینی  برای رفع کمبود پزشــک متخصص در مناطق محروم در نظر گرفته شد. 
عین اللهی با اشــاره به اعلام  ایران به عنوان کشــور نمونــه در مهار کرونا در اجلاس 
منطقه مدیترانه شــرقی سازمان بهداشــت جهانی  در مصر، خاطر نشان کرد: در این 
اجلاس ایران در همه شــخص های سلامت به عنوان کشــور نمونه  معرفی شد. وزیر 
بهداشــت ادامه داد: امسال همچنین 6 میلیون نفر از جمعیت کشور را که فاقد بیمه 

 بودند بیمه کردیم و در همین هفته صندوق بیماری های خاص و صعب العلاج را با بودجه 5 هزار  میلیاردی که مجلس به این بیماران اختصاص داده است، راه اندازی 
خواهیم کرد. 

زبان ، یکی از مهمترین و اصلی ترین 
محسوب  فردی  هر  اصالت  مولفه های 
می شــود. در حالی  اصالت و ریشه 
هر فردی به مکانی اســت که در آن 
به دنیا آمده اســت ، در ســایه کم 
توجهی های  صــورت گرفته، گویش 
حال  در  کم کم  لرستان  استان  محلی 
فراموشی است.از آنجا که این گویش 
به  دلیل پیشــرفت های تکنولوژیکی، 
مهاجرپذیر بودن اســتان و افزایش 
ورود مهاجران به لرســتان  کمرنگ 
 شــده و رفته رفته در بوته فراموشی 
قرار گرفته است ،امروز در برابر خطر 
تحقیر و تحریــف نیازمند  حمایت و 
تا  است  اصالت  این  بهادهی  افزایش 
بار دیگر در گذر تاریخ راه خود را طی 

کند

.زبــان در  دنیا نه تنها به عنوان یک وســیله 
ارتباط بیان می شود، بلکه نشان دهنده روند 
تکامل بشــر اســت، برخی  زبان هــا در طول 
تاریــخ از میان رفته انــد و برخی نیز در مرور 
زبان به وجود آمده اند اما آنچه حیاتی  اســت 

ارزش گذاری و حفاظت از یک زبان و گویش 
اســت که موجب مانــدگاری و افزایش طول 
عمر  آن می شــود. گویش لري  یکی از کهن 
 ترین و قدیمی  ترین گویش های بومی ایران 
اســت که حیات چند  صد ساله دارد و زمانی 
یکــی از مهمترین زبان ها و گویش های غرب 
کشــور بوده اســت. در حالی این  گویش در 
محدوده اي از مناطق جنوبي وغربي ایران از 
پــر کاربردترین و رایج ترین گویش های   روز 
بوده است که حفظ اصالت زبان و گویش لري 

از نیازهای ضروری اســت و  تمام لرســتاني 
هاي   داخل و خارج اســتان باید به این زبان 
ارزشــمند توجه بیشتری داشــته باشند. از 
دهه های گذشــته برخی  نهادها و دستگاه ها 
به دلیل تاثیرگذاری و فراگیربودن نتوانستند 
در افزایش فراگیری و گرایش مردم  اســتان 
به گویش اصیل لــري موثر عمل کنند، عدم 
برگزاری بر نامه های ســنتی و آیینی استان 
به گویش  لري، گنجانده شدن برنامه هایی به 
زبان فارســی در صدا و ســیمای لرستان  و 

ناهنجار   در ســال های  برخــی رفتارهــای 
گذشــته مانند دوبله برخی کلیپ های طنز 
به  زبان محلی لرســتاني توسط برخی افراد 
 سودجوی کلوپی باعث شده تا این زبان دچار 
استهزا و تحقیر شــده و دیگر کمتر کسی به 
گفت و  شــنودهای محاوره ای در اســتان به 
گویش لري بپردازد. بر اساس اصل ۱۵ قانون 
اساســی گویش ها به  قدری اهمیت دارند که 
باید در کنار زبان رسمی آموزش داده شوند.  

مردم لرستان به صورت شایسته   
و بایسته به گویش لری نگاه 

نمی کنند

با این وجود اما هم اکنون مردم لرســتان  به 
صورت شایسته و بایسته به گویش لری نگاه 
نمی کننــد ،  گرچه هنوز بایــد زبان اداری ما 
فارســی باشــد، اما حضورگویش لري را باید 
از خانواده ها شــروع کنیم و  یک برنامه کلی 
برای رونق آن در سطح اجتماع داشته باشیم.

یکــی از دلایل بی توجهی بــه گویش لري  از 
دســت رفتن کارکرد برخی واژگان لري  در 
دنیــای امروز اســت ، اما بایــد بپذیریم که 
نوگرایــی در  زبان هــا به معنای مــرگ آنها 
نیســت، برخی واژه ها فقــط جنبه تحقیقاتی 
دارنــد و واژه های دیگر به  صــورت کاربردی 
وارد زبان ها می شــوند ، این به معنای مرگ 
یک زبان و گویش نیســت پــس اگر  برخی 
واژه ها دیگر در ادبیات  محلی نیســت نباید 
به این معنا تعبیر شــود که این گویش لری 
دیگر  وجود نــدارد. برای فراگیرکردن و رواج 
لــري صحبت کردن در لرســتان، خانواده ها 
باید اجازه دهند  مهدکودک ها در کنار ســایر 
برنامه هــای آموزشــی زبان لــري را نیز به 
کودکانشان بیاموزند.گویش و زبان  هویت هر 
جامعه ای هستند و نباید به دید آسیب زا به 
آن نگریســته و لذا با ید با اشاعه آن در حفظ 

 اصالت و هویت لری خویش بکوشیم . 

تربیت صحیح فرزندان را جدی بگیرید
شیرین رشــیدی، دکترای فلسفه تعلیم و تربیت  

.............................................................................................................
تربیت انســان دارای ابعاد روانی و جسمانی است، والدین همانگونه 
که به مســائل جســمانی کودک  حساس هســتند باید به مسائل 
روانــی فرزندان نیز توجه کنند.در تربیت کودک به حرکت و تحول 
 نیازمندیم و این حرکت باید در مســیر صحیح انجام شود تا کودک 
را به خودشــکوفایی برســاند و او را  از حالت موجود به حالت رشد 
حرکت دهــد. از طرفی هراس یک واکنش روانشــناختی همراه با 
ترس  مداوم و شــدید است،مانند هراس جدایی از والدین، هراس از 
تنهایی و هراس از مرگ.در این میان  بســیاری از بچه ها با اختلال 
ترس مواجهند، مانند: ترس از مدرســه و ترس از محیط هایی غیر 
از  خانه، که بازی و نقاشــی دو ابزار خوب برای رهایی از افکار منفی 
در کودک هســتند. گفت وگو با  کودک نیز از بهترین روشهای دور 
کردن انواع هراس از کودک اســت. تربیت تنهــا به عوامل بیرونی 
 وابســته نیســت بلکه عوامل درونی کودک نیز در این مسئله تاثیر 
گذار اســت. وقتی والدین با کودک  بــازی می کنند و هم عرض با 
تفکرات کودک قرار می گیرند، در خلال این گفت وگو به بسیاری از 
 مسائل درونی کودک آگاه می شوند. ورود به لایه های درونی روانی 
کودک برای شــناخت خشــم های  فروخفته کودک بسیار کارآمد 
است. دقت شــود که عزت نفس یعنی احســاس خود ارزشمندی، 
مســلماً  واکنش اعضای خانواده در کسب عزت نفس کودک بسیار 
تاثیر گذار است و روش صحیح و به  اندازه تشویق کردن کودک، در 
ایجاد عزت نفس او بسیار موثر است. توجه شود که اعتماد به نفس 
بــه  میزان توانمندی های فرد بســتگی دارد اما عزت نفس به ابعاد  
ارزشی شخص باز میگردد و کمبود  عزت نفس در کودکان، احساس 
شــادکامی را در کودکان تحت تاثیر قرار می دهد. از طرفی والدین 
 توجه داشته باشــند که بهترین سبک فرزندپروری سبک مقتدرانه 
اســت که در این روش، والدین با  صمیمیت و بــه طور منطقی به 

خواسته های فرزند خود عمل می کنند. 

آموزش و پرورش برای تکمیل پروژه های 
آموزشی نیازمند بودجه است

رئیس جامعه خیرین مدرسه ساز کشــور در آیین افتتاح گردهمایی 
مدیران کل نوســازی مدارس  استان های کشور، گفت: همه به خوبی 
واقفیم که اعتبارات دولتی با وجود رشــد خوبی که داشــته اســت، 
 پاســخگوی تأمین فضاهای آموزشــی مورد نیاز کشور نیست. ناصر 
قفلی اظهار داشــت: در حال حاضر  بیش از ۶ هزار پروژه آموزشــی 
در کشــور داریم که روند تکمیل آنها نیازمند حدود ۲۰ هزار میلیارد 
 تومان اعتبار است. رئیس جامعه خیرین مدرسه ساز کشور با اشاره به 
امــکان قانونی فروش املاک  مازاد آموزش و پرورش در لایحه بودجه 
۱۴۰۱، افــزود: این محل منبع خوبی را بــرای تأمین بودجه  وزارت 
آموزش و پرورش فراهم می کند، اما تا به حال عملیاتی نشــده است 
کــه تحقق این امر نیازمند  همت جدی و همکاری مدیران اســتانی 
به ویژه اســتانداران است. قفلی در ادامه با اشــاره به رشد  جمعیت 
دانش آموزی کشور، بیان کرد: افزایش روند مهاجرت اتباع کشورهای 
همســایه و همچنین  هموطنان با توجه به مسایل زیست محیطی و 
آب و هوایی از جمله مســائل دیگری است که کلان  شهرها و بعضی 
مناطق را با مشــکلات جدی در تأمین امکانات آموزشی مواجه کرده 

است که حل و  فصل آنها نیازمند اقدام و مشارکت همگانی است. 

جامعه

افزایش ۵۱ درصدی سوانح جوی در کشور
رئیس ســازمان امداد و نجات از افزایش عملیات های پاســخ به سوانح جوی در ۶ ماهه نخست سال   ۱۴۰۱ خبر داد. مهدی ولی پوردر توضیح بیشتر اظهار کرد: بر اساس آمارهای 
موجود از میان همه  ســوانحی که ســازمان امداد و نجات در پاســخ به آن ها وارد عملیات شده است، میزان افزایش ســوانح  جوی با ۵۱ درصد رشد رکورد دار است که اغلب آن 
ناشی از اثرات نامطلوب تغییر اقلیم است و بر  اساس گزارشات دریافتی این روند افزایشی ادامه خواهد داشت. ولی پور افزود: در ۶ ماهه نخست  سال ۱۴۰۱ بیشترین امدادرسانی 
در ســوانح جوی در اســتان های چهارمحال و بختیاری و سیستان و  بلوچستان انجام شده اســت. ولی پور ادامه داد: بیشترین تعداد عملیات در پاسخ به حوادث و سوانح  جوی به 
ترتیب در اســتان های خراســان رضوی، آذربایجان شرقی و اصفهان صورت گرفته است.  رئیس سازمان امداد و نجات در مورد افزایش دیگر سوانح در ۶ ماهه نخست سال جاری 
گفت: پس  از ســوانح جوی، حوادث شــهری با اختلاف محسوس با رشد ۳۴ درصدی در رتبه دوم قرار دارد و  جایگاه ســوم مربوط به عملیات امداد و نجات در حوادث ساحل و 
محیط های آبی با ۳۳ درصد افزایش  بوده اســت. ولی پور در ادامه تاکید کرد: در مجموع عملیات های ســازمان امداد و نجات در این مدت  نســبت به دوره مشابه در سال گذشته 

۲۵ درصد افزایش یافته است. 

یادداشت

گویش و زبان هویت هر جامعه ای هستند

گویش لری در بوته فراموشی

ماه

ص بدهیم؟
   اخبار جعلی را چگونه تشخی

ص اطلاعات کافی 
شناسایی اخبار جعلی یکی از مهم ترین مهارت های سواد رسانه ای به شمار می رود که مخاطبین فضای  مجازی باید در خصو

داشته باشند.  
منبع: شهرآرا نیوز  

اینفوگرافیک

تک خبر

عباس دارایی/ یادگار امروز  

مجلس  اقتصادی  کمیســیون  رییس 
با اشــاره به اینکه ســال گذشته ۵۲ 
هزار میلیارد تومــان منابع وصولی  از 
محل مالیات بر ارزش افزوده کشــور 
پیش بینی می شود  امسال  بود، گفت: 
این مالیات به ۲ برابر  افزایش یابد که 
یــک درصد این مالیات مســتقیم به 
حساب سلامت کشــور خواهد رفت.

محمدرضــا  پورابراهیمی با اشــاره به 
اینکه از ۹ درصد ارزش افزوده کالاها، 
یک واحد مستقیم به حساب سلامت 
 می رود، افزود: دو و نیم میلیون مودی 
مالیاتی جدید در کشــور شناســایی 
شده است.وی افزود: معافیت  مالیاتی 
ارزش افــزوده بر دارو، شیرخشــک و 
تجهیزات ســلامت انجام شــده و در 
اولین جلســه طی یکی   ۲ هفته آینده 
تصویب می شــود کــه در اواخر آبان 
شــاهد کاهش قیمــت دارو خواهیم 
بود.وی افــزود: هر  هفته بــا نماینده 
اقتصادی  علوم پزشکی در کمیسیون 
مجلس جلســه داریم و سیاست های 
بودجــه ای لایحــه   ۱۴۰۲ در حــال 

جمع آوری اســت؛ در ایــن زمینه هر 
حکــم جدید و برنامــه کمک کننده 
به بحث ســلامت را  می پذیریم.وی با 
اشــاره به  اینکه بحث های اساسی در 
خدمــات بیمه ای وجــود دارد، گفت: 
تعیین تکلیف  یارانه دارو یا خدمات از 
سوی مجلس پیگیری خواهد شد.وی 

با اشــاره به اینکه واردات دارو هزینه 
 سنگینی را ســال ها بر کشور تحمیل 
می کرد، بیان کرد: دولت سیزدهم به 
این موضــوع ورود کرد و  یارانه بخش 
دارو را در دســتور کار قــرار داد که 
در این راستا فشــار به بیمه آمد.وی 
با اشــاره به اینکــه  واردات دارو رانت 

در اقتصاد ایجــاد می کرد و همچنین 
شــرکت های دارویی از مــا خواهش 
می کردند  موضوع دو نرخی بودن دارو 
را دنبــال کنیم، گفــت: صرفه جویی 
خوبی در بحث نســخه الکترونیک و 
 بحــث دارو انجام شــده و این میزان 
قابل توجه بوده اســت.وی با اشاره به 
اینکه خدمات به اتباع افغان  براساس 
سرشــماری است، هرگونه خدمات به 
افرادی که غیر از این موضوع هستند 
نباید انجام شــود و  ایــن مهم تخلف 
است، گفت: ســرانه  درمانی در همه 
کشــورها وجود دارد و از سازمان های 
بیــن المللــی  نیز برای ایــن موضوع 
کمک گرفته می شود.وی با بیان اینکه 
برای کســانی که هویت دارند سرانه 
 تعریف شــده و کسی که هویت ندارد 
نمی تواند و نباید از خدمات استفاده 
کند، گفت: دولت عــزم خود را  برای 
تعیین تکلیف و ساماندهی اتباع افغان 
جزم کرده و باید براساس تعداد افراد 
و  بدانیــم وضعیت  بدهیــم  خدمات 

چگونه است. 

حذف تصویر یوزپلنگ آسیایی
 از پیراهن تیم ملی فوتبال

در آســتانه رونمایی از پیراهن تیم ملی فوتبال ایران در جام 
جهانی قطر، به گفته تولیدکننده آن، نقش  یوزپلنگ آسیایی 
از این پیراهن حذف شــده و تنها نمادی از پوست یوز روی 
آن طراحی شــده است.بر  اســاس این گزارش، در جهان دو 
گونه یوزپلنگ وجود دارد؛ یک گونه آســیایی و دیگری گونه 
 آفریقایی. گونه آفریقایی یوزپلنگ در شــمال این قاره پهناور 
منقرض شــده و حضور آن در حال حاضــر  فقط محدود به 
جنوب این قاره شــده است. نســل یوز آسیایی که زمانی در 
گســتره وســیعی از غرب این  قاره از ســوریه و عربستان تا 
هندوســتان و ترکمنستان پراکنده بود، از ۲۰ سال پیش جز 
در ایران  منقرض شده است. در حال حاضر زیستگاه یوزپلنگ 
آســیایی فقط به ایران که از ۴۸ سال پیش  برنامه حفاظتی 
خود را برای نگهداری نســل این حیوان آغاز کرده، محدود 
می شــود، به همین دلیل  است که امروزه به یوز آسیایی، یوز 
ایرانی نیز گفته می شــود.در ایران با توجه به یوزهای گزارش 

 نشده، سخت است که عدد دقیقی برای جمعیت یوزها اعلام 
کنیم اما می توان گفت که براســاس  سرشماری سال ۱۴۰۰، 
جمعیت فعلی یوزها کمتر از ۳۰ فرد اســت.در شرایطی که 
یوزپلنگ آســیایی  درلبه پرتگاه انقراض قرار داشــته است، 
معصومــه ابتکار - رئیس اســبق ســازمان حفاظت محیط 
 زیست- در سال ۱۳۹۲ با سپ بلاتر - رییس سابق فدراسیون 
جهانی فوتبال)فیفا( - دیدار و بــا او  درباره تلاش های ایران 
برای جلوگیری از انقراض یوزپلنگ آسیایی صحبت کرد. در 
این دوران  رایزنی هایی با فدراســیون فوتبال صورت گرفت و 
در تبلیغات تیــم ملی برای حضور در جــام جهانی از  نام و 
لوگوی یوزپلنگ آســیایی استفاده شــد.  بدین ترتیب برای 
نخســتین بار تصویر یوزپلنگ آسیایی  روی پیراهن تیم ملی 
در جــام جهانی ۲۰۱۴ برزیل )۱۳۹۳( نقش بســت؛ اتفاقی 
که در جام ۲۰۱۸  روســیه نیز تکرار شد این در حالیست که 
اکنون در شــرایطی تصویر یوزپلنگ آسیایی از پیراهن تیم 
 ملی حذف شده است که از سویی وضعیت یوزپلنگ آسیایی 
وخیم تر شــده و از ســوی دیگر برنامه  پایداری فیفا در جام 
جهانی قطر محیط زیست )ارائه راه حل های محیط زیستی 
نوآورانــه( را به  عنوان یکی از پنــج ارزش خود معرفی کرده 

است.در این شــرایط حســن اکبری، معاون محیط زیست 
 طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست درباره 
وجود تصویر یوز روی پیراهن تیم ملی  فوتبال در ادوار اخیر 
جام جهانــی، اظهار کرد: وجود  تصویر یوز روی پیراهن تیم 
ملی طبیعتا همه  را حســاس و به مشــارکت در حفاظت از 
این گونه ارزشمند ترغیب کرده است؛ به عبارتی این  موضوع 
تاثیرگذار بوده است و در صورت تداوم می تواند همچنان موثر 
باشــد.وی با بیان اینکه ما باید  با روش های متنوع نسبت به 
فرهنگسازی و ایجاد حساسیت در حوزه محیط زیست عمل 
کنیم، گفت:  وجود تصویر یوزپلنگ آسیایی روی پیراهن تیم 
ملــی فوتبال می تواند ورزش دوســتان را به موضوع  ضرورت 
حفظ یوز ترغیب و حســاس کند. اگرچه ایــن افراد جامعه 
بزرگی را شــامل می شوند ولی باید  روش های متنوع دیگری 
را نیز به کار گیریم تا ســایر رشــته های ورزشی، اصناف و ... 
نســبت به لزوم  حفظ محیط زیست حساس شوند.اکبری در 
پاسخ به این سوال که آیا وجود نقشی از پوست یوزپلنگ  روی 
پیراهن  باعث معرفی این گونه یا ترویج تاکسیدرمی می شود، 
گفت: تاکسیدرمی ارتباطی با این  موضوع ندارد چراکه مسئله 
تاکسیدرمی کارکرد دیگری دارد. در حال حاضر هیچ حیوانی 

را برای  این موضوع شــکار نمی کنند و تنها لاشــه حیوانات 
اســت.وی یادآور شــد: هر فعالیت و اقدامی سوالاتی  را برای 
افراد ایجــاد می کند که پرداختن به آن ها موجب حســاس 
کردن جامعه به موضوع اســت. حتی  بــرای ما که در حوزه 
فنی هستیم این اقدام دســتاوردهایی دارد. به عنوان نمونه 
وقتی سازمان موضوع  تداخل معدن با زیستگاه ها، ایمن سازی 
جاده ها، پیگیری تامین اعتبار برای حفاظت یوز، ارتقای سطح 
 مناطق حفاظتی یوز را دنبال می کند، طبیعتا هرچقدر جامعه 
، اصناف دولتی یا خصوصی نســبت به  این مسئله حساس تر 
باشند، نتیجه بهتری خواهیم گرفت بنابراین حساس کردن 
جامعه و فرهنگ سازی  در زمینه این موضوع در حوزه اجرا و 
حفاظت بسیار موثر است و می تواند نقش خوبی را ایفا  کند.
اکبری درباره واکنش ســازمان محیط زیست به عنوان یک 
نهاد بالادستی نســبت به حذف تصویر  یوزپلنگ آسیایی از 
روی پیراهن تیم ملی فوتبال ایران، گفت: ما بیشتر در حوزه 
تخصصــی، فنی،  اجرا، حفاظت، تهیه برنامه حفاظت از یوز و 
اقدامات حفاظتی در زیستگاه ها فعالیت می کنیم. واکنش  به 

این مسئله بیشتر در حوزه روابط عمومی و آموزش است. 

آیا دارو ارزان می شود؟

وزیر بهداشت: 

صندوق بیماری های خاص و صعب العلاج راه اندازی می شود
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 : -خبرنگاریادگارامــروز  گــرگان 
سرپرســت بنادر و دریانوردی گلســتان 
گفت: با خاک برداری ۳۷۳ هزار مترمکعب 
بــرای احداث خاکریز ســه گانه در کانال 
آشــور و تلاش برای برقــراری ارتباط با 
دریــای خــزر، پیشــرفت فیزیکی طرح 
اصلی ترین  به عنوان  احیای خلیج گرگان 
مطالبه اهالی گلســتان در ســفر استانی 
رییس جمهور به حدود ۳۳ درصد رسید.

نورالله عباســی اظهارداشــت: ســاخت 
خاکریز )دایک( شــماره یک تاکنون ۷۱ 
درصــد ، شــماره دو حــدود ۵۱ درصد 
و خاکریز شــماره ســه به پیشرفت ۸۷ 

درصدی رسید.
سرپرســت بنادر و دریانوردی گلســتان 
افزود: عملیات احیــای خلیج گرگان در 
مجمــوع ۳۳ درصد پیشــرفت فیزیکی 
داشــته و از مجموع یک میلیون و ۱۶۰ 
هزار متر مکعب حجم کل طرح، تاکنون 

۳۷۳ هزار متر مکعب لایروبی شد.
وی گفت: ۱۵ بیل مکانیکی ،۲۵ کامیون 
، سه دســتگاه لودر ، ۲ دستگاه بولدوزر، 
چهــار دســتگاه تراکتور ، یــک لایروب 
کاترساکشن و یک لایروب دو زیست در 

منطقه حضور دارند.
پــس از حضور آیــت الله ســید ابراهیم 
رییســی در خلیج گرگان در اســفند ماه 
ســال ۱۴۰۰، وی دســتور فــوری آغاز 
لایروبــی و رســوب برداری از کانال های 
ســه گانه منطقه را صادر کــرد و پس از 
مدت کوتاهی با هماهنگی سازمان بنادر 
و دریانوردی به عنــوان مجری و قرارگاه 

پیمانکار،  عنوان  به  سازندگی خاتم الانبیا 
مرحله نخســت این عملیات آغاز شــد 
که برای انجــام آن از اواخر مردادماه ده 
ها دســتگاه ماشــین آلات سنگین برای 

لایروبی وارد کانال آشوراده شدند.
قرارداد ۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد ریالی بین 
سازمان بنادر به عنوان کارفرما و قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیا به عنوان مجری 

بســته شــده و تاکنون ۱۰ هزار میلیارد 
ریال از محل اعتبارات مدیریت بحران به 

این پروژه تخصیص یافت.
با وجود توجه دولت ســیزدهم به مطالبه 
مردم گلستان برای نجات خلیج گرگان، 
مدنظر قرار دادن پایش لحظه ای تغییرات 
خلیج گرگان و استفاده از این داده ها در 
اجرای طرح های نجات بخشــی، همراه 
کــردن جوامع محلی برای مشــارکت و 
اســتفاده از ارتباطــات بیــن المللی در 
سطح ملی و استانی به ویژه با کشورهای 
همسایه خزر و به ویژه روسیه مورد تاکید 

علاقه مندان به محیط زیست است.
خلیج گرگان از لحاظ موقعیت جغرافیایی 
در جنوب شــرقی دریای خــزر و حوزه 
شهرســتان های بندرترکمــن، بندرگز، 
نوکنده و بهشــهر از ۶۰ کیلومتر طول و 
حداکثر ۱۲ کیلومتر عرض برخوردار بوده 

و دارای امتداد شرقی - غربی است.
خلیج گرگان یکــی از بزرگترین مخازن 
آب شــیرین متصل به دریــای خزر نیز 
هست و تداوم زندگی بسیاری از جانداران 
در بزرگ ترین دریاچه زمین به اتصال آن 

با دریا وابسته است.

رئیس مرکز بزرگ اسلامی آذربایجان غربی :

حل مساله اهانت به ساحت پیامبر)ص(
با وحدت مسلمانان انجام شدنی است

خبرنگار  اصلانــی،   – ارومیه 
بزرگ  مرکز  رئیس  امروز:  یادگار 
اسلامی آذربایجان غربی گفت: همه 
مردم ایران باید برای خنثی ســازی 
اهانت به ساحت پیامبر بسیج شوند. 
حجت الاسلام عسگر فعال آذر اظهار 
داشت: از برکات جمهوری اسلامی، 
نامگذاری ۱۲ تــا ۱۷ ربیع الاول به 
عنوان هفته وحدت از سوی بنیان گذار 
کبیر انقلاب اســلامی است. فعال آذر اهمیت وحدت و اتحاد در جامعه را در 
سال جاری به دلیل اهانت به ساحت بزرگ پیامبر اسلام موکد دانست و گفت: 
دشمنان اسلام در پی آسیب رساندن به دین اسلام بوده و خواهان آن هستند 
تا بلایی که بر ســر دین غرب آمده، بر سر دین اسلام هم آورند و تمامی همّ 
و غم دشمن از اینرو مخالفت با ایران و اسلام است و اهانت به قرآن و پیامبر 
و اسلام در اغتشاشات اخیر جز با این هدف طراحی نشده است. رئیس مرکز 
بزرگ اسلامی آذربایجان غربی با تاکید بر اینکه همه مردم ایران باید بسیج 
شوند تا توهین هایی که به ساحت مقدس نبی مکرم اسلام شده است خنثی 
شــود افزود: در هفته وحدت امسال جشن های مفصلی از سوی مردم گرفته 
می شــود و تمامی تلاش ها بر این است که این جشن ها به صورت مذهبی و 
ســنتی باشد و از سوی دیگر ضمن برگزاری نشست با ائمه جماعت شیعه و 
سنی، ۱۴ نفر از علمای استان به کنفرانس بین المللی وحدت اعزام می شوند. 
حجت الاسلام فعال آذر گفت: آزادی های مذهبی که در جمهوری اسلامی ایران 

وجود دارد در هیچ کدام از  کشورهای دنیا موجود نیست.

مدیرکل برنامه ریزی و بودجه شهرداری خبر داد:

پیشرفت ۳۵ درصدی 
پروژه های عمرانی شهر اصفهان

اصفهان-مریــم مومنی،خبرنگاریادگارامروز : مدیرکل برنامه ریزی و 
بودجه شــهرداری اصفهان از پیشــرفت ۳۵ درصدی پروژه های عمرانی این 
کلان شــهر خبر داد و گفت: پروژه های مهم منطقه ای دارای شــاخص ۶۰ 
درصد است و وضعیت مطلوب تری دارد. به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای 
شهرداری اصفهان، مهدی آصالح با اعلام این خبر گفت: در حال حاضر کلیه 
پروژه های شــهرداری اصفهان از جمله پروژه های شاخص، مهم منطقه ای و 
منطقه ای به طور متوسط ۳۵درصد پیشرفت داشته اند. او ادامه داد: پروژه های 
مهم منطقه ای در بین پروژه ها دارای شــاخص ۶۰ درصد اســت و وضعیت 
مطلوب تری را به خود اختصاص داده اســت. مدیرکل برنامه ریزی و بودجه 
شــهرداری اصفهان اعلام کرد: سلسله جلساتی به منظور بررسی پروژه های 
بحرانی و موانع پیش رو و همچنین راهکارهای تسریع در عملیات اجرایی آنها 
با حضور شــهردار اصفهان و معاونان و مدیران مناطق پانزده گانه با محوریت 
معاونت برنامه ریزی و توســعه سرمایه انسانی شهرداری برگزار شده است. او 
خاطرنشان کرد: در این بررسی ها مشخص شد تعدادی از پروژه های شاخص 
این مناطق نیازمند اقدامات تکمیلی و گاهی فراتر از اختیارات شهرداری شامل 
هماهنگی میان دستگاهی هســتند که تدبیر و پیگیری در این خصوص در 
دستور کار قرار گرفته است. به گفته آصالح، در این نشست ها حوزه های مربوط 
به شهرداری مکلف به اجرای مصوبات و ارائه گزارش پیشرفت فعالیت های خود 

مطابق با برنامه زمان بندی شدند.

رئیس اداره نگهداری راه های راهداری البرز :

محور علیخان سلطان کرج
بهسازی و تعریض می شود

کرج-اکبری،خبرنگاریادگارامروز :  رئیس اداره نگهداری راه های راهداری 
البرز از اجرای پروژه بهسازی و تعریض محور علیخان سلطان حد فاصل جاده 
قدیم کرج - هشــتگرد تا میدان راهدار خبر داد. سعید امیرانی زاده از اجرای 
پروژه بهسازی و تعریض محور علیخان- سلطان حد فاصل جاده قدیم کرج 
- هشتگرد تا میدان راهدار خبر داد و اظهار کرد: به علت کم عرض بودن جاده 
و حجم بالای تردد وسایل نقلیه در محور مذکور، بار ترافیکی در این محدوده 
در اکثر ساعات روز بالا بود بنابراین تعریض و بهسازی محور با هدف کاهش 
بار ترافیکی و ارتقای ایمنی در دســتور کار قرار گرفت. وی با اشاره به اینکه 
این پروژه به طول سه کیلومتر در حال اجراست، افزود: اجرای پروژه از ابتدای 
مهرماه سال جاری آغاز شده است. این مسئول توضیح داد: برای اجرای این 
پروژه هشت میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده است که مبلغ آن از محل 
اعتبارات سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای تامین می شود. امیرانی زاده 
در ادامــه از اجرای پروژه روکش حفاظتی در کمربندی اشــتهارد خبر داد و 
گفت: این پروژه به طول دو کیلومتر در باند جنوبی و از ابتدای کمربندی در 
حال اجراســت. وی یادآور شد: در مدت اجرای این پروژه تردد خودرو در این 
محور با اعمال محدودیت ترافیکی و رعایت جوانب احتیاط انجام می شــود. 
رئیس اداره نگهــداری راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای البرز 
توضیح داد: برای اجرای این پروژه ســه میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته 
شــده است که مبلغ آن از محل اعتبارات ملی تامین می شود. وی بیان کرد: 
اجرای این پروژه تاکنون ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و امیدواریم 
با برنامه ریزی های انجام شده در موعد مقرر به پایان برسد. این مسئول در پایان 
گفت: تعریض و بهسازی جاده ها نقش مؤثری در ارتقای ایمنی و خدمت رسانی 
بیشــتر به کاربران جاده ای دارد و خوشــبختانه در سال های اخیر به همت 
اداره کل راهــداری و حمل و نقل جاده ای البرز اقدامات خوبی در این راســتا 

صورت گرفته است.

مدیر عامل شرکت گاز استان خبرداد؛

آمادگی کامل نیروهای امدادی و عملیاتی 
اردبیل برای عبور از فصول سرد

اردبیل-اصلانی،خبرنگاریادگارامروز:  مدیر عامل شــرکت گاز استان 
اردبیــل از آمادگی کامل نیروهای امدادی و تمهیــدات لازم به منظور ارایه 
خدمات گازرسانی به منظور عبور از فصول سرد اردبیل خبرداد. میر سعید سید 
متین با اعلام آمادگی کامل واحدهای عملیاتی و ستادی جهت گذر از فصول 
سرد سال اظهار کرد: براساس برنامه ریزی ها و با توجه به تجربیات سالهای 
گذشــته با تمهیدات انجام گرفته در خصوص مقاوم سازی و پایداری شبکه 
های گازرسانی  تلاش می کنیم زمستان امسال را بدون مشکل سپری کنیم.

وی به اقدامات شرکت گاز استان اردبیل در خصوص تعمیرات اساسی و اورهال 
همه ایستگاه های تقلیل فشار گاز اشاره کرد و گفت: با برنامه ریزی های انجام 
گرفته در طول سال در حوزه تعمیرات و ابزار دقیق برنامه های منسجمی را 
به منظور اورهال ایستگاههای تقلیل فشار انجام داده ایم و در موارد ضروری 
نسبت به تعمیر و تعویض شیرها و تجهیزات، مقاوم سازی تاسیسات گاز برای 
برطرف کردن ایرادات ممکن و ارتقاء ضریب پایداری شبکه ها اقدام شده است.

مدیر عامل شــرکت گاز اســتان اردبیل به آمادگی همه نیروهای امدادی و 
عملیاتی برای ارایه خدمات به بیش از ۵۳۰ هزار مشــترک و گذر از زمستان 
خاطرنشان کرد: شرکت گاز استان اردبیل در حوزه های فنی و امدادی از تمام 
توان خود در جهت حفظ پایداری شبکه های گاز بهره می گیرد به طوری که 
در صورت همراهی مشترکین در مدیریت مصرف گاز طبیعی می تواند زمینه 

ساز حفظ تعادل و تأمین پایدار جریان گاز در استان می شود. 

سرپرست بنادر و دریانوردی استان : 

لایروبی خلیج گرگان به پیشرفت ۳۳ درصدی رسید

ارومیه – اصلانی،خبرنگاریادگارامروز : موانع صدور پروانه 
ساختمانی به املاک قولنامه ای برطرف شد.

دکتر حسین مهدی زاده شــهردار کلانشهر ارومیه در جلسه 
هماهنگی نحوه صدور پروانه ساختمانی برای املاک قولنامه  ای 
که در محل سالن جلسات شهید سلیمانی این شهرداری برگزار 
شد، اظهار داشت: یکی از چالش ها و موانع اساسی که در طول 
این چند ســال اخیر در مسیر ارایه خدمات به مالکین املاک 
قولنامــه ای بروز پیدا کرده بود و امکان صــدور پروانه به این 
دسته از املاک را از شهرداری سلب نموده بود خوشبختانه با 
هماهنگی های بعمل آمده با مراجع ذیربط؛ موانع آن برطرف 

شده است.
شهردار کلانشهر ارومیه با اشاره به لزوم رعایت مقررات و ضوابط 

طرح تفصیلی در فرآیند صدور مجوزهای پروانه ساخت تصریح 
کرد: صدور پروانه به املاک قولنامه ای مستلزم رعایت شرایط 

و طی فرآیندهایی
اســت که در مصوبات و مقررات مربوط به این موضوع مورد 

تاکید قرار گرفته است.
وی افزود: از همین رو اطلاع رســانی به جامعه هدف و تشریح 
جزییات و بیان فرآیندها و شرایطی که به عنوان ضوابط صدور 
پروانه چه در طرح تفصیلی و چه در مصوبات اخیر تعریف شده 
است اهمیت مضاعفی داشته و ضرورت دارد به طرق مختلف 
اطلاع رسانی لازم در این زمینه در مدیریت مناطق ۵گانه انجام 

پذیرد.
شهردار کلانشــهر ارومیه در پایان با قدردانی ازهمکاری ها و 

تلاش های ارزشــمند دســتگاه های نظارتی و قضایی به ویژه 
رییس کل دادگســتری اســتان آذربایجان غربی، دادستان و 
اعضای شورای حفظ حقوق بیت المال همچنین اعضای شورای 
اسلامی شــهر ارومیه، ابراز امیدواری کرد در اجرای مصوبات 
این شورا، مشکل شهروندان و مالکین املاک قولنامه ای رفع 

خواهد شد
در بخشی از این جلسه که معاونت های معماری و شهرسازی، 
مالــی و اقتصادی، مدیــران مناطق ۵گانه و مدیر بازرســی 
شهرداری کلانشهر ارومیه نیز حضور داشتند، فرآیندها، مقررات 
و چگونگی صدور پروانــه برای املاک قولنامه ای برابر صورت 
جلســه شورای حفظ حقوق بیت المال تشریح و مورد بحث و 

تبادل نظر قرار گرفت.

شهردار کلانشهر ارومیه:

موانع صدور پروانه ساختمانی به املاک قولنامه ای برطرف شد

بوشهر – خبرنگاریادگارامروز : شهردار بوشهر گفت: این 
شــهرداری با اعتبار ۲۵۷ میلیارد ریال ۲۰ دســتگاه اتوبوس 
جدیــد برای الحاق به ناوگان حمل ونقل درون شــهری این 
بندر خریداری کرد. حسین حیدری  اظهار کرد: ۲۵ درصد از 
اعتبار خرید این اتوبوس ها  توسط شهرداری بوشهر و مابقی از 
محل کمک  های دولتی تامین شده است.  وی بیان کرد: ۲۰ 
دستگاه اتوبوس خریداری شده در مدت یکی تا ۲ ماه آینده به 

ناوگان اتوبوسرانی بوشهر افزوده خواهد شد. حیدری ادامه داد: 
شهرداری بوشهر در زمان حاضر ۲۵ دستگاه اتوبوس فعال دارد 
که با پیوستن ۱۰ توبوس در دست تعمیر و ۲۰ دستگاه جدید 
خریداری شده شــمار آنها به ۵۵ دستگاه خواهد رسید. وی 
اظهار کرد: اتوبوس موردنیاز شهر بوشهر به مراتب بیش از این 
شمار است اما با این حال انتظار می   رود از ناوگان موجود نهایت 
استفاده برای  ارائه خدمات مطلوب به شهروندان انجام شود. 

حیدری افزود: توسعه تاکسی  های اینترنتی منجر به استقبال 
کمتر شــهروندان از اتوبوس  های شهری شده ولی با این حال 
تامین نیازهای شــهروندان به ناوگان حمل و نقل عمومی به 

صورت شایسته همواره به عنوان یک اولویت دنبال می  شود.
وی یادآور شد: پیش بینی شده با تامین اتوبوس های جدید 
شــاهد رضایت مندی بیشتر شهروندان در حوزه حمل و نقل 

عمومی شهر بوشهر باشیم.

با اعتبار ۲۵۷ میلیارد ریالی؛

شهرداری بوشهر ۲۰ دستگاه اتوبوس جدید خریداری کرد

اولین نمایشگاه تخصصی صنایع پلاستیک 
در قزوین برگزار می شود

قزوین – مصطفی مرادی،خبرنگاریادگارامروز : مدیرعامل شــرکت 
نمایشــگاه های بین المللی اســتان قزوین از برگزاری اولین نمایشــگاه 
تخصصی صنایع پلاســتیک همزمان با نمایشگاه رنگ، رزین و چسب در 
محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی اســتان قزوین خبر داد.  احمد 
خورگامی در این باره اظهار کرد: صنعت پلاستیک علاوه بر ایجاد اشتغال 
، یکی از مهمترین بخش های صنعتی کشــور اســت کــه می تواند در 
راســتای پویایی تولید، کارآفرینی و اشــتغال، توسعه صادرات غیر نفتی 
و رونق اقتصادی نقش تاثیرگذاری داشــته باشــد. مدیرعامل نمایشگاه 
یادآور شــد: با توجه به ظرفیت و پتانسیل استان قزوین در حوزه صنعت 
پلاســتیک و فعالیت بیش از ۴۰۰ واحد تولیدی در این حوزه ، برگزاری 
این نمایشــگاه با هدف ایجاد بستر مناســب به منظور معرفی توانمندی 
های واحدهای تولیدی و ورود به بازار ، در دســتور کار این شــرکت قرار 
گرفت. وی افزود : اولین نمایشگاه تخصصی صنایع پلاستیک همزمان با 
نمایشــگاه رنگ، رزین و چسب تا29 مهر ماه به مدت چهار روز در محل 
دائمی نمایشگاه های بین المللی قزوین برگزار خواهد شد. خورگامی بیان 
داشت: واحدهای تولید کننده در حوزه های مرتبط با عنوان نمایشگاه از 
اســتان های آذربایجان شرقی، تهران و قزوین تولیدات و محصولات خود 
را در معرض دید بازدیدکنندگان قرار خواهند داد. این مســئول در پایان 
گفت: اولین نمایشــگاه تخصصی صنایع پلاستیک همزمان با نمایشگاه 
رنگ، رزین و چســب در مــدت برگزاری از ســاعت 15 تا 21 در محل 
دائمی نمایشــگاه های بین المللی استان قزوین دایر می باشد و پذیرای 

متخصصان و بازدیدکنندگان خواهیم بود.

شهردار تبریز:
ساختمان اداری منطقه ۵ طبق

برنامه زمان بندی افتتاح می شود
تبریز-امیدمحمدزاده،خبرنگاریادگارامروز : شــهردار تبریز گفت: 
زمان بندی افتتاح پروژه های عمرانی برای مدیریت شهری اهمیت بالایی 
دارد و باید تا نهم اردیبهشــت ماه سال آینده ساختمان جدید شهرداری 
منطقه پنج آماده بهره برداری شود. یعقوب هوشیار در بازدید از ساختمان 
در دست احداث شــهرداری منطقه پنج، ضمن تاکید بر تسریع عملیات 
عمرانی این پروژه، اظهار کرد: کف ســازی محوطه ســاختمان و حفاظت 
فیزیکی از تأسیســات بایــد در اولویت عملیات عمرانی پــروژه احداث 
ســاختمان جدید شــهرداری منطقه پنج قرار گیــرد. وی تصریح کرد: 
انشــعابات بنا شامل آب، برق، گاز و تلفن، همچنین فیبر نوری تا یک ماه 
آینده باید با تعامل و بدون نامه نگاری در اســرع وقت انجام شود. شهردار 
تبریز ادامه داد: بعضی از نظرات کارشناسان باعث شده است تا اراضی ما 
تبدیل به خرابه شــود و این موضوع به یکی، دو مورد محدود نیســت؛ به 
عنوان مثال وضعیت خانه باقرخان، پشت خیابان امام )ره( در شأن تبریز 
نیســت. وی گفت: شأن تبریز این نیست که ما چند هکتار از اراضی را به 
بهانه حفظ بافت تاریخی به خرابه تبدیل کنیم، پیشنهاد ما این است که 
ضوابــط در جوار اماکن تاریخی درجه یک را حفظ کنیم و در بحث منظر 

زیاد سخت گیری نکنیم.

در چهل و ششمین مسابقات جهانی مهارت محقق شد؛ 
کسب مدال برنز رشته امنیت سایبری 
توسط  نخبه ایرانی از استان اصفهان 

اصفهان-مریم مومنی،خبرنگاریادگارامروز :  آرش اخوان طبسي 
مدیر كل آموزش فنی وحرفه ای استان از کسب مدال برنز رشته امنیت 
سایبری توسط امیرفرزام حسینی نخبه مهارتی ایرانی از استان اصفهان 

در چهل و ششمین مسابقات جهانی مهارت خبر داد.
اخوان طبســی با اشاره به شــرکت نخبگان مهارتی ایرانی در 18 رشته 
در این دوره از مســابقات جهانی مهارت، تصریح کرد: نخبگان مهارتی 
کشــورمان برای 33 رشته آمادگی شــرکت در این دوره از رقابت ها را 
داشــتند، اما به دلیل غیرمتمرکز برگزار شدن مسابقات و شرایط کرونا، 
در کشــورهای متعدد برگزار و امکان اعزام 21 نفر در 18 رشته فراهم 

شد.
وی اذعان داشــت: امیر فرزام حســینی، نخبه مهارتی رشــته امنیت 

سایبری موفق به کسب مدال برنز این دوره از رقابت ها شد.

 مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان تاکید کرد؛
اهمیت هم افزایی و ارتباط موثر 

مجموعه ارتباطات در سمنان
مدیرکل   : ســمنان – فاطمه دامغانیان،خبرنگاریادگارامــروز 
ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان ســمنان در جلسه شورای مدیران 
بخش ارتباطــات و فناوری اطلاعات لزوم تعامل، هــم افزایی و ارتباط 
موثر میان مدیران مجموعه را جهت پیشــبرد اهداف وزارت در اســتان 

ضروری دانست.
به گزارش روابط عمومی اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان 
سمنان، سید یاســر حســن پور مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اســتان در جلسه شــورای مدیران ict اســتان ضمن گرامیداشت روز 
جهانی پســت و تقدیر از عملکرد و دستاوردهای شاخص های ارتباطی 
مجموعه پست استان، از کسب رتبه برتر این مجموعه در جشنواره ملی 

شهید رجایی ابراز خرسندی نمود.
حسن پور در این نشست، وحدت، هم افزایی و ارتباط موثر میان مدیران 
مجموعه ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان را عامل اساســی جهت 
یکپارچگی و حرکت به سمت دستیابی به اهداف عالی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در سطح استان دانست و از مدیران خواست با حفظ 
این عامــل کلیدی و مهم به همراه تلاش و جدیت همچون ســابق در 
راســتای ارتقای شــاخص های عملکردی و جایگاه وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در اســتان و افزایــش رضایتمندی و خدمت به مردم 

حرکت کنند.
مدیــرکل ارتباطــات و فناوری اطلاعات اســتان در این جلســه پس 
از اعــلام آمادگــی کل مجموعه در راســتای همــکاری جهت تحقق 
اهداف شــورای راهبری ارتباطــات و فناوری اطلاعات، لزوم تشــکیل 
جلســات مــدون را جهــت برنامه ریزی دقیــق و مدیریــت اقداماتی 
همچون کنترل پروژه USO، پروژه تــار، مدیریت بحران، امنیت، رفع 
 مشــکلات و موانع حوزه ict و… را مهم دانسته و آن را در دستور کار 

قرار داد.

فر،خبرنگاریادگارامروز  ســاری-امیری 
:  رییس پارک علــم و فناوری مازندران گفت: با 
راه اندازی نخستین کارخانه نوآوری این استان تا 
پایان سال جاری ارائه خدمات متنوع به شرکت 
های دانش بنیان با هدف توسعه و اشتغال شتاب 
خواهد گرفت. قربانعلی نعمت زاده  افزود: کارخانه 
نوآوری در ایجاد، فعال ســازی و رفع مشــکلات 
شتاب دهنده ها و شــرکت های دانش بنیان به 
عنوان رابط اجرایی و تخصصی، ســرعت بخشــی به توسعه و ثمربخشی این شرکت ها را با 
هدف افزایش رشــد اقتصادی استان  مازندران برعهده خواهد داشت تا نقش این شرکت در 
ایجاد محصولات و ایجاد اشتغال پایدار زودتر آشکار شود. وی ادامه داد: در این راستا به دنبال 
احداث ۲ کارخانه نوآوری در استان هستیم و تا آخر امسال یک کارخانه نوآوری با اختصاص 
پنج هزار مترمربع زیربنا ساختمان با شناسایی ساختمان های مازاد زیادی که اکنون هیچگونه 
استفاده ای از آنها نمی شود و دریافت مجوز و حمایت معاونت علمی و فناوری رییس جمهور 
تحقق خواهد یافت.  وی تصریح کرد: در مجموعه کارخانه نوآوری تعدادی از شتاب دهنده 
های تخصصی برای حمایت از اســتارت آپ ها و ایده مســتقر خواهند شد و بستری قابل 
گسترش در حوزه تولید، ایده و حتی سرمایه گذاری برای هر محصولی را دارند. رییس پارک 
علم و فناوری مازندران با اشــاره به نداشتن ســاختمان برای راه اندازی مراکز رشد در دیگر 
شهرستان گفت: برای افزایش تولید ناخالص داخلی )GDP( استان نیاز است تا پایان امسال 
هفت مرکز رشد دیگر دایر شود و این در حالی است که اکنون هشت مراکز رشد در استان 
مازندران فعال اســت. نعمت زاده تصریح کرد: براساس آخرین بررسی از اظهارات شرکت ها 
حدود ۳.۶۴ درصد تولید ناخالص داخلی )GDP( مازندران سهم پارک علم و فناوری است. 
وی اظهارداشت: در زمان حاضر حدود ۶۰۰ محصول دانش بنیان در استان تولید و حدود سه 

هزار و ۲۰۰ نفر در پارک علم و فناوری شاغل هستند. 

 : مومنی،خبرنگاریادگارامروز  اصفهان-مریم 
مدیرعامل فولاد مبارکه در جلســه کمیته مدیریت 
این شرکت که روز شــنبه 9 مهرماه در سالن مرکز 
تحقیقات این شرکت برگزار شد، از افزایش 20 برابری 
حجم طرح های توســعه این شرکت در سال 1401 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد و گفت: 
این طرح ها که هریــک به تنهایی نقش ارزنده ای در 
توسعه صنعت فولاد کشور ایفا خواهند کرد، با قوت 

در حال پیگیری و اجرا هستند.  محمدیاسر طیب نیا خاطرنشان کرد: ممکن است در جریان اجرای 
این طرح ها با مشکلات زیادی مواجه شویم، اما باید به خاطر داشته باشیم، با توجه به اینکه دشمنان 
هرگز نخواسته اند کشور ما به لحاظ صنعتی رشد کند، این چالش ها و محدودیت ها همیشه وجود 
داشته و برای برون رفت از این وضعیت باید با برنامه ریزی لازم، بیش از پیش آمادگی داشته باشیم؛ 
چراکه هنر مدیریت، خنثی کردن این چالش هاست.  وی با بیان اینکه »اقتصاد« مسئله روز کشور 
اســت، اظهار کرد: دشمنان پس از گذشــت بیش از 4 دهه از پیروزی انقلاب اسلامی، به بهانه های 
مختلف درصدد ضربه زدن به کشورمان هستند و ریشه تمامی این دشمنی ها مسائل اقتصادی است. 
وی با بیان اینکه امروز »صنعت«، خط مقدم جبهه اقتصادی کشور در برابر دشمن است، افزود: دشمن 
یک روز به حمله سایبری و روز دیگر به حمله رسانه ای متوسل می شود و از راه های مختلف به دنبال 
رسیدن به مقاصد و اهداف شوم خود است؛ بنابراین ما در جبهه صنعت کشور باید همواره هوشیار 
باشیم؛ چراکه هجمه دشمنان هیچ گاه کم نخواهد شد.  وی با اشاره به افزایش تولید شش ماهه نخست 
سال 1401 نسبت به برنامه و مدت مشابه سال گذشته ابراز داشت: خوشبختانه دستاوردهای زیادی 
طی شش ماهه ابتدایی سال جاری و یک سال اخیر حاصل شده که قابل تقدیر است.   طیب نیا با بیان 
اینکه تولید محصولات جدید در فولاد مبارکه نشان دهنده خودباوری، اعتمادبه نفس و خطرپذیری 
است، اظهار داشت: به موازات توجه به کمیت تولید، موضوع کیفیت نیز همچنان در صدر اولویت های 

شرکت قرار دارد. 

رییس پارک علم و فناوری استان:
نخستین کارخانه نوآوری مازندران

 تا پایان امسال به بهره برداری می رسد

طیب نیا عنوان کرد؛

افزایش 20 برابری حجم طرح های
 توسعه فولاد مبارکه

اصفهان –مریم مومنــی، خبرنگار یادگار امروز: برای 
اولین بار اجرای شــبکه فاضلاب در شهرک 209 اردستان با 

مشارکت شهرداری و یکی از خیرین عملیاتی شد.
مدیر آبفای اردستان اعلام کرد: اجرای پروژه شبکه فاضلاب 
شهرک 209 اردستان به طول 1400 متر اواسط شهریور آغاز 
شد و پیش بینی می شــود این پروژه تا روزهای پایانی مهر 

ماه به اتمام برسد.
رضا دهقانــی به ضرورت اجرای شــبکه فاضلاب در منطقه 
شهرک 209 پرداخت و اظهار داشت: این شهرک در بالادست 
چاه شماره یک ،که یکی از منابع مهم تامین کننده آب شرب 
اردستان است قرار دارد، در نتیجه عدم اجرای شبکه فاضلاب 
در این منطقه باعــث آلودگی منابع آب های زیر زمینی می 

شود.
مدیرآبفای اردستان با بیان اینکه هم اکنون 40 درصدجمعیت 

شهر اردستان تحت پوشش شبکه فاضلاب قرار دارند عنوان 
کرد: از سال 1376 تاکنون حدود 40 کیلومتر شبکه فاضلاب 
در شهر اردستان اجراء شــده است، این درحالیست که می 
توان با ســرمایه گذاری بخش خصوصی و مشــارکت سایر 

دستگاه ها اجرای شبکه فاضلاب در شهر اردستان را تکمیل 
نمود. دهقانی با اشاره به اینکه در حال حاضر 2 هزار و 800 
فقره انشــعاب فاضلاب به مشترکین در شهر اردستان واگذار 
شــده تصریح کرد: اگر 10 کیلومتر دیگر لوله گذاری شبکه 
فاضلاب با مشــارکت بخش خصوصی در شــهرک هایی با 
تراکم 70 درصد به بالا اجرایی شود می توان 700 فقره دیگر 

انشعاب فاضلاب به متقاضیان واگذار کرد.
وی با بیان اینکه فاز یک تصفیه خانه فاضلاب اردســتان در 
ســال 1385 در مدار بهره برداری قرار گرفت خاطر نشــان 
ساخت: در حال حاضر 14لیتر درثانیه میزان پساپ تولیدی 
در اردســتان است که این میزان پساب برای بیابان زدایی در 
این منطقه کویری استفاده می شود اما طبق مطالعات صورت 
گرفته ظرفیت تولید پســاب در اردســتان 85 لیتر درثانیه 

برآورد شده است.

برای اولین بار در منطقه اردستان صورت گرفت؛

اجرای شبکه فاضلاب در اردستان با مشارکت شهرداری
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بررسی عملکرد تیم ملی وزنه برداری زنان در مسابقات 
قهرمانی آســیا بحرین نشــان از آن دارد که  پولادین 
دختــران ایران از مرحله تجربه ورزی عبور کرده و در 

حال تبدیل شدن به مدعی در قاره  کهن هستند  . 
مسابقات قهرمانی آسیا به میزبانی بحرین در حالی به 
پایان رسید که در بخش بانوان  تیم ملی  وزنه برداری 
زنــان اندونزی با کســب ۵۵۸ امتیــاز تیمی عنوان 

قهرمانی زود هنگام، قاره کهن را از آنِ  خود کرد . 
اما تیم ملی وزنه بــرداری زنان ایران هم در این دوره 
یک نشــان طلایی کسب کرد و از توانایی  جدید خود 

در قاره کهن رونمایی کردند   . 
در ایــن دوره از رقابت ها هفت وزنه بــردار بانو راهی 
بحرین شــدند و پوپک بســامی، فاطمه کشاورز،  الهه 
رزاقی، ابریشــم ارجمندخواه، ســیده الهام حســینی، 

فاطمه یوسفی و فروغ یونسی به روی تخته  رفتند . 
از امتیازات مثبت وزنه برداری زنان ایران کسب مدال 
طلای الهام حســینی در گروه  A  دسته ۸۱  کیلوگرم 
بود. وی رکورد ۱۰۲ کیلوگرم را در حرکت یک ضرب 
به ثبت رســاند و به مدال طلا  رســید. او در حرکت 
دو ضــرب هم به رکــورد ۱۲۵ کیلوگرم رســید تا با 

ثبت رکورد مجموع ۲۲۷  کیلوگرم، ســه مدال طلای 
خوش رنگ کسب کند   . 

حســینی در این رقابت ها توانســت نخستین مدال 
تاریــخ وزنه بــرداری زنــان در مســابقات قهرمانی 
 بزرگسالان آسیا را از آن خود کند و تاریخ ساز زنان 
ایران در منامه باشــد. وی در بازی های  کشــورهای 
اســلامی در حرکــت یــک ضــرب ۱۰۰ کیلوگرم، 
دوضرب ۱۲۳ کیلوگــرم و مجموع ۲۲۳  کیلوگرم را 
ثبــت کرد. او در آســیا ۲ کیلوگرم در یک ضرب، ۲ 
کیلوگرم در دوضرب و ۴ کیلوگرم  در مجموع رکورد 

خود را افزایش داد . 
نمایندگان ایــران که در گروه  A  وزنه زدند شــامل 
پوپک بسامی در دســته ۵۹ کیلوگرم، فاطمه  کشاورز 
در دســته ۶۴ کیلوگــرم، الهه رزاقی در دســته ۷۱ 
کیلوگرم، ابریشم ارجمندخواه در دسته   ۷۶ کیلوگرم، 
سیده الهام حســینی در دسته ۸۱ کیلوگرم و فاطمه 
یوســفی در دسته به اضافه ۸۷  کیلوگرم می شود. تنها 
فروغ یونســی در گروه  B  دسته ۷۱ کیلوگرم به روی 
تخته رفت. البته ذکر  این نکته ضروری است که یکی 
از دلایل عمده حضور بیشتر نمایندگان کشورمان در 

گروه  A  به  دلیل تعداد کم شرکت کنندگان بود که به 
طور طبیعی مســابقات تنها در یک گروه برگزار شد   . 

اما نکته منفی که بایــد حتما مد نظر قرار بگیرد این 
بود که دختران نتوانستند حتی رکورد ورودی  خود را 
به ثبت برســانند  و برخی از این ملی پوشان رکوردی 

بسیار پایین تر از رکورد ورودی خود  ثبت کردند . 
با ارزیــای رکوردها و عملکرد تیــم ملی وزنه برداری 
زنان در مســابقات قهرمانــی آســیا مهم ترین نکته 
 کسب طلای ارزشــمند حسینی است که نشان دهنده 
ســال ها تلاش و اراده برای رســیدن به چنین  مدالی 
در آســیا خواهد بود  . همچنیــن برخی از وزنه برداران 
در رکوردهای خود پیشــرفت کرده انــد و  برخی هم 
نتوانســتند حتی رکــورد قبلی خود را تکــرار کنند 
و دختران ایــران هنوز هم جای تلاش  بیشــتر برای 

رسیدن به موفقیت دارند . 
از نکات برجسته مســابقات قهرمانی آسیا این بود که 
با توجه به در پیش بودن پیکارهای جهانی  در کلمبیا 
برخی کشورهای قدرتمند آسیایی همچون ازبکستان، 
قزاقســتان، چین، کره جنوبی و  ســایر تیم ها با نفرات 

اصلی خود حضور نداشتند . 

با توجــه به میادین بین المللی؛

لیگ برتر کشتی فرنگی 
بعد از جام جهانی

 آغاز می شود
ســازمان لیگ کشــتی با توجه بــه رویدادهای بین 

المللــی اخیــر در صدد اســت رقابتهــای لیگ برتر 
 کشــتی فرنگی را بعد از مسابقات جام جهانی ۲۰۲۲ 

آذربایجان آغاز کند . 
با توجه به اینکه رقابت های لیگ برتر کشــتی آزاد از 
روز ۲۲ مهر ماه با حضور ۸ تیم در دو گروه  آغاز شده 
و طبــق برنامه باید روز ۲۷ آبان ماه به پایان برســد، 
اهالی کشــتی فرنگی هم چشم انتظار  آغاز لیگ برتر 

این رشته هستند . 
بر این اساس متولیان سازمان لیگ با توجه به فاصله 
تقارن زمانی مســابقات امیدهای جهان در  اسپانیا با 
جام جهانی آذربایجان تصمیم دارند لیگ برتر کشتی 

فرنگی را بلافاصله بعد از این دو  رویداد برپا کنند . 
حــال بــا توجه بــه برگــزاری جام جهانــی ۲۰۲۲ 
آذربایجــان طی روزهای ۱۴ و ۱۵ مهر ماه در شــهر 
 باکو قرار است لیگ برتر کشتی فرنگی هم از روز ۲۰ 

آبان ماه آغاز شود . 
این در حالی است که محمدابراهیم امامی سخنگوی 
فدراســیون کشــتی به تازگی اعلام کرد: لیگ  برتر 
کشــتی آزاد به تازگی شــروع شــده و طی جلسات 
متعددی که با کارشناســان و مســئولان  فدراسیون 
کشتی برگزار شــد، اقدامات لازم برای برطرف شدن 
ایراداتی که ســال های گذشته شــاهد  بودیم، صورت 

گرفت و اساســنامه ســازمان لیگ تغییر کرد  . ضمن 
اینکــه با توجه بــه رویدادهــای بیــن  المللی اخیر 
امیدواریــم لیگ برتر کشــتی هم طبــق برنامه آغاز 
شود تا تیم های مدعی این رشته هم  بتوانند در قالب 

پیکارهای لیگ برتر به مصاف هم بروند . 
به گــزارش خبرنگار مهر، در گــروه )الف( لیگ برتر 
کشتی فرنگی، تیم های دانشگاه آزاد اسلامی،  سازین 
سعید اندیمشک، شــهرداری مسجدسلیمان و فولاد 
مبارکه ســپاهان و در گروه)ب(    تیم های  رعد پدافند 
ارتش، فولاد خوزستان و مقاومت البرز حضور دارند . 

ویتامینی که خطر ابتلا به اوتیسم 
را ۳ برابر می کند

مادرانی که در دوران بارداری ســطوح ویتامیــنB   ۱۲ )کوبالامین( یا  
B ۹)فــولات( خون آنان  افزایــش می یابد، احتمال بیشــتری دارد که 
فرزندان اوتیســمی داشته باشند . اســید فولیک یک ویتامین  B  و فرم 
مصنوعی فولات اســت که در مکمل های غذایی، نان ها و  غذاهای غنی 
شــده وجود دارد. ســبزیجات با برگ ســبز تیره نیز سرشار از فولات 
اســت و ویتامیــنB    ۱۲    به  طور طبیعی در غذاهایــی از منابع حیوانی 
مانند گوشــت، لبنیات و تخم مرغ وجود دارد . فولات وB   ۱۲    برای رشد 
جنین مهم است زیرا کمبود آن در مادران باردار موجب می شود فرزند 
 آنــان در آینده در معرض خطر بیشــتر کم خونــی و نقص لوله عصبی 
مانند اســپینا بیفیدا قرار گیرد . با این حال نتایج مطالعه ای نشــان داده 

سطوح بالای فولات)چهار برابر بیشتر از حد طبیعی( در  دوران بارداری 
می تواند خطر ابتلا به اختلال طیف اوتیســم  )ASD( را در نوزادان تازه 

متولد شده  سه برابر کند . 
به طور مشابه مقادیر بیش از حد ویتامینB   ۱۲    در مادران خطر ابتلا به 

اختلال طیف اوتیسم  برای نوزادانشان را سه برابر می کند . 
اگر ســطحB   ۱۲    و فولات بسیار بالا باشــد، خطر ابتلا به اختلال طیف 
اوتیسم می تواند ۱۷.۶ برابر  افزایش یابد . طبق این دستورالعمل زنان در 
دوران بارداری و قبل از باردار شــدن باید روزانه ۴۰۰ میکروگرم  اسید 
فولیــک مصرف کنند تا فرزند آنان دچار نقص مادرزادی نشــود . با این 
حال مکمل های مولتی ویتامین مادر و مصرف غذای غنی شــده نیاز به 
برنامه ریزی دقیق  دارد زیرا افزایش ســطح فــولات وB   ۱۲    می تواند با 

اختلال طیف اوتیسم مرتبط باشد . 
پروفســور ام. دنیل فالن، محقــق این تحقیق، گفت: میــزان کافی از 
مکمل ها محافظــت ایجاد می کنند  اما وضعیت اســید فولیک متفاوت 
است . ما مدت هاســت می دانیم که کمبود فولات در مادران باردار برای 
رشــد فرزند آنان مضر است اما  چیزی که نتایج به ما می گوید این است 

که مقادیر بیش از حد نیز ممکن اســت باعث آسیب  شود . 
ما باید ســطوح بهینه این ماده مغذی مهم را هدف قرار دهیم. با وجود 
اهمیت فولات وB   ۱۲    هنوز یک چهارم زنان در سنین باروری در ایالات 
متحده دچار کمبود هســتند . نتایج نشان داد سطوح پایین و بالا فولات 
با اوتیسم، یک اختلال عصبی رشدی که نشانه های آن  شامل رفتارهای 
تکراری یا غیرعادی، آسیب های اجتماعی و ارتباطات غیرطبیعی است، 

مرتبط  بود . 
در ایــن مطالعه ۶ درصــد از زنان باردار دارای ســطوح بالای ویتامین  
B ۱۲    در خون)بیــش از ۶۰۰  پیکومــول در لیتــر( و ۱۰ درصد دارای 

فولات بالا)بیش از ۵۹ نانومول در لیتر( بود . 
طبق اعلام ســازمان جهانی بهداشت محدوده طبیعی فولات بین ۱۳.۵ 
تا ۴۵.۳ نانومول در لیتر در  سه ماه اول بارداری است اما هنوز محدوده 
مشــخصی برای ویتامینB   ۱۲    وجود ندارد . محققــان معتقدند مصرف 
زیاد غذاهای غنی شــده با اسید فولیک و مصرف بیش از حد مکمل ها 
 می تواند دلیل این باشــد که برخی از شــرکت کنندگان چنین سطوح 

بالایی در خون خود داشتند . 

  گاف باورنکردنی فیفا در معرفی تیم ملی ایران  

حســاب رســمی فدراســیون جهانی فوتبال)فیفــا( گاف عجیبی 
را در معرفــی تیم ملی ایران داد . توئیتر رســمی نهاد برگزارکننده 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر به مناســبت ۳۲ روز باقــی ماندن به  این 
مســابقات به معرفی ۳۲ تیم حاضــر در این تورنمنت پرداخت . این 
حساب رسمی زیرنظر فدراسیون جهانی فوتبال)فیفا( گاف عجیبی 
را در معرفی تیم ملی ایران  داد. این رســانه رسمی جام جهانی در 
معرفی ایران پوستری را منتشر کرد که دراگان اسکوچیچ  سرمربی 
کروات را همچنان ســرمربی ایران دانست و در پوستر رسمی درج 
کرد . این گاف عجیب فدراســیون جهانی فوتبال)فیفا( در حالیست 
کــه کارلوس کی روش بیش از یک  ماه اســت که هدایت تیم ملی 

کشورمان را به جای اسکوچیچ در اختیار دارد

شوک به فوتسال و فوتبال ساحلی

فدراسیون فوتبال در روزهای اخیر تغییراتی را در بخش فوتسال و 
فوتبال ســاحلی ایجاد کرده  است و امکان دارد دامنه این تغییرات 
که بی ارتباط با مباحث انتخاباتی نیســت، به چند بخش  دیگر هم 
ســرایت کند  . دپارتمان های فوتســال و فوتبال ساحلی فدراسیون 
فوتبال در روزهای گذشــته بســتر تغییرات  اساسی و عجیبی بوده 

است که امکان دارد این تغییرات ادامه دار باشد . 
آرش جابری سرپرســت سازمان لیگ فوتســال یکی از این نفرات 
بود که بعد از برگزاری هفته نهم  لیگ برتر فوتســال از سمت خود 
برکنار شــد  . جابری که در ســال های اخیر برگزار کننده مسابقات 
 فوتسال در تمامی رده های ســنی بود، بدون ارائه دلیل و جزئیات، 
از ســازمان لیگ کنار گذاشته  شد . حتی ســایت فدراسیون فوتبال 
هــم بعد از برکناری جابری، خبری در این ارتباط منتشــر نکرد تا 
 ابهامــات زیادی پیرامون این تصمیم شــکل بگیرد . بهزاد آزاد یکی 
دیگر از کارمندان بخش فوتسال که در سمت های مختلفی مشغول 
به کار بوده و  حتی در بحث اســتعدادیابی هم دارای ســابقه است، 
از ســمت خود کنار گذاشته شده اســت . این تغییرات در دپارتمان 
فوتبال ســاحلی هم با برکناری علی دهقان صورت گرفته اســت.  
 دهقان  حدود یک ســال پیش به عنوان سرپرست دپارتمان فوتبال 
ساحلی انتخاب شــده بود . گفته می شود دلیل اصلی تغییر این سه 
عضو مشغول به کار در فوتســال و فوتبال ساحلی، مواضع  نزدیک 
آنها به میرشــاد ماجدی سرپرست سابق فدراســیون فوتبال بوده 
اســت  . ماجدی در انتخابات  اخیر فدراســیون فوتبال، چالش های 
زیادی با مهدی تاج داشــت؛ فردی کــه در نهایت به عنوان  رئیس 
فدراسیون انتخاب شد . شــنیده های حاکی است مدیران فدراسیون 
در نظر دارند تغییرات دیگــری را در بعضی دیگر از  دپارتمان های 
فدراسیون ایجاد کنند اما هنوز خبر رسمی نه در این مورد و نه در 

خصوص  برکناری های صورت گرفته منتشر نشده است . 

خطر از بیخِ گوشِ استقلال گذشت؛    

رد درخواست غرامت ۹ میلیون دلاری پاداوانی
 

دادگاه عالــی ورزش  )CAS(  درخواســت پاداوانــی برای دریافت 
غرامت ۹ میلیون دلاری را رد و  باشــگاه استقلال تنها به پرداخت 
یکصد هزار دلار باقی مانده قرارداد این مدافع برزیلی محکوم  شد  . 

رای نهایی دادگاه  CAS  درباره شکایت لئوناردو پادوانی از استقلال 
برای دریافت غرامت ۹  میلیون دلاری اعلام شد . 

حامد افضلی معاون بین الملل باشــگاه استقلال در خصوص اعلام 
رای دادگاه پادوانــی، اظهار کرد:  پادوانی صد هزار دلار از باشــگاه 
استقلال طلب داشــت که باشگاه در گذشته چندبار برای پرداخت 
 پول به او اقدام و از این بازیکن درخواست شماره حساب کرد ولی او 
از این کار امتناع نمود و به  باشــگاه استقلال اعلام کرد که به دنبال 

گرفتن غرامت بیش از ۹ میلیون دلار از استقلال است . 
وی افزود: در نهایت پادوانی درخواست غرامت خود را در فیفا و در 
ادامــه در    CASمطرح کرد  ولی با دفاعیات انجام شــده، فیفا رای 
خود را به سود باشگاه استقلال اعلام کرد و ثابت شد که  هیچ قصور 
پزشکی در خصوص پادوانی از سوی باشگاه استقلال نه تنها صورت 
نگرفته بلکه کادر  پزشــکی وقت باشگاه استقلال همه تلاش خود را 
 ،CAS  در خصوص این بازیکن انجام داده بودند. در  نهایت با حکم
باشگاه استقلال تنها باید صد هزار دلار طلب باقی مانده پادوانی را 

به این  بازیکن پرداخت کند . 

ورزش - سلامت

وزنه برداری زنانکوتاه از ورزش
 در مسیر موفقیت

هر ســاله در تاریخ ۲۰ اکتبــر روز جهانی پوکی 
استخوان گرامی داشته می شود . 

در صورت ابتلا به عارضه پوکی استخوان، کیفیت و 
تراکم استخوانی بدن کاهش می یابد و این  عارضه 
به تدریج استخوان ها را ضعیف و شکننده می کند 

و احتمال شکستگی آنها را افزایش  می دهد . 
این مناسبت جهانی هر ســاله به منظور افزایش 
آگاهی بخشــی و تاکیــد بر ضرورت پیشــگیری، 
 تشــخیص و درمان این اختلال اسکلتی و فراگیر 

گرامی داشته می شود . 
بر اســاس آمارهای رســمی در سراســر جهان،  
 پوکی استخوان هر ســه ثانیه منجر به یک مورد 
 شکســتگی استخوانی می شــود که در نتیجه هر 
ســاله بیش از ۸.۹ میلیون شکستگی استخوانی 
را به  این عارضه نســبت می دهنــد  . همچنین به 
گفتــه متخصصان، این عارضه اغلب نادیده گرفته 
می  شــود به طوری که تا ۸۰ درصد از افرادی که 

حداقل یک شکستگی ناشی از آن را متحمل شده 
 اند نه شناسایی شده و نه درمان می شوند . 

یکی از متخصصان در دانشــگاه شــفیلد در مورد 
پوکی اســتخوان می گوید: پوکی اســتخوان می 
تواند  تأثیر مهمی بر زندگی افراد داشــته باشــد 
زیرا شکســتگی ها، پتانسیل ایجاد فشار مضاعف 
و قابل  توجهی را بر کیفیت زندگی انســان دارند 
و اغلــب فعالیت های روزمــره مانند غذا خوردن، 
لباس  پوشیدن، خرید یا رانندگی کردن را دشوار 
می کنند . احتمال ابتلا به پوکی استخوان با افزایش 
سن بیشتر می شــود و این عارضه یکی از شایع 
ترین  علل شکستگی استخوان ها در افراد مسن و 
سالمند است. به همین خاطر تشخیص زودهنگام 
آن  مهــم بوده و یکی از اهداف این روز جهانی نیز 
تشویق افراد برای سنجش تراکم استخوان هایشان 

 است . 
داشتن یک سبک زندگی و عادات غذایی سالم می 

تواند به تضمین سلامت استخوان ها و  پیشگیری 
از پوکی استخوان کمک کند . 

اولین رویداد روز جهانی پوکی استخوان در تاریخ 
۲۰ اکتبر ۱۹۹۶ میلادی توسط انجمن ملی  پوکی 
اســتخوان انگلیس و با همکاری کمیسیون اروپا 
برگزار شد. بعدا از آن نیز در سال ۱۹۹۷  میلادی 
بنیاد بیــن المللی پوکی اســتخوان  )IOF(  روز 

جهانی پوکی استخوان را تعیین کرد . 
تخمین زده می شود که در سطح جهان از هر سه 
زن ۵۰ ساله یک نفر و از هر پنج مرد ۵۰  ساله نیز 
یک نفر از شکستگی ناشی از پوکی استخوان رنج 
مــی برند   که این عارضــه را به یکی از  علل اصلی 
درد کشنده و ناتوانی طولانی مدت در سالمندان 
تبدیل می کند. همچنین به دلیل  زیرساخت های 
بهداشــتی ضعیف و عدم آگاهــی در مورد پوکی 
اســتخوان در سراســر جهان تنهــا ۲۰  درصد از 
بیماران مبتلا به این عارضه تشــخیص داده شده 

یا تحت درمان قرار می گیرند . 
شــیوع پوکی اســتخوان در زنان مســن بیشتر 
مشــاهده شده است زیرا پس از پنج تا هفت سال 
 یائســگی، ۲۰ درصد تراکم اســتخوان خود را از 

دست می دهند . 
همچنین شعار امسال این روز جهانی تحت عنوان  
 برای سلامت اســتخوانی گام بردار   تعیین  شده و 
هدف آن نیز تشــویق افراد برای بررســی منظم 

سلامت استخوان هایشان است . 
چند توصیه مهم برای مراقبت از استخوان ها

ورزش منظم: تمرینات منظم ورزشــی به منظور 
تقویت استخوان ها را فراموش نکنید . 

تغذیه سالم: از رژیم های غذایی غنی از مواد مغذی 
    Dبرای سلامت استخوان مانند کلسیم، ویتامین
 و مواد غذایی غنی از پروتئین بیشتر مصرف کنید. 
همچنین قرار گرفتن به مدت مناسب و  کافی در 
معرض نور خورشید را به منظور دریافت ویتامین  

  Dفراموش نکنید . 
سبک زندگی ســالم: از سبک زندگی کم تحرک 
خودداری کنید و برای حفظ شــاخص توده بدنی 
 مناسب، غذاهای سالم و متعادل مصرف کنید. از 

سیگار و الکل نیز جدا پرهیز کنید . 

آگاهی از عوامل خطر: اطلاعات خود را نســبت به 
پوکی اســتخوان افزایش دهید و نسبت به علائم 
 این عارضه نیز آگاه باشــید تــا بتوانید در صورت 
مشــاهده علائم آن، ســریعا به پزشک متخصص 

 مراجعه کنید . 

به بهانه روز جهانی پوکی استخوان تاکید شد

فقط ۲۰ درصد از مبتلایان به پوکی استخوان در جهان درمان می شوند

  با وجود گذشــت یک ســال از حذف پرسپولیس و 
اســتقلال از لیگ قهرمانان آســیا، هنوز اقدامی  برای 

حل مشکلات این دو باشگاه انجام نشده است . 
پاییز ســال قبل وقتــی صحبت از حذف اســتقلال 
و پرســپولیس از آســیا به خاطر صادر نشدن مجوز 
 حرفه ای می شد، خیلی ها تصور می کردند این بار هم 
تهدیدها عملی نمی شــود و در نهایت مجوز  حرفه ای 
این دو باشــگاه صادر خواهد شــد و پرســپولیس و 
اســتقلال را در لیگ قهرمانان آســیا  خواهیم دید. با 
این حال با وجود این کــه کمیته بدوی صدور مجوز 
حرفه ای فدراســیون فوتبال  مدارک این دو باشگاه را 
تایید نکرد، کمیته اســتیناف صــدور مجوز حرفه ای 
به ریاســت داریوش  مصطفوی اعــلام کرد که مجوز 
حرفه ای این  دو باشــگاه صادر شــده و مشکلی برای 
حضور در لیگ  قهرمانان آســیا ندارنــد اما این پایان 
کار نبود و در نهایت کنفدراســیون فوتبال آسیا اعلام 
کرد سرخ  آبی ها نتوانســتد مجوز حرفه ای را بگیرند 
و بنابرایــن از لیگ قهرمانــان فصل ۲۰۲۲ – ۲۰۲۱ 

حذف  شده اند . 
یکی از مهم ترین مشــکلات اســتقلال و پرسپولیس 
بــرای اخذ محوز حرفه ای، مالکیت مشــترک این  دو 
باشــگاه اســت که در اختیار وزارت ورزش قرار دارد. 

پارسال وقتی ســرخ آبی ها از آسیا حذف  شدند عنوان 
شد که ســهام این دو باشــگاه تا بیش از ۵۰ درصد 

واگذار خواهد شــد تا این گونــه  دیگر وزارت ورزش 
ماکیت قطعی دو باشــگاه را به صورت ۱۰۰ درصدی 

در اختیار نداشته باشــد.  با این حال با وجود این که 
حدود ۱۰ درصد از ســهام این دو باشــگاه در بورس 
واگذار شــد، وعده ها  برای واگذاری بلوکی باقیمانده 

سهام عملی نشد . 
از طرف دیگر پرســپولیس و اســتقلال با بدهی های 
انباشــته زیادی روبه رو بودند که بــا تامین منابع از 
 طریق واگــذاری ۱۰ درصد ســهام در بورس، بخش 
زیادی از این بدهی ها پرداخت شد تا قدم  مهمی برای 

اخذ مجوز حرفه ای برداشته شود . 
حــالا مهدی تاج که به مالزی ســفر کرده اســت، با 
رییس کمیته صــدور مجوز حرفــه ای  AFC  دیدار 
 کرده و به او قول حل مشــکلات را داده اســت. البته 
در ایــن بین رییــس کمیته صدور مجــوز حرفه ای 
 کفدراســیون فوتبال آســیا هم تهدید کرده که اگر 
این مشــکلات به زودی حل نشــود، پرونده  استقلال 
و پرســپولیس به کمیتــه انضباطی  AFC  ارســال 
می شود تا مجازات هایی برای این باشگاه  اعمال شود. 
مجازات هایی که می تواند مالی و یا حتی ســقوط به 

دسته پایین تر باشد . 
لیگ قهرمانان فصل جدید با تغییر تقویم مســابقات 
قرار است مرداد سال ۱۴۰۲ آغاز شود و  پرسپولیس و 
استقلال برای حضور در این مسابقات تا اواسط بهمن 
۱۴۰۰ فرصت دارند تــا مدارک  خود برای اخذ مجوز 

حرفه ای را ارائه کنند . 

زنگ خطر برای سرخابی ها به صدا درآمد

سلامت 
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رئیــس هیات مدیــره اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده هــای نفت، گاز و 
پتروشــیمی ایران گفت: در شش  ماه امسال ۲۶ میلیون تن فرآورده نفتی، 

گازی، شیمیایی و پتروشیمی به ارزش ۱۵ میلیارد دلار  صادر کرده ایم . 
سید حمید حســینی در نشستی خبری با اشاره به آخرین میزان صادرات 
فرآورده های نفتی اظهار  کرد: ســال گذشــته در شــش ماه اول سال ۳۲ 
میلیون تن به ارزش ۱۱ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار  فرآورده صادر شده که 

مقایسه این اعداد با امسال بیانگر کاهش وزنی ۲۰ درصدی است . 
حسینی با بیان این که ارزش میزان صادرات ۴۰ درصد افزایش یافته است، 
تصریح کرد: عمده  صادرات در حوزه پلیمرها بوده به طوری که در شش ماه 
امسال یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن به  ارزش دو میلیارد و ۱۷۶ میلیون دلار 

صادرات در این بخش صورت گرفته است . 
رئیــس هیات مدیــره اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده هــای نفت، گاز و 
پتروشــیمی ایران ادامه داد: در  حــوزه قیر نیز دو میلیون و ۳۰ هزار تن به 
ارزش ۸۳۶ میلیــون و در حوزه متانول چهار میلیــون و ۷۰۰  هزار تن به 

ارزش یک میلیارد و ۳۳۰ میلیون دلار صادرات صورت گرفته است . 
وی بــا بیان این کــه در بخش اوره یک میلیــون و ۵۵۵ هزار تن به ارزش 
۹۵۷ میلیون دلار صادرات در  طول این مدت انجام شده که نسبت به سال 
گذشــته کاهش وزنی ۲۶ درصدی داشته اســت، گفت: در  بخش میعانات 
گازی شاهد صادرات ۹۳ هزار تن بوده ایم که این عدد در سال گذشته ۴۷۰ 

هزار تن  ثبت شده است . 
حسینی با اشاره به میزان صادرات گاز مایع اظهار کرد: سه میلیون و ۱۶۰ 
هزار تن گاز مایع در طول  این مدت صادر شــده و این در حالی اســت که 
پتانســیل و ظرفیت صادرات ۱۰ میلیون تن گاز مایع در  کشور وجود دارد 

اما نمی توانیم این عدد را صادر کنیم . 

رئیــس هیات مدیــره اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده هــای نفت، گاز و 
پتروشیمی ایران با بیان این که در  طی ۱۰ سال گذشته نتوانسته ایم میزان 
صادرات را علی رغم فعالیت های متعددی که در صنعت  پتروشیمی، صنایع 
پایین دستی نفت و گاز و صنایع معدنی صورت گرفته است افزایش دهیم، 
گفت:  ســالانه شش تا هشت میلیارد تن فولاد صادر می کنیم و شرکت های 
دانش بنیان متعددی در این  حوزه ها شــکل گرفته اند. آنطور که آمار شش 
ماهه نشــان می دهد میزان صادرات از نظر وزنی ۱۲.۵  درصد کاهش یافته 
اما از نظر ارزشی شــاهد ۱۲.۵ درصد افزایش هستیم علت آن نیز افزایش 

متوسط  قیمت جهانی است . 
وی با اشــاره به چالش هایی که در حوزه متانول وجود دارد گفت: در برنامه 
سوم برای این که صادرات  به ۴۸ میلیارد برسد تصمیماتی اخذ که بر مبنای 
آن صــادرات از مالیات معاف و جوایز صادراتی برای  صادرکنندگان در نظر 
گرفته شــد.  همچنین نرخ های توجیحی را بــرای صادرکنندگان در نظر 
گرفتند . رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و 
پتروشیمی ایران اضافه کرد: در  حال حاضر چیزی به عنوان جایزه صادرات 
وجود ندارد و از ســال ۱۳۹۹ نیز بحث معافیت مالیات  صادرات برای مواد 
خــام و نیمه خام در نظر مطرح شد . حســینی با بیان این که ۱۴۰ قلم کالا 
در بررســی هایی که صورت گرفته دیگر معاف از مالیات نیستند،  گفت: در 
تصویب بودجه ۱۴۰۰ اقلام دیگری همچون اوره، متانول و اتیلن را جزو این 
محصولات در  نظر گرفتند این در حالی است که بسیاری از محصولاتی که 
تولید می شــوند کالای نهایی هستند و  نمی توان با چنین منطقی مشمول 

اخذ مالیات شوند . 
وی ادامــه داد: علاوه بر این پیش بینی می شــود که ارزش افزوده روی این 
محصولات لحاظ شــود که  این مســاله می تواند منجر به ایجاد مشــکلات 

بیشتری برای این محصولات شود . 
رئیــس هیات مدیــره اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده هــای نفت، گاز و 

پتروشــیمی ایران با بیان این که در  حال حاضر صادرات عراق ۳۰ درصد و 
مابقی بازارها ۱۲.۵ درصد کاهش یافته اســت، اظهار کرد: این  موضوع یک 
هشــدار جدی اســت که باید به طور ویژه به آن توجه کنیم. براساس آمار 
امسال ۱۵  میلیون تن فرآورده شامل مالیات شده اند و این طرح از ۱۴۰ قلم 

کالا به ۲۲۹ قلم کالا افزایش یافته  است . 
وی با بیان این که اکنون بیش از پنج میلیارد دلار از عراق و شــش میلیارد 
دلار از کــره طلب داریم  طلب داریم اظهار کرد: اگــر بتوانیم این مبالغ را 
دریافت کنیم در شــرایط فعلی کشــور تاثیر زیادی در  گــذر از چالش ها 

خواهیم داشت . 
حسینی با اشاره به همکاری های صورت گرفته با روس ها برای ایجاد سوآپ 
گفت: هنوز نتوانســته ایم  همکاری های جدی را با روس ها آغاز کنیم ایران 
در تلاش اســت تا هرچه سریع تر این مساله به نتیجه  برسد اما طرف روس 

در حال هماهنگی با ارکان دولت خود است . 
رئیــس هیات مدیــره اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده هــای نفت، گاز و 
پتروشــیمی ایران در پاســخ به  ســوال  که در حال حاضر میزان صادرات 
فرآورده چقدر اســت و آیا امســال وارد کننده بنزین خواهیم  شد تصریح 
کرد: سال اول کرونا ســه میلیارد دلار بنزین صادر کردیم اما امسال قطعا 
از پالایشــگاه ها  صادرات بنزین نخواهیم داشــت و صادرات گازوئیل نیز به 

حداقل خود خواهد رسید . 
وی ادامــه داد: اکنــون صادرات روی مازوت متمرکز اســت اما با توجه به 
این که باید به بخش فولاد و  ســیمان سوخت بدهیم احتمالا تداوم نخواهد 
داشــت و به نظر می رســد که امســال درآمد دولت از  صادرات فرآورده به 

شدت کاهش یابد . 
رئیــس هیات مدیــره اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده هــای نفت، گاز و 
پتروشیمی ایران اظهار کرد:  براساس اعلام سازمان استاندارد اکنون بنزین 
وارد کشور شده که پیش بینی می شود مبدا واردات  کشور ترکمنستان باشد . 

کارشناس ارشد حوزه انرژی گفت  : ما چندین میلیارد هزینه 
کرده و خط لوله را تا مرز پاکستان  احداث کردیم، پاکستان 
هم به لحاظ شبکه وضع خوبی دارد و مشکلی برای دریافت 
گاز ندارد و  تنها موضوع تفاهم با پاکســتان است که بتوانیم 

گاز را با قیمت معقولی صادر کنیم  . 
شفقت علی خان سفیر پاکســتان در مسکو ابراز امیدواری 
کرد که ســاخت خط لوله گاز پاکســتان  اســتریم در سال 

2023 آغاز شود . 
او تاکید کرده اســت: اســلام آباد این پــروژه را یک پروژه 
اســتراتژیک می داند و از نظر اراده سیاسی  هیچ مانعی برای 

اجرای آن وجود ندارد . 
توافقنامــه در مورد ســاخت خط لوله گاز شــمال-جنوب 
)پاکستان استریم( توسط روسیه و پاکستان  در اکتبر 2015 
امضا شــد  . چارچوب زمانی اجرای پروژه از آن زمان تاکنون 

بارها به تعویق افتاده  است . 

چالش تعیین قیمت گاز صادراتی در   
ایران

   ســیدمهدی حسینی درباره امکان اجرای پروژه یاد شده با 
وجــود برنامه صادرات گاز ایران به  پاکســتان و هند گفت:  
 پــروژه ما انجام شــده و خط لوله صلح را تا مرز پاکســتان 
رســانده ایم، اما آنچه  اجازه نداد این پروژه اجرایی شود دو 
موضوع بود؛ نخست فرمول قیمت گذاری گاز است، در کشور 
 ما کســی جرات نمی کند گاز را کمتر از گازی که به ترکیه 
ارســال می کنیم قیمت گذاری کند، زمان  قرارداد با ترکیه 
نه مــا و نه اربکان اطلاعات درســتی از نحوه قیمت گذاری 
نداشتیم، بنابراین نرخ ها  قدری بالاتر از معمول تنظیم شد. 
اکنون همه در کشــور ما به دنبال این هســتند که قیمت 
گاز  صادراتی با همان نرخی باشــد که به ترکیه می فروشیم، 
در حالی که هر بازار شــرایط خاص خود را  دارد، قطعا بازار 
پاکستان با کشــورهای حاشــیه خلیج فارس، افغانستان و 
ترکیه و عراق متفاوت  اســت، بنابراین هر قیمتی بستگی به 

بازار و ویژگی های آن دارد . 

پاکستان گاز را به قیمت نفت کوره   
می خواست

وی افزود: ســال ها قبل زمان بی نظیر بوتو در ســفری که با 
آقای آقازاده به پاکستان داشتیم قرار بود  در مورد دو پروژه 

مذاکراتی داشــته باشــیم که یکی صادرات گاز به پاکستان 
بود، در مورد قیمت  گاز بوتو گفت ما اکنون نفت کوره مصرف 
می کنیم و گاز قرار اســت جای نفت کوره را بگیرد،  بنابراین 
قیمت گاز دریافتی باید بــا نفت کوره رقابت کند. در نتیجه 
باید بدانیــم ویژگی های بازارها  متفاوت اســت مثلا ترکیه 
بیشــتر گاز را هم مصرف می کند و هم می فروشد در حالی 

که پاکستان  مصرف کننده است . 
کارشناس ارشــد حوزه انرژی تصریح کرد: آن زمان مشکل 
دیگر اینکه قرار بود گاز از پاکســتان بــه  هند هم برود که 
به گفته بوتو باید ارتش پاکســتان تصمیم گیری می کرد که 
یکی از محدودیت های  سیاســی دو کشور بوده است گرچه 
منطقــی بود که هند از پاکســتان گاز دریافت کند، در هر 
حــال  ما چندین میلیارد هزینه کــرده و خط لوله را تا مرز 
پاکســتان احداث کردیم، پاکستان هم به لحاظ  شبکه وضع 
خوبی دارد و مشکلی برای دریافت گاز ندارد و تنها موضوع 
تفاهم با پاکستان اســت  که بتوانیم گاز را با قیمت معقولی 

صادر کنیم . 

روس ها پروژه را به سرانجام می رسانند؟  
وی در ادامه گفت: اصولا تجربه نشــان می دهد روس ها در 
اجــرای پروژه ها فعال نبوده اند مثــلا در  فاز 4 و5  گازپروم 

برنده بــود اما کاری انجــام نداد، هرچنــد نمی توان گفت 
همچنان به همین شکل  باقی مانده اند شاید اکنون روس ها 

بخواهند کارهای بهتری انجام دهند  . 

افغانستان هم مدعی صادرات گاز است  
حسینی درباره به صرفه بودن دریافت گاز از ایران یا روسیه 
بیان کرد: به طور کلی همیشــه  همسایه ها به دلایل متعدد 
نســبت به هم اولویــت دارند، یکی در موضــوع هزینه ها و 
دیگری اولویت  دیپلماســی است  . مهمترین وزنی که روابط 
سیاسی در تمام دنیا را همسایه ها می دهند بنابراین  منطقی 
است که پاکســتان از ما گاز دریافت کند. زیرا زیرساخت ها 
فراهم است فقط باید موضوع  قیمت حل شود، البته ممکن 
اســت این تردید را داشته باشــند که آیا ما می توانیم گاز 
مورد  نیازشان را تامین کنیم یا خیر؟ چون خودمان همیشه 
گفته ایم که در زمستان به مشکل  برمی خوریم، اگر اطمینان 
بدهیم نیازشان تامین می شــود پاکستان قطعا باید اولویت 
دریافــت را از  ایران قرار دهد، دوم اینکه اگر  قرار باشــد از 
روســیه گاز را دریافت کنند این خط لوله یا باید از  مســیر 
ایران و یا افغانستان عبور کند، اکنون افغانستان مدعی است 
که میدان گازی کشف کرده و  یکی از برنامه هایی که برزیل 
برای این کشور داشته که میدان را توسعه دهند و گاز را به 

 پاکستان و هند ببرند  . 

گاز ایران منطقی تر است یا روسیه؟  
وی ادامه داد: اگر خــط لوله از ایران عبور کند منطقی این 
است که از شــبکه ما استفاده شــود، مگر  اینکه ما باتوجه 
به کمبود گازی که داریم در تفاهماتی که با روســیه انجام 
می دهیم گاز روسیه را  سواپ کنیم و از آن مسیر به پاکستان 
برود، خصوصا که شبکه گازی شمال-جنوب را داریم و  حق 

ترانزیت را هم دریافت کنیم  . 
حسینی خاطرنشــان کرد: در هر حال اگر قرار باشد گاز از 
مسیر افغانستان عبور کند علاوه بر  صعب العبور بودن مسیر 
امنیت هم باید حفظ شــود و اینهــا میلیاردها دلار هزینه 
دارد، سوال اینکه  آیا رو س ها در شرایط اقتصادی هستند که 
بخواهند این پروژه را اجرایــی کنند؟ هر چند به دلیل  کم 
کردن صادرات به اروپا گاز اضافه در اختیار دارند و می توانند 

به دیگر کشورها صادر کنند  . 

ایران مسیر ترانزیت گاز روسیه می شود؟  
وی با اشــاره به ضررها و فواید احتمالــی پروژه برای ایران 
تاکید کرد: اگر روســیه از خط ایران  اســتفاده کند روابط 
اســتراتژیک و راهبردی که با روس ها تعریف شــده تقویت 
می شــود، دوم اینکه از  ســواپ گاز حــق ترانزیت دریافت 
می کنیــم مثل کاری کــه ترکیه با صادرات گاز روســیه و 
آذربایجــان  به اروپا انجام می دهد، ضمنــا در منطقه هم از 
نظر سواپ گاز نقش آفرینی خواهیم کرد. اما ضرر آن  اینکه 
ما قرار نیســت برای خودمان در بازاری که می توانستیم گاز 
خودمان را بفروشیم رقیب  ببریم، پتانسیل گاز در کشور ما 
بالا اســت، کافی است سرمایه گذاری کنیم و گاز را برداشت 

کنیم . 
این تحلیلگر بازار انرژی گفت: هرچند در صورت ایجاد مسیر 
عبوری از ایران، ما در بازار پاکســتان  و هند برای خودمان 
رقیب تعریف کرده ایم اما بازار انرژی جای بازی زیادی دارد 
و این هنر  مذاکره کنندگان است تا منافع ما حفظ شود، اگر 
بــازاری را می دهیم؛ می توانیم بازار دیگری  بگیریم مثلا اگر 
پاکســتان را به روســیه واگذار کنیم در قبال آن می توانیم 
بخشی از سهم بازار اروپا  را از روس ها بگیریم و این معاملات 

در مذاکرات شدنی است . 

دبیر اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی؛

با تعرفه صادرات بازار قیر ترکیه از دست رفت
اســعدی گفت: چنانچه سرمایه گذاری مناســبی برای حفظ ظرفیت تولید صورت 
نگیرد، مقدار  تولیدات پارس جنوبی در بین سال های ۱۴۰۵ تا ۱۴۱۰ سالانه حدود 

۲۵ میلیون متر مکعب افت  پیدا می کند
فریدون اسعدی دبیر اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی طی نشست خبری 
به مناسب روز  ملی صادرات، گفت: بر اساس آمارهای موجود ۷۵ درصد سبد انرژی 
کشــور را گاز تشکیل می دهد  که اتفاقاً بخش عمده آن هم در پارس جنوبی تولید 

می شود . 
وی با اشــاره به برخی نگرانی های موجود در زمینه تولیدات انرژی گفت: بر اساس 
پیش بینی های  صورت گرفته چنانچه ســرمایه گذاری مناسبی برای حفظ ظرفیت 
تولید صورت نگیرد، مقدار  تولیدات پارس جنوبی در بین سال های ۱۴۰۵ تا ۱۴۱۰ 
سالانه حدود ۲۵ میلیون متر مکعب افت  پیدا می کند. این افت تولید از سال ۱۴۱۰   
 تــا ۱۴۱۵ به حدود ۱۵ میلیون متر مکعب در ســال  می رســد. به عبارت دیگر در 
صورت عدم سرمایه گذاری ظرفیت تولید پارس جنوبی از ۶۸۰  میلیون متر مکعب 
به حدود ۳۵۰ میلیون مترمکعب کاهش پیدا می کند. این آمارها نشان می دهد  که 
تولیدکننــدگان و صادرکنندگان با یک ناپایداری جــدی در عرضه و تولید مواجه 

هستند که باید  فکری به حال آن شود . 
دبیرکل اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی در بخش دیگری از سخنان خود 
تحریم را  بزرگترین مشکل فعالان اقتصادی اعلام کرد و گفت: امیدوارم این دغدغه 
اصلی صادرکنندگان که  هزینه زیادی را هم به آنها تحمیل می کنند، هرچه سریع تر 
برطرف شود. اما تحریم ها تنها مشکل  ما نیستند. متأسفانه ما در داخل کشور با یک 

سری قوانین و محدودیت های مواجه هستیم که به  شدت ضد توسعه ای هستند . 
وی با اشاره به نزدیک شدن به فصل بودجه نویسی، ادامه داد: برخی تصور می کنند 
هزینــه  محدودیت های تحریمــی باید از جیب فعال اقتصــادی و بخش خصوصی 
پرداخت شود در حالیکه  انتظار ما از دولت و مجلس تسهیل گری در حوزه تولید و 
صادرات است نه سنگ اندازی. ما از  دولت نمی خواهیم که برای ما معافیت مالیاتی 
یا تسهیلات ویژه یا رانتی را قائل شوند، تنها  خواسته ما این است که دست از سنگ 

اندازی پیش روی پای صادرکنندگان بردارند . 
اسعدی اضافه کرد: متأسفانه تعداد مواد خام و نیمه خامی که دیگر مشمول عوارض 
صادراتی  می شــوند از ۱۴۰ قلم به ۲۲۹ قلم افزایش یافته است، ادامه داد  : خواسته 
ما تجدید نظر در  فهرست این کالاهاست. چرا که برخی از این کالاها محصول خام 

یا نیمه خام تلقی نمی شوند . 
این فعال بخش خصوصی در ادامه از رقابت منفی برخی از شرکت های زیر مجموعه 
وزارت نفــت با  بخش خصوصی خبر داد و عنوان کرد: شــرکت پخش و پالایش با 
صادرات گازوئیل به افغانســتان  بازار صادرات بنزیــن یورو ۳ بخش خصوصی را از 
دســت فعالین اقتصادی خارج کرده اســت. این  درحالی است که یک صادر کننده 

برای حضور در یک بازار صادراتی مجبور است که چندین  سال تلاش کند . 
دبیــر اتحادیــه صادرکنندگان فرآورده هــای نفتی همچنین با اشــاره به برخی از 
تصمیمات اشــتباه در  حوزه قانون گذاری اظهار کرد: به عنوان مثال با وضع تعرفه 
صادرات بازار قیر ترکیه را از دســت  دادیم و ضربه اقتصادی بزرگی را در این حوزه 
خوردیم. امیدواریم که مسئولین و تصمیم گیران  از تجربه های گذشته درس بگیرند 

و اینگونه موجب وارد شدن خسارت به اقتصاد ملی نشوند . 

رئیس هیئت مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر : 

پتروشیمی ها صنعت پلیمر را
 به گروگان گرفته اند

رئیــس هیئت مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر علــت افزایش قیمت مواد 
اولیه صنایع پلیمر را  مهندسی توزیع از سوی پتروشیمی ها عنوان کرد . 

ســعید ترکمان از افزایش قیمت مواد اولیه صنایع پلیمر خبر داد و گفت: 
علت این وضعیت مربوط  به رقابت ها اســت. اخیراً شاهد رقابت روی قیمت 

پایه بودیم که روی پلی پروپیلن تا ۱۰۰ درصد  هم تجربه شده است . 
این در حالی اســت که بــه گفته وی قرار بود قیمت پایــه، پنج درصد از 
فوب خلیج فارس پایین تر  باشــد، اما به دلیل مهندسی گرید که از سوی 
پتروشیمی ها انجام می شود و به نوعی صنعت پلیمر  را به گروگان گرفته اند، 
تولیدکنندگان باید برخــی گریدهای  PP  را از رقبا تا ۱۰۰ درصد گران تر 

 از بورس کالا بخرند   . 
ترکمان علت این وضعیت کاهش عرضه پتروشــیمی ها عنوان کرد و گفت: 
معمولا نیمه دوم ســال  مصارف افزایش پیدا می کند، اما پتروشیمی هایی 
که با منابع ملی کشــور کار می کنند، بــه دلیل  زیاده خواهی و با بهانه های 
واهی، خوراک اولیه را محدود و زنجیره ای ایجاد کردند که در پایین  دست 
تولیدکننــدگان باید پلی پروپیلن را تا ۱۰۰ درصد بیشــتر از قیمت پایه 

بخرند . 
همچنین به گفته وی، در سالی که قرار بود خام فروشی متوقف شود، هفته 
گذشته مصوبه ای در  دولت تصویب شد که به پتروشیمی ها اجازه داد بدون 
عوارض، صادرات کنند که این موضوع هم  مزید بر علت شده و بازار داخل 

را به التهاب کشانده است . 
رئیــس هیئــت مدیره انجمن ملی صنایــع پلیمر با بیــان اینکه وضعیت 
مشــابهی در بازار مواد اولیــه  یونولیت، یعنی پلی اســتایرن، وجود دارد، 
تصریح کرد: این وضعیت به دلیل زیاده خواهی  پتروشــیمی ها ایجاد شده 
که نام آن را مهندسی عرضه گذاشتند. در مهندسی عرضه پتروشیمی ها  با 
دلایل مختلف مثل تعمیرات می گویند فعالیت واحدها متوقف شده است. 
بنابراین توزیع  قطره چکانی و  ولع خرید بیشــتر می شــود. در این شرایط 

نهادهای نظارتی هم نمی دانند چگونه با  آن ها برخورد کنند . 

رشد ۱۳ درصدی مصرف برق
 در هفته گذشته

مدیرعامل شرکت مدیریت شــبکه برق ایران از رشد ۱۳ درصدی مصرف 
برق در هفته گذشــته خبر  داد و گفت: حداکثر رشد مصرف برق تا پایان 

مهرماه سال جاری به مرز ۱۵ درصد خواهد رسید . 
مصطفی رجبی مشــهدی، ضمن اشــاره به افزایش مصرف برق در مهرماه 
سال جاری در مقایسه با  مدت مشابه سال گذشته اظهار کرد: تابستان سال 
جاری با همکاری همه مشــترکین به خصوص در  بخش خانگی به بهترین 
شکل ممکن سپری شد و خاموش نشدن چراغ خانه های مردم در کنار آمار 

 مثبت رشد تولید صنایع گواه این مسئله است . 
وی در تشریح رفتار مصرف مشترکان پس از گذر از تابستان گفت: یکی از 
اتفاقاتی که بعد از گذر  فصل گرم و با شروع مهرماه شاهد آن هستیم رشد 
مصرف قابل توجهی است که در حامل انرژی  برق رخ داده و روند متفاوتی 

به نسبت  سال های گذشته داشته است . 
مدیر عامل شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران در بیان نشانه های افزایش 
رشد مصرف برق در مهرماه  سال ۱۴۰۱ نسبت به سال گذشته گفت: برای 
مثال در تاریخ ۱۶ مهرماه سال ۱۴۰۱ ساعت ۱۴:۱۵  دقیقه اوج بار مصرف 
برق به ۵۰ هزار ۳۰۴ مگاوات رســید، درحالیکه اوج بار مصرف برق در روز 
 مشــابه ســال ۱۴۰۰  معادل ۴۵ هزار و ۷۵  مگاوات بوده است، به معنای 
دیگر در این روز ما شاهد  رشد ۱۱.۶ درصدی اوج بار مصرف برق بوده ایم . 
وی در تشــریح دلایل این اتفاق گفت: بازگشایی مدارس، مراکز آموزشی 
و از ســر گرفته شدن کســب  وکارها و فعالیت هایی که در فصل تابستان 
تعطیل بوده به دنبال تغییر ساعت فعالیت ادارات از  مهمترین دلایل رشد 
مصرف برق در مهرماه ســال جاری محســوب می شود، از طرفی با نگاهی 
به آمار  میزان مصرف برق اینروزها به نظر می رســد، مردم و برخی ادارات 

همچنان وسایل سرمایشی خود را  خاموش نکرده اند . 

افزایش تولید بنزین پالایشگاه های کشور  
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایــران اعلام کرد  : تولید 
بنزین پالایشــگاه های کشور  نسبت به سال گذشته نه تنها کاهش نداشته، 
بلکه با انجام راهکار های مبتکرانه و مدیریت درست  پالایشگاه ها نزدیک به 

پنج درصد افزایش داشته است  . 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گزارش داد، با رفع 
محدودیت های ناشی از  بیماری کرونا و افزایش ناگهانی ۲۰ درصد مصرف 
بنزین   کشــور نسبت به سال گذشــته، هیچ گونه  خللی در تامین بنزین 

کشور به وجود نیامد . 
شــایان ذکر اســت براســاس مصوبه هیات وزیران همــه بنزین مصرفی 
کلان شهر های کشــور از جمله  تهران با کیفیت اســتاندارد یورو ۴ توزیع 
می شــود و همــه شــاخص های مهم بنزیــن از جمله محتــوای  گوگرد، 
آروماتیک، بنزن و الفین کمتر از حدود مجاز ذکر شــده در استاندارد های 

موصوف است . 
دلیل اصلی آلودگی هوای تهران و ســایر کلان شــهر های کشور بالا بودن 
میــزان مصرف ســوخت  خودرو ها )اعم از خودرو های ســبک، ســنگین، 
موتورســیکلت ها و ... و عدم رعایت اســتاندارد های  تدوین شــده در این 
خصوص( اســتاندارد ملی ۴۲۴۱ با عنوان دســتورالعمل برچســب انرژی 
خودرو ها  است و ارتباطی به کیفیت سوخت که مطابق استاندارد های یورو 

۴ و یورو ۵ تولید و عرضه  می شود ندارد . 

نفت و انرژی
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افقي:
   

 1 - پیش غذا - اولین نخست وزیر الجزایر
اســبق  بازیکــن   - تــه  بــدون  یســار   -  2  

پرسپولیس
 3 - قسمتی از چرخ خودرو - حزب محافظه 

کار انگلیس
 4 - بــا تهدیــد - مخفــف از او، بــاغ وحــش 
بیگانه، کشــیدنی بــازی الک و دولک - گل 

سرخ
 ۵ - ماتم زده

 6 - تمام نیرو
 7 - ندانسته

 8 - قطار شهری
 9 - خورشید - تحریک کردن - خوار

 10 - تشنگی - شکننده
 11 - از تیمهای معتبر یونانی - پشــته بلند، 

تل خاکی
 12 - غزال ، آهو - صندلی دندان پزشکی

عمودي:
 1 - نــت آخــر، عــدد مــاه، عــدد کارمنــدی، 

تایید ایتالیایی - فیلم برگمان
 2 - باقی گذاشــتن، برجای گذاشتن - گله 

گوسفندان
 3 - قشــر، قشــر و پوســته، رده و طبقــه - 

پیشینیان
 4 - تکــرار یــک حرف - پســر قزوینی - ضمیر 

غائب، وی، ضمیر سوم شخص مفرد
 ۵ - خطــای بســکتبال - گریــه و نوحــه - 

سرود دسته جمعی، ناشنوا، آب شرعی
 6 - فرزند چهار پا یان

 7 - مهتر
 8 - کلمه همراهی، آش، حرف مشــایعت - 

گناهکار - درونی
 9 - چوب خوشــبو، عود - شــهری در فارس 
- نــت ششــم موســیقی، نفــی عــرب، درون 

چیزی
 10 - بدون خانواده - پرستش کردن

 11 - یکان ناتمام - معبد معروف زئوس
 12 - مجروح و زخمی، آزرده و خسته - کلاه 
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کستان گاز به پا چالش های ایران در مســیر صادرات 

صادرات ۲۶ میلیون تن فرآورده نفتی  
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آگهی مفقودی
مجوز حمل ســلاح دولول ساچمه زنی ساخت کشور ترکیه به شماره سلاح 11585 به نام جابر 

 زمانی فرد فرزند اسفندیار متولد 1365 به شماره ملی 4199961607 مفقود گردیده و از 
درجه  اعتبار ساقط می باشد. 

آگهی مفقودی کوهدشت  
اینجانب فهیمه مرادیانی رشــیدآبادی مالک خودرو پژو 405 جی ال ایکس به شــماره  شهربانی 
915 س 79 ایران 41 و شــماره موتور 22568114972 و شماره شاسی   IN81012963  بعلت 
فقدان اســناد فروش تقاضای رونوشــت المثنی اسناد مذکور را  نموده است. لذا چنانچه هر کس 
ادعایی در مورد خودرو مذکور دارد ظرف مدت ۱۰ روز  به دفتر حقوقی ســازمان فروش شرکت 
ایران خودرو واقع در پیکان شــهر ساختمان  ســمند مراجعه نمایند بدیهی است پس از انقضای 

مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام  خواهد شد  .   در ضمن برگ سبز)شناسنامه( خودرو با 
مشخصات بالا و مدل 1381  مفقودگردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

آگهی مفقودی
انتظامی شماره  به   1392 مدل  سفید  رنگ  به  پراید  سواری  مالکیت  شناسنامه  و   سندکمپانی 
 NAS411100D1231930 به شماره شاسی  M134792109 323 ق 67 ایران 46 به شماره موتور 

متعلق به یعقوب سرور گوراب زرمیخی مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
سندکمپانی و شناسنامه مالکیت سواری پراید صبا جی تی ایکس به رنگ سفید مدل 1382 به شماره 
انتظامی 633 م 73-ایران46 به شماره موتور 534128 به شماره شاسی S1412282989669 متعلق 

به هاجر رجبی نوشری فرزند ذبیح اله مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.



»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــار دقی ــم، انتش آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

ــه ای ــورت حرف ــانه ای بص ــای رس فعالیت ه
روزنامه اقتصادى - اجتماعى از اهداف این رسانه است. 

روزنامه صبح ایران
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موســیقی  درمانــی یک شــیوه نویــن در درمان 
بیماری های و تغییر در روحیه انسان هاســت. شاید 
بتوان گفت امروز موســیقی درمانی نوعی جایگزین 
برای شــیوه های درمانی دیگری همچون مشاوره یا 

درمان رفتاری-شناختی محسوب می شود.
موسیقی درمانگران از پاسخ ها و واکنش های ذهنی 
فرد در ارتباط با موسیقی استفاده می کنند تا به حال 
کلی مغز ثبات ببخشــند و تغییر هایی مثبت در آن 

به وجود می آورند.
همان گونه که اشــاره کردیم موسیقی درمانی نوعی 
شیوه نوین برای درمان بیماری هاست، اما موسیقی 
تنها همین کاربرد را ندارد. مطالعات نشــان می دهد 
موســیقی درمانی در بهبود بهبــود اعتمادبه نفس، 
ارتقای توانایی های ارتباطی، کمک به مستقل شدن، 
کسب آگاهی از حال خود و دیگران و بهبود تمرکز و 

قدرت توجه انسان نقش بسیار مهمی بازی می کند.

تاثیر موسیقی درمانی  
امروز می دانیم که موسیقی روی مغز تاثیر زیادی دارد 
و این تاثیر چندســویه و بسیار پیچیده است. جالب 
است بدانید که هر کدام از جنبه های موسیقی مانند 
تمپو، ریتم و ملودی، توســط بخش متفاوتی از مغز 

پردازش و درک می شوند.

پیشینه موسیقی درمانی  
انســان از دیرباز به موسیقی علاقه مند بوده و نسبت 
به آن توجه داشــته است. موسیقی از دیرباز با تار و 
پود زندگی انســان عجین بوده است. به طور دقیق، 
پیدایش آلت های موســیقی به حــدود چهل هزار 
ســال پیش بازمی گردد. تاریخ نشان می دهد یکی از 
راه های ارتباطی مورد علاقه انسان همواره با استفاده 

از موسیقی بوده است.
یونان نخســتین کشــوری بود که از موسیقی برای 
درمان استفاده کرد. اما موسیقی درمانی، به آن شکلی 

که ما امروزه می شناســیم، در قرن بیستم و پس از 
پایان  گرفتن جنگ جهانی دوم به وجود آمد. افراد در 
آن هنگام به اندازه ای دل شکسته و افسرده بودند که 
روش های درمانی معمول تاثیری بر آن ها نداشت و 

موسیقی می توانست روحیه آن ها را بهبود بخشد.
این شــیوه به  اندازه ای مورد توجه قرار گرفت که در 
نیمه سده بیستم در دانشگاه ها به شکلی تخصصی 

مورد استفاده و بررسی قرار گرفت.

تفاوت موسیقی درمانی با سایر   
شیوه های درمانی

موســیقی واژگان خود را دارد واژگانــی که روح را 
صیقــل می دهند و با کلام بیگانه انــد و این یکی از 
اصلی ترین تفاوت ها میان این شیوه درمانی با دیگر 
روش هاست. در موســیقی درمانی برقراری ارتباط 
با واژگان معمول نیســت و همین افراد زیادی را به 
سمت این شیوه درمانی می کشاند چراکه برخی افراد 
در برقراری ارتباط کلامی مشکل دارند بنابراین این 

روش برای آن ها بسیار سودمند است.
سیستم روان شناسی و مشاوره بر ارتباط کلامی استوار 

است به همین دلیل برای برخی که در سخن  گفتن 
مهارت ندارند و یا بیمارانــی خاص مانند مبتلایان 
به اوتیســم و مانند آن را با محدودیت هایی روبه رو 
می کند. در این گونه مواقع موسیقی درمانی می تواند 
بسیار سودمند باشــد. افزون  بر آن مهارت هایی که 
شخص طی جلسه های موسیقی درمانی می آموزد، 
می توانند در زندگی روزمره مورد استفاده قرار بگیرند.
ایــن کار ها گاه بیماران و افــراد مراجعه کننده را به 
موســیقی علاقه مند می کند و تلاش می کنند یک 
ســاز را بیاموزند. این فعالیت هــا در روند بهبودی 
افــراد و دگرگونی و بهترشــدن حــال روحی آن ها 
تاثیر زیادی دارد و به او کمک کنند راهی برای ابراز 

احساس هایش پیدا کند.

فواید موسیقی درمانی  
مسلما هر شیوه و روش درمانی مزایا و ایرادات خود 
را دارد و این درباره موسیقی درمانی هم وجود دارد. 
برای نمونه آموختن موسیقی و کار با آلات موسیقی 
به تقویت حافظه، برقــراری نظم در زندگی، تقویت 
میزان درک موضوع های پیچیده و بهبود مهارت های 

ریاضی کمک می کند. این مهارت ها هر یک می تواند 
مســئولیت پذیری و سخت کوشی را در افراد افزایش 

دهد و آن ها را تقویت کند.
 موسیقی درمانی هم چنین می تواند اطلاعات عمومی 
افــراد را بالا ببرد و آن ها را با موســیقی دیگر ملل و 
فرهنگ های دنیا آشــنا کند. این کار به آن ها کمک 
می کند با درنظر گرفتن تفاوت ها یکدیگر را آن گونه 

که هستند بپذیرند و مورد داوری قرار ندهند.
یکی از مهم ترین نکاتی که در جلسات روان  درمانی 
باید وجود داشــته باشد و اهمیت بسیار زیادی دارد 
ارائه فرصتی به مراجعه کننده برای ابراز هویتش است. 
در جلسات موسیقی درمانی این کار به شیوه ای انجام 
می شود که بیمار می تواند احساساتش را با شیوه ای 
خلاقانــه بروز دهد و ابراز هویت کند. با این شــیوه 
مراجعه کننده می تواند احساساتش را مدیریت کند 
و به همین ســبب لذتی فراوان به دست می آورد که 

سبب می شود روحیه اش بهتر شود.
یکی دیگر از راه کار هایی که برای درمان در جلسات 
موسیقی درمانی استفاده می شود کمک به فرد برای 
سرودن ترانه اســت. نوشتن متن مناسب برای یک 
آهنگ می تواند توانایی ابراز احساس ها را با استفاده 
از ملودی و کلمه ها آســان تر کند و به افراد فرصتی 
آرامش بخش برای کنار آمدن با آســیب های روحی 
بدهد. از این شــیوه اغلب برای بازیابی احســاس ها، 
تجربه ها و خاطره های دردناک موجود از ناخودآگاه 
به خودآگاه اســتفاده می شود.این که فرد بتواند برای 
بیان احساســات خود از واژگان استفاده کند و آن ها 
را در قالب ترانه بیان کند به او اجازه می دهد هرچه 
بیشتر با درد و اندوهی که دارد روبه رو شود و کم کم 
آن ها را درک و از آن ها عبور کند. او با این کار درواقع 
می تواند احساســات خاص خود را واکاوی کند و با 

آن ها کنار آید.

  »در جبهه غرب خبری نیست«؛ 
بهترین فیلم جنگی سال ۲۰۲۲

  
اریش ماریا رمارک ۹۲ ســال قبل رمانی نوشت که به یکی از مهم ترین آثار ضد جنگ در 
ادبیات معاصر تبدیل شد. رمان »در جبهه غرب خبری نیست« دو سال بعد از نگارش، در 

قالب یک فیلم سینمایی عرضه شد؛ فیلمی که توانست سه جایزه اسکار هم برنده شود.
 حالا بعد از نزدیک به یک قرن، ادوارد برگر کارگردان آلمانی اقتباس تازه ای از این رمان را 
در قالب فیلمی با همان نام به روی پرده آورده است. برگر چرخش ها و مضمون های تازه ای 
را نیز به داســتان اضافه کرده و تصویری تازه و سرزنده از یکی از خون بارترین جنگ های 

تاریخ معاصر پدید آورده است.
داستان فیلم درباره یک نوجوان آلمانی به اسم پل باومر است که وقتی جنگ جهانی اول به 
اوج خودش رسیده است به همراه نوجوانانی هم سن و سال خودش به جبهه اعزام می شود. 
آن ها در لحظه اعزام به جبهه رویای یک پیروزی زودرس و قدم زدن در خیابان های پاریس 
را دارند. اما وقتی واقعیت جنگ خودش را نشان می دهد، این نوجوان ها تک تک به خاک 

می افتند در حالیکه هنوز چند متر هم پیشروی نکرده اند.
هیجده ماه بعد پل به همراه یک سرباز کهنه کارتر به اسم کاچینسکی در شیار پر از خون 
و گل و لای سنگرهایشــان دارند تلاش می کنند که هر طور شــده زنده بمانند و به خانه 
برگردند. فیلم علاوه بر ماجرایی که در جبهه در جریان است، یک خط داستانی دیگر را هم 
در داخل آلمان پی گیری می کند؛ خطی که متمرکز بر شخصیت سیاستمداری ضدجنگ 

به اسم ارزبرگر است که دارد برای رسیدن به صلح تلاش می کند.
»در جبهه غرب خبری نیست« از هر نظر فیلمی درخشان و درجه یک است و بدون تردید 
می شــود آن را در فهرست بهترین های سال ۲۰۲۲ جا داد. سکانس های نمادین و عمیق 
زیادی در فیلم هست که یکی از بهترین ها در این بین سکانس اول فیلم است. در ابتدای 
فیلم ما ســربازی را می بینیم که در جنگ کشته می شود، اما یونیفورمش به رختشویخانه 
فرستاده می شود و دوباره توسط یک سرباز تازه وارد دیگر )که همان پل باومر است( مورد 
استفاده قرار می گیرد. این سکانس نشان می دهد که جنگ چطور می تواند به جایی برسد 

که ارزش یک یونیفرم از ارزش جان آدم ها بیشتر شود.
مســیری که پل در طول فیلم طی می کند واقعا تغییر شگفت انگیز و تاثیرگذاری را نشان 
می دهد. او در ابتدا با جعل امضای پدرش به جبهه اعزام شده و چشمانش پر از درخشش 
شوق است، اما وقتی در شیار سنگر ها برای زنده ماندن تقلا می کند، درخشش چشمهایش 

جایش را به یک سردی بی روح همراه با یاس و ترس داده است.
جلوه بصری فیلم باشکوه و مسحورکننده است؛ صحنه های انفجار، جسد های انباشته شده، 
درختان یــخ زده و خلاصه هر چیزی که در قاب تصویر می بینیم ما را با خودش به درون 

میدان جنگی می کشاند که بسیار واقعی به نظر می رسد. 

چرا بهتر است درایوهای USB قدیمی خود 
را نگه داریم؟

هنگامی که ابزار هوشــمند یا غیر هوشمند شــما برای استفاده اولیه آن خیلی 
قدیمی می شود، هنوز گزینه هایی دارید.تلفن ها می توانند به دوربین های امنیتی 
تبدیل شــوند، تبلت ها می توانند بــه کتابخوان های الکترونیکــی و لپ تاپ ها 
می توانند به عنوان ســرور های رســانه اختصاصی عمــل کنند.این نوع بازیافت 

سخت افزار می تواند برای درایو های USB نیز اعمال شود.

برنامه های خود را به هر جایی ببرید  
برنامه های قابل حمل برنامه هایی هستند که می توانند از درایو USB اجرا شوند. 
شــما می توانید درایو را از برق جدا کنید، آن را به رایانه دیگری منتقل کرده و 
همه برنامه های مورد علاقه خود را با خود ببرید. این یک گزینه مفید است؛ چه 
در حال حرکت بین خانه و محل کار خود باشید یا فقط بین رایانه های مختلف 
در اتاق های مختلــف حرکت کنید.بهترین مکان برای یافتــن این برنامه ها در 
PortableApps.com است. همان طور که خواهید دید، انتخاب گسترده ای 
از جمله مرورگر های وب، ابزار های بهره وری و بازی ها برای انتخاب وجود دارد.

همه چیز را می توان از طریق یک رابط مرکزی مدیریت کرد که مانند یک منوی 
شروع کار می کند که می توانید از درایو USB خود راه اندازی کنید.

عیب یابی مشکلات کامپیوتری  
اگر رایانه شــما دچار مشــکلاتی با باگ، خرابی یا ویروس شد؛ اولین اقدام شما 
ممکن اســت آنلاین شــدن و دانلود چند ابزار باشد که به شما کمک می کنند؛ 
با این حال، اگر یک بدافزار یا یک باگ ناخوشــایند مرورگر یا اتصال اینترنت را 

غیرفعال کرده باشد، آنلاین شدن همیشه یک گزینه نیست.
این جا است که یک درایو USB مملو از ابزار های عیب یابی می تواند مفید باشد. 
با بارگیری یک سری از این ابزار ها از قبل، نیاز به آنلاین شدن را از بین برده اید. 
همچنین می دانید که آن ها مطلقا تحت تاثیر هر مشــکلی که باعث اختلال در 

رایانه اصلی می شود، نیستند.

یک سیستم عامل قابل حمل را اجرا کنید  
ما به برنامه های قابل حمل اشاره کرده ایم؛ اما شما می توانید یک کامپیوتر کامل 
را با خود در درایو USB حمل کنید. مانند سیســتم عامل، برنامه ها، فایل ها و 
همه. سیســتم عامل لینوکس منبع باز برای این کار عالی است و چندین توزیع 
 Linux Lite، لینوکس را می تــوان در حالت قابل حمل اجرا کــرد. از جمله
Puppy Linux و MX Linux. با یک بررســی ســاده یک مورد مناسب را 

برای خود انتخاب کنید.
دســتورالعمل های نصب نســخه انتخابی لینوکس بر روی یک USB باید در 
سایت رسمی توزیع در دسترس باشد؛ اگر نه، می توانید نسخه دیگری را انتخاب 
 USB کنید. به عنوان مثال، در این جا دســتورالعمل اجــرای اوبونتو از درایو

وجود دارد.
بــه طور خلاصه، باید یک ابزار کوچک به نام Etcher را دانلود و اجرا کنید که 
سیســتم عامل اوبونتو را می گیرد و آن را به فرمت مناســبی تبدیل می کند که 

می تواند به طور کامل از درایو USB اجرا شود.

هنر هفتم

دنیای فناوری

موسیقی  درمانی، شیوه نوین در درمان بیماری ها

 گل فشان شهرستان
 چابهار با شهرت جهانی

گل فشــان بندر تنگ از جاذبه های گردشــگری و جذاب 
اســتان سیستان و بلوچســتان، واقع در شهرستان چابهار 
اســت. کوه های گل افشــان این منطقه در فاصله کمی از 

کنارک و در محل بندر تنگ قرار گرفته اند.
 کوه گل افشان بندر تنگ ارتفاعی ۱۰۰ متری دارد و قطر و 
قاعده آن نیز بیشتر از ۱۰۰ متر است. گل فشان چابهار یکی 
از هزاران جاذبه گردشگری بخش جنوبی کشور است، که 

هر ساله میزبان بسیاری از گردشگران است.
 گل فشان بندر تنگ در فاصله ۱۰۰ کیلومتری از شهرستان 
چابهار و دریای زیبا عمان واقع شــده اســت. در این محل 
از گذشته یک اســکه صیادی با وسعت زیاد و فعالیت بالا 
قرار داشــته است. کوه های گل افشان منطقه چابهار هفت 
کوه هســتند. این کوه های فعال، در انــدازه و ارتفاع های 
گوناگون پراکنده شده اند، بزرگ ترین این گل فشان ها در 
جاده کهیر-تنگ واقع شــده است. برای سهولت در رفت و 
آمد گردشگران و دسترسی آن ها به این مناطق گردشگری، 
امکانات مناســبی چون جاده آسفالت، سرویس بهداشتی، 
آلاچیق های سایه بان دار و آب آشامیدنی تعبیه شده است. 
در این مکان، تور های گردشگری بسیاری برگزار می شود که 
وجود این امکانات رفاهی باعث جذب بهتر گردشگر در این 

منطقه شده است.

خواص گل فشان شهرستان چابهار  
گل افشــان های شهرســتان چابهار ویژگی های طبیعی و 
منحصر به فردی دارند و نسبت به نمونه های خود در سراسر 
جهان از شــرایط و وضعیت مناسب تری برخودار هستند، 
اما متاســفانه آن طور که می بایست از این جاذبه طبیعی 
و زیبا حفاظت و نگهداری شــود، از آن ها نگهداری نشده و 

به درستی به دیگران معرفی نشده اند.
  گل فشان های چابهار سه تپه کوچک را شامل می شوند که 
یکی از این سه تپه در وضعیت فعال و دو تپه دیگر در حالت 
غیرفعال اســت. روی تپه ها دهانه هایی قرار دارد که قطر و 
شــعاع ورودی آن ها چندین متر است و از دهانه آن ها گل 
خاکستری رنگ، خارج و به دامنه های کوه سرازیر می شود.

 این پدیده طبیعی و بسیار زیبا با لرزش خاک همراه است 
و زمانی که گل از آن ها به بیرون پرتاب می شــود، صدایی 
مانند صدای شــلیک گلوگه تفنگ از خود ساطع می کند، 
دوره تناوب گل افشان های چابهار در حدود ۱۰ تا ۱۵ دقیقه 

است.
دهانه هایی در قســمت فوقانی گل فشــان وجود دارد، که 
شباهت بسیاری به کوه های آتش فشانی دارد، پتانسیل ها 
و امتیازات ویژه این گل فشان ها سبب شده است که عنوان 
»دومین ژئوپارک خاورمیانه« را به خود اختصاص دهند و 
این جاذبه طبیعی را به یکی از آثار جهانی تبدیل کرده است. 
فعالیت گل  فشــان های ایران که در جلگه ساحلی دریای 
عمان، به ویژه بلوچســتان جنوبی قرار دارند، در فصل های 

مختلف سال، از سالی به سال دیگر متفاوت است.

بهترین زمان بازدید از گل فشان   
شهرستان چابهار

گل فشــان های تنگ در فصول سرد و زمان هایی که بارش 
سالانه بیشتر اســت، از تکاپو و جنبش بیشتری برخوردار 
هســتند و حباب های گلی آن ها فعالیت بیشتری از خود 
نشــان می دهند. اگر قصد بازدیــد از این جاذبه طبیعی و 
دیدنی که در نزدیک شهرســتان چابهار واقع شــده است، 
داریــد، در فصل های پاییز و بهار اقدام کنید. کارشناســان 
بر این عقیده هستند که بیشترین فعالیت گل فشان بندر 
تنگ از اول آبان تا ۱۰ اردیبهشــت ماه اســت. در پیرامون 
گل فشان بندر تنگ شهرستان چابهار، جاذبه های دیدنی 
باستانی و طبیعی دیگری وجود دارد، که برای گردشگران 
بسیار جذاب خواهد بود. روستای تیس، کوه های مینیاتوری 
چابهار، تالاب لیپار و مسجد جامع تیس بخشی از جاذبه های 
تماشایی شهرســتان چابهار واقع در بخش جنوب شرقی 
کشور، یعنی استان سیستان و بلوچستان است.جاذبه های 
گردشگری که به شکل طبیعی گسترش یافته اند، همیشه 
برای گردشگران و طبیعت دوستان بسیار جذاب و دیدنی 
اســت. کســانی که بازدید از گل فشــان های چابهار را در 
برنامه ســفر خود قرار می دهند، امکان ندارد، که به بازدید 
از کوه های مینیاتوری شهرستان چابهار علاقه مند نباشند، 
بنابراین پس از بازدید از گل فشان تنگ حتما از این جاذبه 
طبیعی هم بازدید به عمــل می آورند. کوه های مینیاتوری 
چابهار به کوه های مریخی این منطقه نیز شــهرت دارند، 
همچنین رشته کوه های مینیاتوری شهرستان چابهار بر اثر 

ترکیبات سنگ و ماسه با بقایای آبزیان تشکیل شده اند.

سیری در ایران

 معضلی به نام 
یردرختی  سیب ز

بی در آذربایجان غر

روانشناسی

کتــاب هشــت قتل حرفــه ای نوشــته پیتر 
سوانســون است. کتاب هشــت قتل حرفه ای 
داســتانی جنایی و جذاب است که با ترجمه 

روان فرانک سالاری منتشر شده است. 
کتاب هشت قتل حرفه ای داستان مردی است 
که صاحب یک کتاب فروشی است و تخصصش 
در تحلیل و معرفی داستان های جنایی است. 
او یک کتابفروشــی دارد و زندگی ای ساده اش 
را می گذراند، یــک روز برفی تلفن مغازه زنگ 
می خورد. زنی پشت تلفن می گوید مامور مالوی 
از اف بی آی است و می خواهد با او صحبت کند. 

مرد می پذیــرد و با او قرار می گذارد. زن کمی 
بعد به کتابفروشــی می آید و بــه او می گوید 
می خواهد درباره چند قتل با او مشــورت کن. 
مامور مالوی توضیــح می دهد چندین پرونده 
قتل به او واگذارشده که حس می کند می تواند 
از تخصص کتاب  فــروش کمک بگیرد. مالوی 
توضیح می دهد پرونده اول مربوط به سه قتل 
است که مقتولین فقط یک اشتراک با همدیگر 
داشــتند و آن نام هایشان اســت، پرونده دوم 
مربوط به صحنه سازی یک قتل کنار ریل قطار 
اســت، قتل سوم مرگی است که به ظاهر یک 

سکته ساده است و این پرونده ها همچنان ادامه 
دارد.مامور اف بی آی برای کتاب فروش توضیح 
می دهد چیزی که در این پرونده ها وجود دارد 
این اســت که گویا همه تقلیدی از کتاب های 
مشــهور جنایی هســتند، اما نــه هرکتابی، 
کتاب هایی که او ســال ها قبل در وبلاگش با 
نام هشــت قتل حرفه ای معرفی کرده است. 
مامور الوی از او می خواهد به عنوان کارشناس 
کتاب هــای جنایی به او کمــک کند تا از بین 
پرونده های حل نشــده قتل هــای دیگر را هم 
پیدا کند و بتوانند به یک الگو برســند تا قاتل 
یا قاتلین پیدا شــوند. از طرف مالوی همچنان 
به خود کتاب فروش هم مشکوک است و از او 
می خواهد بگوید تاریخ انجام قتل ها کجا بوده 
و او دلایلی می آورد که نشان می دهد در شهر 

نبوده، اما سوال ها و شکل قتل ها نشان می دهد 
قاتل کتاب فروش را می ششناسد و یا از دور او 
را زیرنظر دارد و این شــروع ماجرایی است که 

بسیار گسترده تر از تصور راوی است. 
نثر کتاب سریع و پرچالش است و خواننده را 
منتظر نگه نمی دارد، او سریع وارد دنیای قتل ها 
و جنایت ها می شــود و همراه با شــخصیت ها 
سعی می کند معماها را حل کند، ترجمه کتاب 
روان است و خواننده را با خود همراه می کند. 

» هشت قتل حرفه ای«؛

داستانی جنایی و جذاب

پاتوق کتاب

منبع : مهر

آثار تاریخی و ویرانه های باســتانی بسیاری به طور 
اتفاقی در پروژه های ســاخت و ســاز و یا توســط 
کشاورزان در مزرعه ها کشف شده است. این اتفاق 
اخیرا در یکی از روستاهای کوچک قرقیزستان نیز 
تکرار شده و یک مزرعه دار به طور غیرمنتظره یک 
مجسمه قرن ششم میلادی عظیم الجثه را در زمین 

کشاورزی کشف کرده است.
در پانزدهم اکتبر ســال ۲۰۲۲، یک کشاورز به نام 
»ارکین توربیو« حین کار در مزرعه ســیب زمینی 
به یک جشــم ســخت در زمین برخــورد. او که 
فکر می کرد به یک ســنگ بــزرگ برخورد کرده 
اســت، همچنان به حفاری ادامه داد تا این سنگ 
مشکل ســاز را خارج کند. در نهایت او با مجسمه 
بزرگ سنگی مواجه شد که به شکل چهره و بالاتنه 

انسان حکاکی شده بود.
مدتی زیادی نگذشت که این کشاورز متوجه شد، 
مجسمه سنگی که کشــف کرده است درحقیقت 
نســخه بزرگی از نوعی مجســمه اســت که با نام 
این نوع مجسمه ها  »balbal« شناخته می شوند. 
به عنوان سنگ قبر یا نشان گذار قبر مورد استفاده 

قرار می گرفتند.مجسمه ای که در مزرعه »ارکین« 
کشــف شــده اســت حدود ۳ متر طول دارد. این 
مجســمه تصویر انســان را به تصویر می کشد که 
نوعی زره را بر تن دارد و یک دســتش را در کنار 
و دیگری را مقابل بدنش خم کرده اســت. در یکی 
از دستان این مجســمه شمشیر کوچکی حکاکی 
شده اما بخش پایینی آن حکاکی ندارد و می توان 
نتیجه گرفت این قســمت از مجســمه در زمین 
دفن شــده بود.اما مجسمه ســنگی که در مزرعه 
»ارکین« کشف شد نخستین مورد از مجسمه های 
مشابهی نیست که در قرقیزستان کشف شده است. 
تاکنون چندین مورد از این نوع مجســمه ها کشف 
شــده است و می توان نتیجه گرفت استفاده از این 

مجسمه ها در این منطقه رایج بوده است.

ستون

کشف اتفاقی مجسمه تاریخی در مزرعه سیب زمینی

میراث فرهنگی

   بدون شرح  

کاریکاتورکاریکاتور

    یادگار امروز


